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A. Situația inițiativelor legislative aflate  în procedură  
legislativă la Camera Deputaților 

Sesiunile februarie – iunie și septembrie – decembrie 2023 
 

(Situaţia cuprinde datele la 6.10.2023)                                                                                                                                                                                                           

 
Totalul iniţiativelor legislative      2229 

din care:  

– existente la începutul sesiunii februarie - iunie 1670 

– înregistrate în cursul sesiunii februarie - iunie 472 

– înregistrate în cursul sesiunii septembrie - decembrie 87 

1) Dezbătute 
                din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională                                 245 

      304 

– votate  
 

     302   

             din care: - înaintate la Senat      27 

                            - în procedura de promulgare 46 

                            - promulgate* 221 

                            - respinse definitiv 8 

                            - în mediere           1 

                            - în divergenţă           1 

2) Se află în proces legislativ 1927 

a) pe ordinea de zi 600 

b) la comisii  
 

1297 
 c) cu rapoarte depuse, urmând a fi înscrise pe ordinea de zi a şedinţelor comune 20 

d) propuneri legislative trimise pentru avize la Consiliul Legislativ şi/sau  pentru puncte de 
vedere Guvern 

10 

3) Desesizări 8 

4) Înregistrate la Camera Deputaţilor 15 

          - în faza de prezentare la Biroul Permanent 14 

          - prezentate la Biroul Permanent – urmează a fi trimise la comisii sau la avizare 1 

 
 

   Cele 303 iniţiative legislative votate privesc: 
                         163 de proiecte de legi iniţiate de Guvern: 
                               din care: 
                                  96 de proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de urgenţă ale Guvernului 
                                  15 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor Guvernului 
                                  52 de proiecte de legi 
                         140 de propuneri legislative 
 
Ordonanţelor de Urgenţă ale Guvernului                

* În anul 2023 au fost promulgate 268 legi, dintre care 47 din inițiativele legislative adoptate în anul 2022. 
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B. Situația inițiativelor legislative aflate în procedură  
legislativă la Camera Deputaților 
Sesiunea septembrie – decembrie 2023 

 

(Situaţia cuprinde datele la 6.10.2023)                                                                                                

 
Totalul iniţiativelor legislative      1973 

din care:  

– existente la începutul sesiunii septembrie-decembrie 2023 1886 

– înregistrate în cursul sesiunii septembrie-decembrie 2023 87 

1) Dezbătute 
                din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională                                 34 

      47 

– votate  
 

     45   

             din care: - înaintate la Senat      10 

                            - în procedura de promulgare 24 

                            - promulgate* 10 

                            - respinse definitiv 1 

                            - în mediere           1 

                            - în divergenţă           1 

2) Se află în proces legislativ 1927 

a) pe ordinea de zi 600 

b) la comisii  
 

1297 
 c) cu rapoarte depuse, urmând a fi înscrise pe ordinea de zi a şedinţelor comune 20 

d) propuneri legislative trimise pentru avize la Consiliul Legislativ şi/sau  pentru puncte de 
vedere Guvern 

10 

3) Desesizări 1 

4) Înregistrate la Camera Deputaţilor 15 

          - în faza de prezentare la Biroul Permanent 14 

          - prezentate la Biroul Permanent – urmează a fi trimise la comisii sau la avizare 1 

 
 

   Cele 45 de iniţiative legislative votate privesc: 
                         30 proiecte de legi iniţiate de Guvern: 
                                      din care: 
                                 21 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de urgenţă ale Guvernului 
                                   2 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor Guvernului 
                                   7 proiecte de legi 
                          15 propuneri legislative 
 

* În anul 2023 au fost promulgate 268 de legi, dintre care 258 din inițiativele legislative adoptate în sesiunile 
anterioare. 
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C. Situaţia inițiativelor legislative aflate  

pe ordinea de zi a Camerei Deputaților 

 

Şedințele din zilele de marți, 3 și miercuri, 4 octombrie 2023 
 
 

 
Pe ordinea de zi la începutul perioadei 94 

 

Dezbătute 

   din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională         7               

9        

   - votate 9 
 

                      - la Senat   2 
 

                      - la promulgare   6 
 

                      -  respinse definitiv   1 
 

 
 
    Cele 9 iniţiative legislative votate privesc: 
                 3 proiecte de legi iniţiate de Guvern: 
                       din care: 
                        2 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanțelor de urgență ale Guvernului 
                        1 proiect de lege 
                   6 propuneri legislative 
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D. Situaţia proiectelor de legi / propunerilor legislative  
adoptate de Camera Deputaţilor 

(ședința din 4 octombrie, condusă de domnul președinte Alfred – Robert Simonis) 
 

 

I. Proiecte de lege adoptate de Camera Deputaţilor în calitate de Cameră decizională:   
 
1. PL-x 462/2023 - Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.46/2023 pentru modificarea şi 

completarea art.8 din Legea nr.315/2004 privind dezvoltarea regională în România  
 

2. PL-x 282/2023 - Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.18/2023 privind cadrul de desfăşurare 
a sprijinului financiar şi tehnic acordat de sistemul financiar-bancar în procesul de autorizare şi derulare a fondurilor 
destinate beneficiarilor programelor gestionate de Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene  

 
3. PL-x 389/2023 - Lege pentru modificarea și completarea Legii nr.95/2006 privind reforma în domeniul sănătăţii  

 
4. PL-x 321/2023 - Lege pentru modificarea şi completarea Legii nr.23/2020 privind regimul juridic al Cetăţilor dacice 

din Munţii Orăştiei, care fac parte din Lista patrimoniului mondial UNESCO şi unele măsuri pentru protejarea 
acestora  

 
5. PL-x 711/2022 - Lege pentru modificarea anexei nr. 2.11. la Legea nr.45/2009 privind organizarea și funcționarea 

Academiei de Științe Agricole și Silvice Gheorghe Ionescu-Șișești și a sistemului de cercetare-dezvoltare din 
domeniile agriculturii, silviculturii și industriei alimentare  

 
6. PL-x 26/2023 - Lege pentru modificarea Legii nr.272/2004 privind protecția și promovarea drepturilor copilului 

 
 
 

II. Proiecte de lege adoptate de Camera Deputaților în calitate de primă Cameră sesizată și care se transmit 

spre dezbatere Senatului: 

 
1. Pl-x 291/2023 - Propunerea legislativă pentru completarea Legii educației naționale nr.1/2011  
Se comunică respingerea 
 
2. PL-x 483/2023 - Proiectul de Lege pentru ratificarea Acordului între Guvernul României și Guvernul Republicii India 

privind cooperarea în domeniul apărării, semnat la New Delhi, la 28 martie 2023  
 
 
 

III. Proiecte de lege pentru care procedura legislativă a încetat ca urmare a respingerii de Camera Deputaților 

în calitate de Cameră decizională: 
 

PL-x 25/2023 - Lege pentru modificarea Legii nr.272/2004 privind protecţia şi promovarea drepturilor copilului  
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E. STADIUL PROIECTELOR DE LEGI  
cuprinse  în  Programul  legislativ  prioritar  al  Guvernului  
pentru a doua sesiune ordinară parlamentară a anului 2023 

 
(situaţie - 09 octombrie 2023) 

 
 

În data de 08 septembrie 2023, Guvernul a discutat şi aprobat Lista priorităţilor legislative ale Guvernului pentru 
cea de-a doua sesiune ordinară a anului 2023, care  cuprinde 73 de proiecte de legi.  

Din totalul proiectelor de legi, 34 au fost înregistrate la Camera Deputaţilor şi au parcurs diferite etape ale 
procesului legislativ:  
 
 

Stadiul proiectelor de legi 
 

SENAT 
 

CAMERA DEPUTAŢILOR 

 
Camera 
decizională 

 

Proiecte În procedură ÎN PROCEDURĂ  ADOPTATE / RESPINSE 

Senat: 
 

 
9 
 

1 
- pe ordinea de zi a plenului: 
- la comisiile permanente:  
- înregistrate la BP: 

3 
0 
0 

 
- transmise la Senat: 
- respinse definitiv: 
- în curs de promulgare: 
- legi promulgate: 
 

4 
0 
2 
0 

Camera 
Deputaţilor:  

25 0 

 
- pe ordinea de zi a plenului: 
- la comisiile permanente: 
- înregistrate la BP: 
 

8 
15 
0 

- transmise la Senat: 
- respinse definitiv: 
- în curs de promulgare: 
- legi promulgate: 

0 
0 
1 
1 

Total: 34 1  
 

26 
  

 
8 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



ANEXĂ 
STADIUL PROIECTELOR DE LEGI  

 cuprinse  în  Programul  legislativ  prioritar  al  Guvernului pentru cea de-a doua sesiune ordinară parlamentară a anului 2023 
(situaţie - 09 octombrie 2023) 

 
II..  PPRROOIIEECCTTEE  DDEE  LLEEGGII  AAFFLLAATTEE  ÎÎNN  PPRROOCCEEDDUURRĂĂ  LLEEGGIISSLLAATTIIVVĂĂ  LLAA  CCAAMMEERRAA  DDEEPPUUTTAAŢŢIILLOORR    

    
Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

1 

PLx 
626/2022 

 
L 

538/2022 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.33/2022 privind reglementarea unor 
măsuri financiar-fiscale şi bugetare. (poz. I-b-8) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Aprobarea plăţii cotizaţiei anuale la bugetul Organizaţiei 
pentru Cooperare şi Dezvoltare Economică, denumită, în 
continuare, OCDE, în cuantumul care va fi stabilit anual de 
organizaţie pe întreaga perioadă de desfăşurare a 
procesului de aderare a României, precum şi plata 
facturilor anuale aferente cheltuielilor ocazionate de 
procesul de aderare a României la OCDE, din bugetul 
Ministerului Afacerilor Externe.  

S  - Adoptată pe 
10.10.2022 
CD -  OZ Plen 
BUG 
 

 
 
Raport depus 
pe 14.03.2022 
(36/R/2023) 
 

2 

PLx 
133/2023 

 
L 

807/2022 

Proiect de lege pentru completarea Ordonanţei de 
urgenţă a Guvernului nr.98/2010 privind identificarea, 
desemnarea şi protecţia infrastructurilor critice. (poz. I-
b-2) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a 
Guvernului nr.98/2010. Astfel, prin proiect se propune ca 
protecţia infrastructurilor critice naţionale să constituie 
componentă a securităţii naţionale. 

S  - Adoptată pe 
27.02.2023 
CD -  OZ Plen 
ADMIN și 
APĂR 
 

 
 
Raport depus 
pe 19.04.2023 
(182/R/2023) 
 

3 

PLx 
621/2022 

 
L 

528/2022 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.23/2022 pentru completarea Ordonanţei 
Guvernului nr.41/1994 privind autorizarea plăţii 
cotizaţiilor la organizaţiile internaţionale 
interguvernamentale la care România este parte, 
precum şi pentru aprobarea plăţii cotizaţiilor anuale ale 
României pentru Grupul Consultativ Comun CFE şi 
Comisia Consultativă Cer Deschis. (poz. I-b-9) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Completarea Ordonanţei Guvernului nr.41/1994, precum şi 
aprobarea plăţii cotizaţiilor anuale ale României pentru 
Grupul Consultativ Comun CFE şi Comisia Consultativă 
Cer Deschis, în limita echivalentului în lei al sumei de 
32.000 euro/an, respectiv 24.000 euro/an, la care se adaugă 
şi sumele restante de plată în valoare de 4.522,58 euro 
pentru perioada 1 iulie - 30 septembrie 2021, respectiv 
2.363,16 euro pentru perioada 1 octombrie - 31 decembrie 
2021. 

S  - Adoptată pe 
10.10.2022 
CD -  OZ Plen 
BUG 
 

 
 
 
 
Raport depus 
pe 24.05.2023 
(248/R/2023) 
 

4 

PLx 
173/2023 

 
L 

11/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.329/2003 privind exercitarea profesiei de 
detectiv particular. (poz. I-b-3) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

Modificarea şi completarea Legii nr.329/2003, în sensul 
clarificării condiţiilor pe care trebuie să le îndeplinească o 
persoană pentru dobândirea calităţii de detectiv particular, 
al eliminării reglementării potrivit căreia îndeplinirea 
funcţiei de poliţist se verifică de către inspectoratele de 
poliţie judeţene sau, după caz, Direcţia Generală de Poliţie 

S  - Adoptată pe 
14.03.2023 
CD -  OZ Plen 
APĂR 
 

 
 
 
Raport depus 
pe 30.05.2023 
(258/R/2023) 



 
 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

- Cameră decizională: CD a Municipiului Bucureşti, pe baza datelor şi informaţiilor 
cuprinse în evidenţele specific, precum şi instituirea un 
mecanism de verificare a condiţiei îndeplinirii funcţiei de 
poliţist ori lucrător în cadrul unei instituţii publice cu 
atribuţii în domeniul apărării, ordinii publice sau securităţii 
naţionale. 

 

5 

PLx 
380/2022 
 

L 
285/2022 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.335/2013 privind efectuarea stagiului pentru 
absolvenţii de învăţământ superior.  
(poz. I-b-7)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.335/2013. 

S -  Adoptat pe 
15.06.2022 
CD -  OZ Plen 
MUN și ÎNV 

 
 
Raport depus 
pe 19.06.2023 
(313/R/2023) 
 

6 

PLx 
394/2021 

 
L 

303/2021 

Proiect de Lege pentru aprobarea plăţii contribuţiei 
financiare pentru participarea Centrului Naţional al 
Cinematografiei la Asociaţia Directorilor Agenţiei 
Europene de Film - EFAD, precum şi pentru 
completarea anexei nr.2.2 la Ordonanţa Guvernului 
nr.41/1994 privind autorizarea plăţii cotizaţiilor la 
organizaţiile internaţionale interguvernamentale la care 
România este parte. (poz. I-b-20) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Aprobarea plăţii contribuţiei financiare pentru participarea 
Centrului Naţional al Cinematografiei la Asociaţia 
Directorilor Agenţiei Europene de Film-EFAD. Contribuţia 
financiară pentru participarea CNC la EFAD, reprezintă 
echivalentul în lei al sumei de 20.000 euro, aferentă 
cotizaţiei pentru anii 2014-2020 şi se suportă din bugetul 
CNC, cu încadrarea în bugetul aprobat pentru anul 2021. 

S  - Adoptată pe 
20.09.2021 
CD - OZ Plen 
BUG 
 

 
 
 
 
 
Raport depus 
pe 21.06.2023 
(465/Rs/2023) 
 

7 

PLx 
425/2023 

 
L 

298/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea Ordonanţei de 
urgenţă a Guvernului nr.23/2004 privind stabilirea unor 
măsuri de reorganizare a Autorităţii pentru 
Valorificarea Activelor Bancare prin comasarea prin 
absorbţie cu Autoritatea pentru Privatizare şi 
Administrarea Participaţiilor Statului. (poz. I-b-5) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

 Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a 
Guvernului nr.23/2004.  

S  - Adoptată pe 
12.06.2023 
CD -  OZ Plen 
ECON 
 

 
 
 
Raport depus 
pe 12.09.2023 
(365/R/2023) 
 



 
 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

8 
PLx 

498/2023 

Proiect de Lege pentru ratificarea Acordului de 
împrumut (Finanţare adiţională pentru Proiectul privind 
îmbunătăţirea managementului riscurilor de dezastre) 
dintre România şi Banca Internaţională pentru 
Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la Bucureşti 
la 25 mai 2023. (poz. I-b-22) 
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului de împrumut (Finanţare adiţională 
pentru Proiectul privind îmbunătăţirea managementului 
riscurilor de dezastre) dintre România şi Banca 
Internaţională pentru Reconstructie şi Dezvoltare, semnat la 
Bucureşti la 25 mai 2023, în valoare de 92 de milioane de 
euro.  

CD - OZ Plen 
BUG 
S  -  
 
 

Raport depus 
pe 27.09.2023 
(416/R/2023) 

9 
PLx 

499/2023 
 

Proiect de Lege pentru ratificarea Acordului de 
împrumut (Proiect privind Prevenirea şi Reducerea 
Poluării din Spaţiul Rural în România) dintre România 
şi Banca Internaţională pentru Reconstrucţie şi 
Dezvoltare, semnat la Bucureşti la 6 aprilie 2023. (poz. 
I-b-11) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului de împrumut (Proiect privind 
Prevenirea şi Reducerea Poluării din Spaţiul Rural din 
România) dintre România şi Banca Internaţională pentru 
Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la Bucureşti la 6 aprilie 
2023. Ministerul Mediului, Apelor şi Pădurilor este 
desemnat agenţie de implementare şi, în această calitate, i 
se deleagă întreaga autoritate şi responsabilitate în 
realizarea Proiectului.  

CD - OZ Plen 
BUG 
S  -  
 
 

Raport depus 
pe 27.09.2023 
(417/R/2023) 
 

10 

PLx 
758/2022 

 
L 

694/2022 
 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Ordonanţei Guvernului nr.2/2000 privind organizarea 
activităţii de expertiză tehnică judiciară şi 
extrajudiciară şi a Ordonanţei Guvernului nr.75/2000 
privind organizarea activităţii de expertiză 
criminalistică. (poz. I-b-12)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.2/2000 şi a Ordonanţei Guvernului nr.75/2000. 

S -  Adoptată pe 
07.12.2022 
CD -  OZ Plen 
JUR  
 

Raport depus 
pe 27.09.2023 
(420/R/2023) 



 
 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

11 

PLx 
192/2023 

 
L 

32/2023 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.20/2023 privind stabilirea unor măsuri 
pentru aplicarea Regulamentului (UE) 2019/1020 al 
Parlamentului European şi al Consiliului din 20 iunie 
2019 privind supravegherea pieţei şi conformitatea 
produselor şi de modificare a Directivei 2004/42/CE şi 
a Regulamentelor (CE) nr.765/2008 şi (UE) 
nr.305/2011 precum şi pentru modificarea şi 
completarea unor acte normative. (poz. I-b-25) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Crearea cadrului legal şi instituţional pentru punerea în 
aplicare a dispoziţiilor Regulamentului (UE) 2019/1020 al 
Parlamentului European şi al Consiliului din 20 iunie 2019 
privind supravegherea pieţei şi conformitatea produselor şi 
de modificare a Directivei 2004/42/CE şi a Regulamentelor 
(CE) nr.765/2008 şi (UE) nr.305/2011.  

S  - Adoptată pe 
29.03.2023 
CD - ECONOM 
și IND 
pt. raport comun 
 

 
 
 
 
 
TDR: 
12.04.2022 

12 

PLx 
592/2018 

 
L 

467/2018 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.18/2018 privind reglementarea unor 
măsuri în domeniul inspecţiei economico-financiare 
efectuate de Ministerul Finanţelor Publice şi pentru 
completarea unor acte normative. (poz. I-b-4) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Abilitarea Ministerului Finanţelor Publice de a exercita 
acţiuni de control asupra modului de utilizare a sumelor 
acordate prin acţiuni de sponsorizare/mecenat în scopul 
susţinerii unor activităţi fără scop lucrativ, al respectării 
destinaţiei fondurilor acordate, precum şi a modului de 
utilizare a fondurilor publice acordate de la bugetul general 
consolidat. 

S  - Adoptată pe 
17.10.2018 
CD - BUG  
Trimis pe data 
de 29.03.2021 
pt. raport 
suplimentar  

 
 
 
 

13 

PLx 
247/2023 

 
L 

101/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.212/2022 privind unele măsuri pentru 
reducerea riscului seismic al clădirilor. (poz. I-b-24) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.212/2022, în vederea 
accelerării măsurilor instituite de către autorităţi cu privire 
la siguranţa cetăţenilor şi a clădirilor cu vulnerabilitate 
seismică.  

S  - Adoptată pe 
29.03.2023 
CD - BUG și 
ADMIN 
pt. raport comun 
 

 
 
 
TDR: 
24.04.2022 

14 

PLx 
107/2022 

 
L 

27/2022 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.11/2022 pentru modificarea şi 
completarea unor acte normative, precum şi pentru 
modificarea unor termene. (poz. I-b-21) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.207/2015, a Legii 
nr.227/2015, abrogarea alin.(2) al art.III din Legea 
nr.136/2019, precum şi modificarea şi completarea 
Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.28/1999.  

S  - Adoptată pe 
07.03.2022 
CD - BUG 
pt. raport  
 

 
 
 
TDR: 
05.04.2022 



 
 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

15 
PLx 

547/2023 
 

Proiect de Lege pentru ratificarea Acordului de 
împrumut ( Cea de-a doua finanţare programatică 
pentru politici de dezvoltare pentru creştere verde şi 
incluzivă) dintre România şi Banca Internaţională 
pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la Bucureşti 
la 17 iulie 2023. (poz. II-4)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului de împrumut (Cea de-a doua 
finanţare programatică pentru politici de dezvoltare pentru 
creştere verde şi incluzivă) dintre România şi Banca 
Internaţională pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la 
Bucureşti la 17 iulie 2023. Acordul de împrumut are o 
valoare de 591,9 milioane de euro şi este acordat pe o 
perioadă de 12 ani, din care 5 ani perioadă de graţie, 
rambursarea urmând a fi realizată în rate semestriale egale, 
după perioada de graţie (perioada de rambursare fiind 
2028-2035). 

CD -  BUG 
pt. raport  
S  - 

 
 
 
 
TDR: 
18.10.2023 

16 

PLx 
781/2015 

 
L 

390/2015 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.38/2015 privind soluţionarea alternativă 
a litigiilor dintre consumatori şi comercianţi. (poz. I-b-
15)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Transpunerea prevederilor Directivei 2013/11/UE a 
Parlamentului European și a Consiliului din 21 mai 2013 
privind soluţionarea alternativă a litigiilor în materie de 
consum și de modificare a Regulamentului (CE) nr. 
2006.2004 și a Directivei 2009/22/CE. 

 
S  - Adoptat pe 
02.11.2015 
CD -  IND și 
JUR 
pt. raport comun 
 

TDR: 
12.11.2015 

17 

PLx 
614/2022 

 
L 

492/2022 

Proiect de lege privind stabilirea responsabilităților 
biroului unic de legătură și ale autorităților competente 
în vederea punerii în aplicare a prevederilor art.4, art.5 
alin.(3), art.9, art.10 alin.(1), art.27, art.30, art.37 
alin.(1) și ale art.39 din Regulamentul (UE) 2017/2394 
al Parlamentului European și al Consiliului din 12 
decembrie 2017 privind cooperarea dintre autoritățile 
naționale însărcinate să asigure respectarea legislației în 
materie de protecție a consumatorului și de abrogare a 
Regulamentului (CE) nr.2006/2004. (poz. I-b-16)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Crearea cadrului legal pentru punerea în aplicare a 
dispoziţiilor art.4, art.5 alin.(3), art.9, art.10 alin.(1), art.27, 
art.30, art.37 alin.(1) şi ale art.39 din Regulamentul (UE) 
2017/2394 al Parlamentului European şi al Consiliului 
privind cooperarea dintre autorităţile naţionale însărcinate 
să asigure respectarea legislaţiei în materie de protecţie a 
consumatorului şi de abrogare a Regulamentului (CE) 
nr.2006/2004, în contextul îndeplinirii obligaţiilor ce revin 
României, ce rezidă din calitatea sa de stat membru al 
Uniunii Europene. 

S - Adoptată pe 
10.10.2022 
CD -  IND și 
JUR 
pt. raport comun 
 
 

TDR: 
02.11.2022 
 

18 

PLx 
269/2023 

 
L 

110/2023 

Proiect de Lege privind acţiunile în reprezentare pentru 
protecţia intereselor colective ale consumatorilor. (poz. 
I-b-17)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Stabilirea cadrului legal privind desfăşurarea acţiunilor în 
reprezentare pentru protecţia intereselor colective ale 
consumatorilor în scopul asigurării unui nivel ridicat de 
protecţie al acestora şi al unei bune funcţionări a pieţei 
interne a Uniunii Europene. 

 
S - Adoptată pe 
11.04.2023 
CD -  IND și 
JUR 
pt. raport comun 
 
 

TDR: 
09.05.2023 
 



 
 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

19 

PLx 
523/2023 

 
L 

361/2023 

Proiect de lege privind stabilirea cadrului instituţional 
şi a unor măsuri pentru punerea în aplicare a 
managementului gazelor fluorurate cu efect de seră. 
(poz. I-a-4) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Stabilirea cadrului instituţional şi a unor măsuri pentru 
punerea în aplicare a managementului gazelor fluorurate cu 
efect de seră. 

S -  Adoptată pe 
18.09.2023 
CD - IND și 
MED 
pt. raport comun 
 
 

 
 
TDR: 
11.10.2023 
 
 

20 

PLx 
11/2023 

 
L 

804/2022 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Ordonanţei Guvernului nr.26/2011 privind înfiinţarea 
Inspectoratului de Stat pentru Controlul în Transportul 
Rutier. (poz. I-b-19)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: 58 deputați +senatori 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.26/2011. Potrivit expunerii de motive, iniţiativa vizează 
eficientizarea activităţii Inspectoratului de Stat pentru 
Controlul în Transportul Rutier.  

 
S - Adoptată pe 
21.12.2022 
CD -  TRSP și 
MUN 
pt. raport comun 
 
 

TDR: 
20.02.2023 
 

21 

PLx 
531/2023 

 
L 

359/2023 

Proiect de lege privind instituirea premiului naţional 
„Ambasador Mihnea Constantinescu” pentru merite 
deosebite în combaterea antisemitismului, xenofobiei, 
radicalizării şi discursului instigator la ură.  
(poz. I-a-6) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Instituirea premiului național „Ambasador Mihnea 
Constantinescu”. 

S -  Adoptată pe 
18.09.2023 
CD - DROM, 
POL EXT și 
JUR 
pt. raport comun 
 

TDR: 
11.10.2023 
 

22 

PLx 
85/2023 

 
L 

718/2022 
 

Proiect de Lege pentru modificarea art.289 din 
Ordonanţa de urgenţă nr.57/2019 privind Codul 
administrativ. (poz. I-b-23) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

 Modificarea art.289 din Ordonanţa de urgenţă a 
Guvernului nr.57/2019. Intervenţia legislativă vizează, în 
principal, înlocuirea Ministerului dezvoltării, lucrărilor 
publice şi administraţiei cu Instituţia Prefectului în 
procedura de atestare a bunurilor din domeniul public al 
unităţii administrativ-teritoriale. 

S  - Adoptată pe 
07.03.2023 
CD -  ADMIN și 
JUR 
pt. raport comun 
 

 
TDR: 
13.02.2023 
 

23 

PLx 
144/2023 

 
L 

87/2023 
 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.188/2000 privind executorii judecătoreşti. 
(poz. I-b-13) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.188/2000. Proiectul 
vizează cadrul legal privind organizarea profesiei de 
executor judecătoresc, în vederea consolidării statului 
acestora, creşterii profesionalismului tuturor categoriilor de 
personal afectate profesiilor juridice conexe, precum şi 
întăririi formelor de răspundere în cadrul fiecărei profesii. 

S  - Adoptată pe 
06.03.2023 
CD -  ADMIN, 
MUN și JUR 
pt. raport comun 
 

 
TDR: 
29.03.2023 
 



 
 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

24 

PLx 
418/2023 

 
L 

195/2023 
 

Proiect de Lege privind Codul amenajării teritoriului, 
urbanismului şi construcţiilor. (poz. I-b-15) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Sistematizarea legislaţiei existente, fundamentarea unor noi 
concepte, reformularea unor principii şi adaptarea unor 
procese, în scopul îmbunătăţirii calităţii mediului construit, 
al asigurării dreptului constituţional la un mediu sănătos, al 
echilibrării interesului general cu cel individual, al 
dezvoltării echilibrate şi sustenabile, al asigurării 
stabilităţii şi predictibilităţii mediului investiţional şi, 
implicit, al competitivităţii economice. Proiectul vizează 
amenajarea teritoriului şi trasarea de linii strategice 
directoare de dezvoltare a teritoriului naţional, planificarea 
urbanistică operaţională, autorizarea executării lucrărilor 
de construcţii, precum şi abordarea întregului ciclu de viaţă 
al proiectului investiţional în construcţii, etapele de 
derulare ale unei investiţii, roluri şi responsabilităţi . 

S  - Adoptată pe 
12.06.2023 
CD -  ADMIN,  
pt. raport  
 

 
TDR: 
27.06.2023 
 

25 

PLx 
258/2023 

 
L 

3/2023 

Proiect de lege privind statutul personalului de 
probaţiune. (poz. I-b-14) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Restructurarea cadrului normativ privind statutul 
personalului de probaţiune. Potrivit legii, personalul de 
probaţiune îşi desfăşoară activitatea atât la nivel central, în 
Direcţia Naţională de Probaţiune, structură cu 
personalitate juridică în cadrul Ministerului Justiţiei, cât şi 
în structurile teritoriale aflate în subordinea Direcţiei. 
Proiectul vizează abrogarea Legii nr.123/2006, a Legii 
nr.327/2006, precum şi a Legii nr.252/2013.  

S  - Adoptată pe 
31.03.2023 
CD -  MUN și 
JUR 
pt. raport comun 
 

 
TDR: 
03.05.2023 
 

26 

PLx 
437/2021 

 
L 

214/2021 
 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.82/1993 privind constituirea Rezervaţiei 
Biosferei ”Delta Dunării” . (poz. I-b-6) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator:21 deputați + senatori 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.82/1993, în scopul 
conservării habitatului Deltei Dunării şi îmbunătăţirii 
managementului Rezervaţiei Biosferei „Delta Dunării”, 
precum şi a modului de gestionare a resurselor regenerabile 
din rezervaţie. 

S -  Adoptat pe 
04.10.2021 
CD -  JUR și 
MED 
pt. raport comun 

TDR: 
02.11.2021 
 

  
                              
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  



 
 

  
  IIII..  PPRROOIIEECCTTEE  DDEE  LLEEGGII  AADDOOPPTTAATTEE  //  RREESSPPIINNSSEE  DDEE  CCAAMMEERRAA  DDEEPPUUTTAAŢŢIILLOORR                        
                        

Nr. 
crt 

Nr. 
înreg. 

Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

1 L 
475/2023 

Propunere legislativă pentru modificarea și 
completarea art.315 din Ordonanța de urgență 
a Guvernului nr.57/2019 privind Codul 
administrativ. (poz. I-a-7) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Completarea art.315 din Ordonanța de urgență a Guvernului 
nr.57/2019 privind Codul administrativ. 

S -  OZ Plen  
JUR, ADMIN 
CD - 
 
 

Raport depus 
– favorabil cu 
amendamente 

2 

PLx 
600/2021 

 
L 

410/2021 

Proiect de lege privind căutarea persoanelor 
dispărute. (poz. I-a-1) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul  

Stabilirea cadrului organizatoric, a procedurilor administrative, 
metodelor şi evidenţelor specifice activităţii de căutare a 
persoanelor dispărute. Potrivit proiectului, căutarea persoanelor 
dispărute se desfăşoară în mod coordonat la nivelul unităţilor 
Poliţiei Române, ca activitate de prevenire a infracţiunilor şi de 
menţinere şi asigurare a ordinii şi siguranţei publice, realizată în 
scopul găsirii persoanelor dispărute şi prevenirii unui pericol 
asupra vieţii, integrităţii corporale sau sănătăţii acestora. 

 
CD - Adoptat pe 
08.03.2022 
S -  Retrimis pe 
data de 
07.11.2022 la  
JUR și APĂR pt. 
raport 
suplimentar 
comun 

TDR: 
21.11.2022 

3 

PLx 
123/2023 

 
L 

288/2023 

Proiect de Lege privind statutul grefierilor şi 
al altor categorii de personal care ocupă 
funcţii de specialitate în cadrul instanţelor 
judecătoreşti, al parchetelor de pe lângă 
acestea şi al Institutului Naţional de Expertize 
Criminalistice. (poz. I-a-8) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 
 

Statutul grefierilor şi al altor categorii de personal care ocupă 
funcţii de specialitate în cadrul instanţelor judecătoreşti şi al 
parchetelor de pe lângă acestea, precum şi al personalului de 
specialitate criminalistică şi al personalului care ocupă funcţii 
auxiliare de specialitate criminalistică în cadrul Institutului 
Naţional de Expertize Criminalistice. 

 
CD - Adoptat pe 
16.03.2023 
S -  MUN și JUR 
pt. raport comun 
 

TDR: 
07.06.2023 



 
 

Nr. 
crt 

Nr. 
înreg. 

Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

4 
PLx 

473/2023 
 

Proiect de Lege pentru aprobarea Contractului 
de finanţare - Autostrada A7 România-
Cofinanţare aferentă Mecanismului de 
redresare şi rezilienţă - dintre România şi 
Banca Europeană de Investiţii, semnat la 
Bucureşti la 12 iunie 2023 şi la Luxemburg la 
14 iunie 2023. (poz. I-b-26) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Aprobarea Contractului de finanţare - Autostrada A7 România-
Cofinanţare aferentă Mecanismului de redresare şi rezilienţă - 
dintre România şi Banca Europeană de Investiţii, semnat la 
Bucureşti la 12 iunie 2023 şi la Luxemburg la 14 iunie 2023. 
Ministerului Transporturilor şi Infrastructurii i se deleagă întreaga 
autoritate şi responsabilitate în realizarea proiectului „Autostrada 
A7 Româniaˮ. 

CD -  Adoptat pe 
26.09.2023 
S  - 

 

5 
PLx 

483/2023 
 

Proiect de Lege pentru ratificarea Acordului 
între Guvernul României şi Guvernul 
Republicii India privind cooperarea în 
domeniul apărării, semnat la New Delhi, la 28 
martie 2023. (poz. I-b-10)  
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului între Guvernul României şi Guvernul 
Republicii India privind cooperarea în domeniul apărării, semnat la 
New Delhi, la 28 martie 2023.  

CD -  Adoptat pe 
04.10.2023 
S -  

 

6 

PLx 
337/2023 

 
L 

398/2023 
 

Proiect de lege pentru ratificarea Acordului 
între Guvernul României şi Guvernul Statului 
Kuweit privind cooperarea în domeniul 
militar, semnat la Bucureşti, la 7 decembrie 
2022.  
(poz. I-a-3)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului între Guvernul României şi Guvernul Statului 
Kuweit privind cooperarea în domeniul militar, semnat la Bucureşti, 
la 7 decembrie 2022. Principalele domenii de cooperare prevăzute 
de Acord sunt: cunoaşterea legislaţiei şi reglementărilor interne şi 
internaţionale privind apărarea naţională, planificarea şi 
implementarea bugetului apărării, pregătirea personalului militar şi 
civil, organizarea şi funcţionarea sistemelor de transmisiuni în 
cadrul diferitelor categorii de forţe ale armatei, logistică, domeniul 
medical, istorie militară şi arhive, geografie şi topografie militară, 
activităţi militare culturale şi sportive.  

CD - Adoptat pe 
20.06.2023 
S -  Adoptată pe 
18.09.2023 
 
 

La promulgare 
din data de 
02.10.2023 

7 

PLx 
1/2023 

 
L 

115/2023 
 
 

Proiect de Lege privind organizarea şi 
funcţionarea poliţiei militare. (poz. I-b-12)  
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Organizarea şi funcţionarea poliţiei militare drept componentă 
specializată a Ministerului Apărării Naţionale, destinată să 
îndeplinească atribuţiile prevăzute de art.36 alin.(1) din Legea 
nr.346/2006. 

CD -  Adoptată 
pe 07.03.2023 
S -  Adoptată pe 
18.09.2023 
 

La promulgare  
din data de 
29.09.2023 



 
 

Nr. 
crt 

Nr. 
înreg. 

Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

8 

PLx 
12/2023 

 
L 

805/2023 
 

Propunere legislativă pentru modificarea şi 
completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.27/2011 privind transporturile rutiere. (poz. 
I-a-5)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului nr.27/2011, 
iniţiativa urmărind, potrivit expunerii de motive, liberalizarea 
transportului rutier de persoane prin servicii regulate interjudeţene. 

S -  Adoptată pe 
21.12.2022 
CD -  Adoptată 
pe 15.05.2023 
 
 

 
La promulgare  
din data de 
27.05.2023 
 

9 

PLx 
292/2023 

 
L 

131/2023 
 

Proiect de Lege privind asigurarea cadrului 
naţional pentru interoperabilitatea dintre 
sistemele de informaţii ale Uniunii Europene 
în domeniul frontierelor şi vizelor, al 
cooperării poliţieneşti şi judiciare şi al azilului 
şi migraţiei. (poz. I-b-1)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Instituirea cadrului legal necesar pentru aplicarea, la nivel 
naţional, a anumitor prevederi conţinute de Regulamentul (UE) 
2019/817 şi Regulamentul (UE) 2019/818 în vederea 
interoperabilităţii dintre sistemele de informaţii ale Uniunii 
Europene în domeniul frontierelor şi vizelor, al cooperării 
poliţieneşti şi judiciare şi al azilului şi migraţiei.  

S -  Adoptată pe 
24.04.2023 
CD - Adoptat pe 
13.09.2023 

Legea nr. 
266/2023 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 
 
 

LEGENDA 
Abrevieri Comisii: 

1. Comisia pentru politică economică, reformă şi privatizare ECON 
2. Comisia pentru buget, finanţe şi bănci BUG                                                                                         
3. Comisia pentru industrii şi servicii IND 
4. Comisia pentru transporturi și infrastructură  TRSP 
5. Comisia pentru agricultură, silvicultură, industrie alimentară şi servicii specifice AGRI            
6. Comisia pentru drepturile omului, culte şi problemele minorităţilor naţionale DROM 
7. Comisia pentru administraţie publică și  amenajarea teritoriului  ADMIN 
8. Comisia pentru mediu și echilibru ecologic MED 
9. Comisia pentru muncă şi protecţie socială MUN 
10. Comisia pentru sănătate şi familie SAN 
11. Comisia pentru învăţământ, ştiinţă, tineret şi sport INV 
12. Comisia pentru cultură, arte, mijloace de informare în masă CULT 
13. Comisia juridică, de disciplină şi imunităţi JUR 
14. Comisia pentru apărare, ordine publică şi siguranţă naţională 
15. Comisia pentru politică externă 

APAR 
POL EXT 

16. Comisia pentru tehnologia informaţiei şi comunicaţiilor INFOCOM 
17. Comisia pentru egalitate de şanse pentru femei şi bărbaţi EGAL 
18. Comisia pentru afaceri europene 
19. Comisia pentru comunitățile de români din afara granițelor țării 
20. Comisia pentru constituționalitate 
21. Comisia pentru știință și tehnologie 
22. Comisia pentru tineret și sport 
23. Comisia pentru antreprenoriat și turism 
24. Comisia specială comună a Camerei Deputaților și Senatului pentru examinarea in. leg. din dom. 

justiției 
 

CAE 
CROMANII 
CONST 
ȘT 
TIN 
ANTRE 
DOMJUST 

 
Alte abrevieri: 
S - Senat 
CD - Camera Deputaţilor 
TDR - Termen depunere raport 
SG - Secretar General 
OZ  -  Ordinea zilei 
BP - Biroul permanent 
R - Raport 
Rs - Raport suplimentar 
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F. Bilanţul activităţii comisiilor parlamentare 
ale Camerei Deputaţilor 

 
( la data de 5 octombrie 2023) 

 

I.  În perioada  2 – 5 octombrie  2023 

 
Comisiile permanente ale Camerei Deputaţilor au întocmit şi depus 17 de rapoarte. 

        Comisiile permanente au depus 26 avize. 
  Cele 17 rapoarte depuse sunt: 

♦ rapoarte de adoptare                 6 
♦ rapoarte de respingere            11 

Rapoartele elaborate se referă la: 
♦ Ordonanțe de urgență ale Guvernului     4 
♦ Proiecte de legi și propuneri legislative  13 

  Situaţia pe comisii a rapoartelor depuse este redată în  Anexă. 
  La comisii se află în prezent 1296 proiecte de legi şi propuneri legislative, din care 112 pentru raport 
suplimentar. 

La comisii se află 16 proiecte de legi din Lista Priorităţilor legislative ale Guvernului pentru  a doua sesiune 
ordinară a anului 2023  
 

 

II. De la începutul actualei legislaturi 
 

Comisiile parlamentare au întocmit  1893 de rapoarte, din care: 
 

Rapoarte 

 

♦ Rapoarte ale Camerei Deputaților 

♦ Rapoarte suplimentare 

♦ Rapoarte pentru ședințe comune cu Senatul 

În anul 

2021 

 

619 

73 

29 

 

În anul 

2022 

 

600 

59 

22 

În anul 

2023 

 

442 

39 

10 

TOTAL 721 681 491 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

                                                                                                                                                                                                                           ANEXĂ 
PROIECTE DE LEGI ŞI PROPUNERI LEGISLATIVE 

dezbătute în comisiile permanente ale Camerei Deputaţilor pentru care au fost depuse rapoarte  
în perioada  2 – 5 octombrie 2023  

I. Comisia economică 

 
II. Comisia pentru buget 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 282/2023 

Proiect de Lege pentru 
aprobarea Ordonanţei de 
urgenţã a Guvernului 
nr.18/2023 privind cadrul de 
desfăşurare a sprijinului 
financiar şi tehnic acordat de 
sistemul financiar-bancar în 
procesul de autorizare şi 
derulare a fondurilor destinate 
beneficiarilor programelor 
gestionate de Ministerul 
Investiţiilor şi Proiectelor 
Europene – raport comun cu 
Comisia pentru buget 

Stabilirea cadrului de desfăşurare a sprijinului financiar şi tehnic 
acordat de sistemul fînanciar-bancar în procesul de autorizare şi 
derulare a fondurilor destinate beneficiarilor programelor gestionate 
de Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene. Astfel, soluţiile 
legislative preconizate au în vedere participarea instituţiilor 
financiar-bancare din România şi a Institutului Naţional de 
Cercetare - Dezvoltare în Informatică ICI Bucureşti ca parteneri, 
alături de Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene, prin 
Autorităţile de Management şi în calitate de Coordonator de 
reforme şi investiţii, responsabile pentru coordonarea şi gestionarea 
programelor cu finanţare europeană, în procesul de implementare a 
finanţării proiectelor, respectiv stabilirea condiţiilor de eligibilitate 
a instituţiilor financiar-bancare participante la procedurile de 
achiziţie publică, responsabilităţile şi obligaţiile partenerilor în 
cadrul procesului şi fluxul de implementare 

Guvern 
12.09.23 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(425/R din 
3.10.23) 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 282/2023 

Proiect de Lege pentru aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.18/2023 privind cadrul de 
desfăşurare a sprijinului financiar şi 
tehnic acordat de sistemul financiar-
bancar în procesul de autorizare şi 
derulare a fondurilor destinate 
beneficiarilor programelor gestionate de 
Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor 
Europene – raport comun cu Comisia 
economică 

Stabilirea cadrului de desfăşurare a sprijinului financiar şi 
tehnic acordat de sistemul fînanciar-bancar în procesul de 
autorizare şi derulare a fondurilor destinate beneficiarilor 
programelor gestionate de Ministerul Investiţiilor şi 
Proiectelor Europene. Astfel, soluţiile legislative 
preconizate au în vedere participarea instituţiilor financiar-
bancare din România şi a Institutului Naţional de 
Cercetare - Dezvoltare în Informatică ICI Bucureşti ca 
parteneri, alături de Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor 
Europene, prin Autorităţile de Management şi în calitate 
de Coordonator de reforme şi investiţii, responsabile 
pentru coordonarea şi gestionarea programelor cu 
finanţare europeană, în procesul de implementare a 
finanţării proiectelor, respectiv stabilirea condiţiilor de 

Guvern 
12.09.23 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(425/R din 
3.10.23) 



 

eligibilitate a instituţiilor financiar-bancare participante la 
procedurile de achiziţie publică, responsabilităţile şi 
obligaţiile partenerilor în cadrul procesului şi fluxul de 
implementare 

2 PLx 168/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi 
completarea art.72 din Legea 
nr.273/2006 privind finanţele publice 
locale – raport comun cu Comisia 
pentru administrație 

Modificarea şi completarea art.72 din Legea nr.273/2006, 
în sensul prevederii posibilităţii ca împrumuturile fără 
dobândă din bugetul local să poată fi acordate de către 
autorităţile deliberative şi în cazul implementării unor 
proiecte cu finanţare nerambursabilă de către instituţiile 
subordonate 

50 parlam. 
10.05.23 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(426/R din 
3.10.23) 

3 PLx 412/2021 

Proiect de Lege privind aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.85/2021 pentru modificarea art.4 din 
Ordonanţa de urgenţă a Guvernului 
nr.52/1999 privind asigurarea unui 
cadru unitar pentru managementul 
proiectelor finanţate prin împrumuturi 
externe contractate sau garantate de stat, 
rambursabile sau nerambursabile, 
inclusiv privind plata specialiştilor 
români care îşi desfăşoară activitatea în 
cadrul unităţilor de management de 
proiect – raport comun cu Comisia 
pentru muncă 

Modificarea art.4 din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului 
nr.52/1999. Potrivit expunerii de motive, se urmăreşte 
crearea cadrului legal pentru angajarea personalului 
necesar implementării proiectelor finanţate din 
împrumuturi externe contractate sau garantate de stat, 
rambursabile sau nerambursabile, prin examen sau 
concurs în cadrul unităţilor de management al proiectelor 
în vederea ocupării posturilor vacante sau temporar 
vacante, precum şi pentru angajarea de personal prin 
încheierea de contracte individuale de muncă pe perioada 
determinată a proiectului, pe posturi în afara organigramei 
entităţilor în cadrul cărora funcţionează respectivele 
unităţi 

Guvern 
17.05.22 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(427/R din 
3.10.23) 

4 PLx 140/2022 

Proiect de Lege privind aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.12/2022 pentru modificarea şi 
completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.15/2013 privind reglementarea unor 
măsuri fiscal-bugetare pentru suportarea 
de la bugetul de stat a sumelor aferente 
corecţiilor financiare aplicate pentru 
abaterile de la conformitatea cu 
legislaţia din domeniul achiziţiilor 
publice pentru Programul operaţional 
sectorial Mediu 2007-2013 şi pentru 
proiecte preluate integral sau parţial din 
Programul operaţional sectorial Mediu 
2007-2013 în cadrul Programului 
operaţional Infrastructura mare 2014-
2020 – raport comun cu Comisia 
pentru industrii și Comisia juridică 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.15/2013, în sensul suportării de la bugetul de stat, cu 
încadrarea în prevederile bugetare anuale aprobate cu 
această destinaţie, a corecţiilor financiare şi reducerilor 
procentuale stabilite pentru contractele de achiziţie publică 
finanţate din Axa prioritară 3 a POIM, precum şi 
modificarea corespunzătoare a titlului Ordonanţei 
Guvernului nr.15/2013. Astfel, pentru contractele de 
achiziţie publică/contractele de achiziţie sectorială, 
încheiate de beneficiarii Programului Operaţional 
Infrastructură mare 2014-2020, a căror procedură de 
atribuire a făcut obiectul verificării la nivel naţional, plata 
corecţiilor financiare şi a sumelor aferente reducerilor 
financiare va fi asigurată din bugetul de stat 

Guvern 
14.02.23 
7.06.23 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(436/R din 
4.10.23) 



 

 
III. Comisia pentru industrii 

5 PLx 232/2022 

Proiect de Lege pentru aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.36/2022 privind stabilirea unor 
măsuri de protecţie socială a salariaţilor 
în contextul conflictului armat din 
Ucraina, precum şi ca urmare a 
sancţiunilor internaţionale aplicate 
Federaţiei Ruse şi Belarusului – raport 
comun cu Comisia pentru muncă 

Instituirea acordării unei indemnizaţii de 75% din salariul 
de bază corespunzător locului de muncă ocupat, dar nu 
mai mult de 75% din câştigul salarial mediu brut, până la 
data de 31 decembrie 2022, următoarelor categorii de 
salariaţi care au contractele individuale de muncă 
suspendate temporar din iniţiativa angajatorilor: salariaţii 
angajatorilor afectaţi în mod direct sau indirect de 
imposibilitatea efectuării de tranzacţii cu operatori 
economici din Ucraina, Federaţia Rusă şi Belarus, ca 
urmare a efectelor generate de agresiunea militară rusă 
asupra Ucrainei, care înregistrează o diminuare a 
încasărilor cu un procent de minimum 20% raportat la 
încasările realizate în luna ianuarie 2022 sau la încasările 
realizate în luna similară a anului 2021, raportat la luna 
pentru care se solicită indemnizaţia şi, respectiv, salariaţii 
angajatorilor supuşi sancţiunilor internaţionale care au 
instituite măsuri restrictive în raport cu acţiunile care 
subminează sau ameninţă integritatea teritorială, 
suveranitatea şi independenţa Ucrainei şi care au fondurile 
sau resursele economice blocate prin ordin emis de 
preşedintele Agenţiei Naţionale de Administrare Fiscală 

Guvern 
13.09.23 
25.09.23 

Raport de 
aprobare  

(437/R din 
4.10.23) 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 
1 
 

PLx 140/2022 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 
de urgenţã a Guvernului nr.12/2022 pentru 
modificarea şi completarea Ordonanţei 
Guvernului nr.15/2013 privind reglementarea 
unor măsuri fiscal-bugetare pentru suportarea 
de la bugetul de stat a sumelor aferente 
corecţiilor financiare aplicate pentru abaterile 
de la conformitatea cu legislaţia din domeniul 
achiziţiilor publice pentru Programul 
operaţional sectorial Mediu 2007-2013 şi 
pentru proiecte preluate integral sau parţial din 
Programul operaţional sectorial Mediu 2007-
2013 în cadrul Programului operaţional 
Infrastructura mare 2014-2020 – raport 
comun cu Comisia pentru buget și Comisia 
juridică 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.15/2013, în sensul suportării de la bugetul de 
stat, cu încadrarea în prevederile bugetare anuale 
aprobate cu această destinaţie, a corecţiilor 
financiare şi reducerilor procentuale stabilite pentru 
contractele de achiziţie publică finanţate din Axa 
prioritară 3 a POIM, precum şi modificarea 
corespunzătoare a titlului Ordonanţei Guvernului 
nr.15/2013. Astfel, pentru contractele de achiziţie 
publică/contractele de achiziţie sectorială, încheiate 
de beneficiarii Programului Operaţional 
Infrastructură mare 2014-2020, a căror procedură 
de atribuire a făcut obiectul verificării la nivel 
naţional, plata corecţiilor financiare şi a sumelor 
aferente reducerilor financiare va fi asigurată din 
bugetul de stat 

Guvern 
14.02.23 
7.06.23 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(436/R din 
4.10.23) 



 

 
IV. Comisia pentru administrație 

 
V. Comisia pentru mediu 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 
1 
 

PLx 168/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi 
completarea art.72 din Legea nr.273/2006 
privind finanţele publice locale – raport 
comun cu Comisia pentru buget 

Modificarea şi completarea art.72 din Legea 
nr.273/2006, în sensul prevederii posibilităţii ca 
împrumuturile fără dobândă din bugetul local să 
poată fi acordate de către autorităţile deliberative şi 
în cazul implementării unor proiecte cu finanţare 
nerambursabilă de către instituţiile subordonate 

50 
parlam. 

10.05.23 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(426/R din 
3.10.23) 

2 PLx 60/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi 
completarea art.10 din Legea nr.75/1994 
privind arborarea drapelului Romaniei, 
intonarea imnului naţional şi folosirea 
sigiliilor cu stema României de către 
autorităţile şi instituţiile publice – raport 
comun cu  Comisia juridică 

Modificarea art.10 din Legea nr.75/1994, în sensul 
prezentării textului şi partiturii imnului naţional, 
prevăzute în anexa nr.3 la lege, ca anexe la 
bilete/tichete de intrare, legitimaţii de acces sau 
invitaţii la anumite evenimente, expres menţionate, 
ori proiectarea acestora pe ecrane instalate în acest 
scop; Totodată, se preconizează şi stabilirea ca 
faptă contravenţională a nerespectării acestei 
obligaţii de către organizatorii respectivelor 
evenimente şi sancţionarea corespunzătoare 

33 
parlam. 

26.09.23 

Raport de 
aprobare cu 

amendamente  
(432/R din 

4.10.23) 

3 Plx 286/2023 

Propunere legislativă pentru modificarea 
alin.(3) al articolului 54 din Legea 
nr.208/2015 privind alegerea Senatului şi a 
Camerei Deputaţilor, precum şi pentru 
organizarea şi funcţionarea Autorităţii 
Electorale Permanente, cu modificările şi 
completările ulterioare, publicată în 
Monitorul Oficial al României, Partea I, 
nr.553 din 24 iulie 2015 – raport comun cu  
Comisia juridică 

Modificarea art.54 alin.(3) din Legea nr.208/2015, 
în sensul modificării de la 0,5% la 0,1% a 
procentului minim din numărul total al alegătorilor 
înscrişi în Registrul electoral cu adresa de 
domiciliu sau reşedinţă în circumscripţia 
respectivă, necesar pentru susţinerea candidaţilor 
independenţi, cu condiţia ca numărul acestora să nu 
fie mai mic de 100 de alegători 

3 parlam. 31.05.23 

Raport de 
respingere  
(433/R din 

4.10.23) 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 
1 
 

PLx 134/2023 

Proiect de Lege pentru 
modificarea art.65 alin.(5) din 
Legea nr.263/2010 privind 
sistemul unitar de pensii publice 
– raport comun cu  Comisia 
pentru muncă 

Modificarea alin.(5) al art.65 din Legea nr.263/2010, în 
sensul extinderii categoriilor de persoane care beneficiază de 
reducerea vârstei standard de pensionare cu 2 ani, fără 
penalizare, cu persoanele care au locuit cel puţin 30 de ani în 
zone afectate de poluare, respectiv în localitatea Codlea din 
judeţul Braşov, precum şi pe o rază de 8 km în jurul acesteia 

2 senatori 19.09.23 

Raport de 
respingere  
(434/R din 

4.10.23) 



 

       
VI. Comisia pentru muncă 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 
1 
 

PLx 412/2021 

Proiect de Lege privind aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.85/2021 pentru modificarea art.4 
din Ordonanţa de urgenţă a 
Guvernului nr.52/1999 privind 
asigurarea unui cadru unitar pentru 
managementul proiectelor finanţate 
prin împrumuturi externe contractate 
sau garantate de stat, rambursabile 
sau nerambursabile, inclusiv privind 
plata specialiştilor români care îşi 
desfăşoară activitatea în cadrul 
unităţilor de management de proiect – 
raport comun cu Comisia pentru 
buget 

Modificarea art.4 din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului 
nr.52/1999. Potrivit expunerii de motive, se urmăreşte 
crearea cadrului legal pentru angajarea personalului 
necesar implementării proiectelor finanţate din 
împrumuturi externe contractate sau garantate de stat, 
rambursabile sau nerambursabile, prin examen sau 
concurs în cadrul unităţilor de management al proiectelor 
în vederea ocupării posturilor vacante sau temporar 
vacante, precum şi pentru angajarea de personal prin 
încheierea de contracte individuale de muncă pe perioada 
determinată a proiectului, pe posturi în afara organigramei 
entităţilor în cadrul cărora funcţionează respectivele 
unităţi 

Guvern 
17.05.22 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(427/R din 
3.10.23) 

2 PLx 287/2022 

Proiect de Lege privind modificarea 
Legii educaţiei naţionale nr.1/2011, 
publicată în Monitorul Oficial al 
României, partea I, nr.18, din 10 
ianuarie 2011, cu modificările şi 
completările ulterioare – raport 
comun cu Comisia pentru 
învățământ 

Modificarea şi completarea art.289 din Legea nr.1/2011, 
în scopul păstrării continuităţii actului didactic pe tot 
parcursul anului universitar, prin prelungirea contractului 
de muncă al cadrelor didactice universitare până la finalul 
anului universitar în care împlinesc vârsta de pensionare 

9 parlam. 
8.06.22 
15.06.22 
25.09.23 

Raport de 
respingere  
(428/R din 

4.10.23) 

3 Plx 396/2023 

Propunere legislativă privind 
completarea Legii nr.263 din 
16.12.2010, privind sistemul unitar de 
pensii publice, publicată în Monitorul 
Oficial, Partea I nr.852 din 20 
decembrie 2010, cu modificările şi 
completările ulterioare 

Completarea art.19 din Legea nr.263/2010, urmărindu-se 
recunoaşterea ca stagiu de cotizare a perioadelor în care 
persoanele care au desfăşurat activităţi profesionale şi/sau 
de cercetare, detaşate de statul român, în baza unui 
contract încheiat cu Institutul Comun pentru Cercetare 
Nucleară din oraşul Dubna, regiunea Moscova, Federaţia 
Rusă 

14 
deputați 

25.09.23 

Raport de 
respingere  
(429/R din 

4.10.23) 

4 PLx 134/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea 
art.65 alin.(5) din Legea nr.263/2010 
privind sistemul unitar de pensii 
publice – raport comun cu  Comisia 
pentru mediu 

Modificarea alin.(5) al art.65 din Legea nr.263/2010, în 
sensul extinderii categoriilor de persoane care beneficiază 
de reducerea vârstei standard de pensionare cu 2 ani, fără 
penalizare, cu persoanele care au locuit cel puţin 30 de ani 
în zone afectate de poluare, respectiv în localitatea Codlea 
din judeţul Braşov, precum şi pe o rază de 8 km în jurul 
acesteia 

2 senatori 19.09.23 

Raport de 
respingere  
(434/R din 

4.10.23) 



 

 
VII. Comisia pentru învățământ 

5 PLx 232/2022 

Proiect de Lege pentru aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.36/2022 privind stabilirea unor 
măsuri de protecţie socială a 
salariaţilor în contextul conflictului 
armat din Ucraina, precum şi ca 
urmare a sancţiunilor internaţionale 
aplicate Federaţiei Ruse şi 
Belarusului – raport comun cu 
Comisia pentru buget 

Instituirea acordării unei indemnizaţii de 75% din salariul 
de bază corespunzător locului de muncă ocupat, dar nu 
mai mult de 75% din câştigul salarial mediu brut, până la 
data de 31 decembrie 2022, următoarelor categorii de 
salariaţi care au contractele individuale de muncă 
suspendate temporar din iniţiativa angajatorilor: salariaţii 
angajatorilor afectaţi în mod direct sau indirect de 
imposibilitatea efectuării de tranzacţii cu operatori 
economici din Ucraina, Federaţia Rusă şi Belarus, ca 
urmare a efectelor generate de agresiunea militară rusă 
asupra Ucrainei, care înregistrează o diminuare a 
încasărilor cu un procent de minimum 20% raportat la 
încasările realizate în luna ianuarie 2022 sau la încasările 
realizate în luna similară a anului 2021, raportat la luna 
pentru care se solicită indemnizaţia şi, respectiv, salariaţii 
angajatorilor supuşi sancţiunilor internaţionale care au 
instituite măsuri restrictive în raport cu acţiunile care 
subminează sau ameninţă integritatea teritorială, 
suveranitatea şi independenţa Ucrainei şi care au fondurile 
sau resursele economice blocate prin ordin emis de 
preşedintele Agenţiei Naţionale de Administrare Fiscală 

Guvern 
13.09.23 
25.09.23 

Raport de 
aprobare  

(437/R din 
4.10.23) 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 
1 
 

PLx 287/2022 

Proiect de Lege privind modificarea 
Legii educaţiei naţionale nr.1/2011, 
publicată în Monitorul Oficial al 
României, partea I, nr.18, din 10 
ianuarie 2011, cu modificările şi 
completările ulterioare – raport 
comun cu Comisia pentru muncă 

Modificarea şi completarea art.289 din Legea nr.1/2011, 
în scopul păstrării continuităţii actului didactic pe tot 
parcursul anului universitar, prin prelungirea contractului 
de muncă al cadrelor didactice universitare până la finalul 
anului universitar în care împlinesc vârsta de pensionare 

9 parlam. 
8.06.22 
15.06.22 
25.09.23 

Raport de 
respingere  
(428/R din 

4.10.23) 

2 PLx 450/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea 
art.70 din Legea educaţiei naţionale 
nr.1/2011 – raport comun cu 
Comisia pentru tehnologia 
informației 

Modificarea art.70 din Legea educaţiei naţionale 
nr.1/2011, cu modificările şi completările ulterioare, 
referitor la Biblioteca şcolară virtuală şi Platforma şcolară 
de e-learning 

77 parlam. 
20.09.23 
26.09.23 

Raport de 
respingere  
(430/R din 

4.10.23) 

3 Plx 291/2021 

Propunere legislativă pentru 
modificarea Ordonanţei de urgenţă a 
Guvernului nr.75/2005 privind 
asigurarea calităţii educaţiei – raport 

Modificarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 
nr.75/2005, în vederea includerii celor cinci organizaţii 
reprezentative ale studenţilor români în procesul de 
asigurare a calităţii învăţământului superior, având în 

61 parlam. 
21.03.23 
7.06.23 
13.06.23 

Raport de 
respingere  
(435/R din 

4.10.23) 



 

 
VIII. Comisia pentru cultură 

 
IX. Comisia juridică 

comun cu Comisia pentru tineret și 
sport 

vedere dinamica academică actuală şi standardele de 
accesibilitate şi incluziune întâlnite în Uniunea Europeană 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 Plx 31/2023 
Propunere legislativă pentru 
modificarea şi completarea Legii 
audiovizualului nr.504/2002 

Modificarea art.28 alin.(5) din Legea nr.504/2002, în sensul 
limitării publicităţii dintr-o oră de emisiune pentru copii la 
20%, adică maxim 12 minute 

16 
senatori 

13.06.23 

Raport de 
aprobare 

(442/R din 
5.10.23) 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 60/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi 
completarea art.10 din Legea nr.75/1994 
privind arborarea drapelului Romaniei, 
intonarea imnului naţional şi folosirea 
sigiliilor cu stema României de către 
autorităţile şi instituţiile publice – raport 
comun cu  Comisia pentru administrație 

Modificarea art.10 din Legea nr.75/1994, în 
sensul prezentării textului şi partiturii imnului 
naţional, prevăzute în anexa nr.3 la lege, ca 
anexe la bilete/tichete de intrare, legitimaţii de 
acces sau invitaţii la anumite evenimente, expres 
menţionate, ori proiectarea acestora pe ecrane 
instalate în acest scop; Totodată, se preconizează 
şi stabilirea ca faptă contravenţională a 
nerespectării acestei obligaţii de către 
organizatorii respectivelor evenimente şi 
sancţionarea corespunzătoare 

33 parlam. 26.09.23 

Raport de 
aprobare cu 

amendamente  
(432/R din 

4.10.23) 

2 Plx 286/2023 

Propunere legislativă pentru modificarea 
alin.(3) al articolului 54 din Legea 
nr.208/2015 privind alegerea Senatului şi a 
Camerei Deputaţilor, precum şi pentru 
organizarea şi funcţionarea Autorităţii 
Electorale Permanente, cu modificările şi 
completările ulterioare, publicată în 
Monitorul Oficial al României, Partea I, 
nr.553 din 24 iulie 2015 – raport comun cu  
Comisia pentru administrație 

Modificarea art.54 alin.(3) din Legea 
nr.208/2015, în sensul modificării de la 0,5% la 
0,1% a procentului minim din numărul total al 
alegătorilor înscrişi în Registrul electoral cu 
adresa de domiciliu sau reşedinţă în 
circumscripţia respectivă, necesar pentru 
susţinerea candidaţilor independenţi, cu condiţia 
ca numărul acestora să nu fie mai mic de 100 de 
alegători 

3 parlam. 31.05.23 

Raport de 
respingere  
(433/R din 

4.10.23) 

3 PLx 140/2022 

Proiect de Lege privind aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.12/2022 pentru modificarea şi completarea 
Ordonanţei Guvernului nr.15/2013 privind 
reglementarea unor măsuri fiscal-bugetare 

Modificarea şi completarea Ordonanţei 
Guvernului nr.15/2013, în sensul suportării de la 
bugetul de stat, cu încadrarea în prevederile 
bugetare anuale aprobate cu această destinaţie, a 
corecţiilor financiare şi reducerilor procentuale 

Guvern 
14.02.23 
7.06.23 
26.09.23 

Raport de 
aprobare  

(436/R din 
4.10.23) 



 

 
X.  Comisia pentru tehnologia informației 

 
Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 450/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea art.70 
din Legea educaţiei naţionale nr.1/2011 – 
raport comun cu Comisia pentru 
învățământ 

Modificarea art.70 din Legea educaţiei naţionale 
nr.1/2011, cu modificările şi completările 
ulterioare, referitor la Biblioteca şcolară virtuală şi 
Platforma şcolară de e-learning 

77 parlam. 
20.09.23 
26.09.23 

Raport de 
respingere  
(430/R din 

4.10.23) 

 
XI. Comisia pentru tineret și sport 

pentru suportarea de la bugetul de stat a 
sumelor aferente corecţiilor financiare 
aplicate pentru abaterile de la conformitatea 
cu legislaţia din domeniul achiziţiilor publice 
pentru Programul operaţional sectorial 
Mediu 2007-2013 şi pentru proiecte preluate 
integral sau parţial din Programul operaţional 
sectorial Mediu 2007-2013 în cadrul 
Programului operaţional Infrastructura mare 
2014-2020 – raport comun cu Comisia 
pentru buget și Comisia pentru industrii 

stabilite pentru contractele de achiziţie publică 
finanţate din Axa prioritară 3 a POIM, precum şi 
modificarea corespunzătoare a titlului Ordonanţei 
Guvernului nr.15/2013. Astfel, pentru contractele 
de achiziţie publică/contractele de achiziţie 
sectorială, încheiate de beneficiarii Programului 
Operaţional Infrastructură mare 2014-2020, a 
căror procedură de atribuire a făcut obiectul 
verificării la nivel naţional, plata corecţiilor 
financiare şi a sumelor aferente reducerilor 
financiare va fi asigurată din bugetul de stat 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 Plx 291/2021 

Propunere legislativă pentru 
modificarea Ordonanţei de 
urgenţă a Guvernului nr.75/2005 
privind asigurarea calităţii 
educaţiei – raport comun cu 
Comisia pentru învățământ 

Modificarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 
nr.75/2005, în vederea includerii celor cinci organizaţii 
reprezentative ale studenţilor români în procesul de 
asigurare a calităţii învăţământului superior, având în vedere 
dinamica academică actuală şi standardele de accesibilitate 
şi incluziune întâlnite în Uniunea Europeană 

61 parlam. 
21.03.23 
7.06.23 
13.06.23 

Raport de 
respingere  
(435/R din 

4.10.23) 

2 Plx 638/2022 

Propunere legislativă pentru 
modificarea şi completarea Legii 
69/2000 a educaţiei fizice şi 
sportului 

Modificarea şi completarea Legii educaţiei fizice şi sportului 
nr.69/2000. Potrivit expunerii de motive, iniţiativa vizează 
recunoaşterea în mod oficial a sporturilor electronice – 
Esports, precum şi stabilirea cadrului legislativ cu privire la 
activităţile prin care se desfăşoară sporturile electronice în 
România şi drepturile de care se bucură persoanele implicate 
în industria Esports, în special cele privind protejarea muncii 
lor şi a exercitării activităţii în condiţii legale 

34 parlam. 
13.09.23 
26.09.23 

Raport de 
respingere  
(440/R din 

5.10.23) 



 

 
XII. Comisia pentru politică externă 

 
 
 
 

3 Plx 331/2023 
Propunere legislativă pentru 
completarea Legii educaţiei fizice 
şi sportului nr.69/2000 

Completarea Legii nr.69/2000, în scopul înfiinţării, la 
nivelul unităţilor administrativ-teritoriale, prin hotărâre a 
consiliului local, a unor centre sportive comunitare 

18 parlam. 26.09.23 

Raport de 
respingere  
(441/R din 

5.10.23) 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 Plx 317/2023 

Propunere legislativă pentru modificarea Legii 
nr.129/1997 pentru ratificarea Tratatului cu 
privire la relaţiile de bună vecinătate şi 
cooperare dintre România şi Ucraina 

Modificarea Legii nr.129/1997 pentru 
ratificarea Tratatului cu privire la relaţiile 
de bună vecinătate şi cooperare dintre 
România şi Ucraina 

5 parlam. 4.10.23 

Raport de 
respingere  
(438/R din 

5.10.23) 

2 Plx 360/2023 
Propunere legislativă privind unirea României 
cu Republica Moldova 

Unirea României cu Republica Moldova 1 senator 4.10.23 

Raport de 
respingere  
(439/R din 

5.10.23) 
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II. DIN ACTIVITATEA GRUPURILOR PARLAMENTARE  
ALE CAMEREI DEPUTAŢILOR 

 

 

Grupul parlamentar al  
Partidului Social Democrat 

 
 Declarații 

 

Apărăm fermierii de acuzațiile false că ar distruge mediul! 
 

 Vă mulțumesc, domnule președinte, 
Stimați colegi, 
PSD este interesat să atragă cât mai mulți tineri în mediul rural, astfel încât să putem păstra aceste zone populate. Dar 

și să le creștem gradul de atractivitate prin îmbunătățirea condițiilor de trai care încă diferă mult de zona urbană.  
Sprijinirea tinerei generații de fermieri români se dovedește din ce în ce mai importantă deoarece sporește avantajele 

competitive ale agriculturii și contribuie substanțial la asigurarea aprovizionării cu alimente pentru anii următori.  
În acest scop, pe lângă gama de subvenții și programe, PSD se ocupă, constant, de informarea tinerilor fermieri privind 

dezvoltarea cercetării și utilizarea noilor tehnologii în agricultură. Și trebuie să salut deschiderea investitorilor din acest 
domeniu principal ocupațional față de inovare, schimbare și tehnologiile cele mai recente. Grație disponibilității lor, va fi 
influențată în mod semnificativ, pozitiv sustenabilitatea sistemelor noastre alimentare interne.  
Totodată, mulțumită și consecvenței și pasiunii dumneavoastră, dragi fermieri, reușiți să faceți comunitățile mai dinamice în 
zonele noastre rurale, oferindu-le un plus de atractivitate acestor locuri frumoase nu doar pentru orășeni, din ce în ce mai 
numeroși, ci chiar și pentru mulți străini. Probabil că majoritatea acestora nu au posibilitatea să vă mulțumească pentru că, prin 
ceea ce generați la nivelul satelor și al orașelor mici, ei și-au descoperit adevăratul parcurs în viață. Nu spun deloc vorbe mari, 
ci am auzit cu toții de poveștile multor străini sau ale unor bucureșteni care au renunțat la confortul urban și au ales să trăiască 
la țară, mult mai simplu și mai natural.  

În locul lor, eu vă mulțumesc pentru că și dumneavoastră contribuiți în mare măsură la dezvoltarea socială a ruralului. 
Și vă sunt recunoscător, la fel ca și partidul din care fac parte, și pentru că ne-ați asigurat securitatea alimentară în condițiile 
dificile din ultimii ani. Ați depus deja eforturi notabile ca să produceți la standarde performante și sunt convins că vă angajați 
să faceți și mai mult în viitor.  

Noi, cei de la PSD, am fost și suntem mereu alături de dumneavoastră și vă vom apăra, în continuare, interesele! Ne 
hrăniți cu alimente mult superioare din punct de vedere nutritiv față de alte legume provenite din oricare alte state comunitare 
sau nu. Prin truda dumneavoastră, pe mesele noastre ajung și fructe și legume de înaltă calitate și cu gust autentic. Aceste 
alimente, pe care le cultivați cu pricepere și dăruire, reprezintă și o parte importantă a patrimoniului nostru național. Nu 
exagerez sub nicio formă când afirm că fructele și legumele românești sunt și ele o expresie a identității noastre. Mulțumită 
savorii lor, ajungem să fim admirați nu doar în UE, ci în întreaga lume. De asemenea, produceți la standarde înalte, nefăcând 
niciun fel de rabat de la exigențele Uniunii Europene. Concomitent, aveți și mare grijă de natură. 
Cumulul acestor fapte foarte bune ale dumneavoastră pentru un sector de importanță strategică pentru PSD ne motivează să 
colaborăm cu dumneavoastră și mai strâns, astfel încât să obținem un model agrar care să vă permită să duceți un trai echitabil 
din activitatea dumneavoastră, răspunzând în același timp preocupărilor societale legate de mediu, biodiversitate, schimbările 
climatice și bunăstarea animalelor.  

Concomitent, dincolo de hotărârea noastră privind stoparea declinului fermelor, înregistrat în ultima vreme mai ales în 
rândul exploatațiilor zootehnice, vă anunț că avem în lucru noi strategii de combatere și a acestui fenomen nociv. În 
completarea exigențelor Uniunii Europene, vom veni cu măsuri de amortizare a efectelor directivelor comunitare, care să îi 
susțină pe investitorii în zootehnie.   

La fel ca și partidul pe care îl reprezint în Parlament, și eu îi condamn pe toți cei care, din motive ideologice, îi acuză 
pe agricultori și pe crescătorii de animale că ar contribui substanțial la distrugerea mediului. Este o teză integral falsă! Însă, 
ventilarea ei în spațiul public, în mod constant, s-a transformat într-o armă care pur și simplu  descurajează în special tinerii 
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fermieri să rămână în agricultură. Altfel spus, pe termen lung ne-ar putea amenința și securitatea alimentară internă. Și știm cu 
toții, de foarte multă vreme, că nu ne putem permite să ne bazăm pe alții pentru aprovizionarea cu alimente esențiale. Iarna și 
primăvara, când importurile de fructe și legume încă monopolizează tarabele și raioanele dedicate din magazine, resimțim cel 
mai mult lipsa standardelor de gust și textură, specifice produselor românești.   

Tocmai pentru că recunoaștem rolul vital al agricultorilor în economia rurală, dar și ponderea semnificativă a muncii 
lor în economia națională, noi punem temei și pe toate măsurile Uniunii Europene, menite să facă regiunile rurale mai 
atractive, astfel încât atât tinerii, cât și vârstnicii să trăiască mai bine.  

Din fericire, datorită susținerii acordate de către toți miniștrii PSD ai Agriculturii și Dezvoltării Rurale, au fost 
generate premise bune care le oferă tuturor agricultorilor posibilitatea să aleagă în ce investesc, în funcție de piață, de 
orientarea comercială, de provocările agronomice, de tradiții, de profitabilitate și de costuri. Cu toate acestea, noi agreăm 
coexistența diferitelor modele de agricultură, a principiilor agroecologice care pot fi aplicate și girăm, în principal, libertatea de 
alegere. În acest fel, toată lumea câștigă dintr-un sector agricol durabil din punct de vedere economic, ecologic și social. Din 
aceste raționamente, PSD se concentrează și mai mult asupra acestor trei perspective necesare sănătății și prosperității 
generale. Cu PSD în fruntea Ministerului Agriculturii și Dezvoltării Rurale, cele mai optime rezultate n-au întârziat până acum 
niciodată să apară! 

Vă mulțumesc!        Deputat 
Adrian Alda 

*** 
 

Sprijinirea fermierilor români: Garanția unei economii sănătoase 
 

 Stimate colege, stimați colegi, 
Toamna, acea perioadă magică în care natura ne îmbracă peisajele în nuanțe calde și recoltele bogate sunt strânse cu 

grijă, este un moment de reflecție asupra a ceea ce înseamnă, cu adevărat, să ne sprijinim fermierii români. Agricultura 
reprezintă una dintre coloanele vertebrale ale economiei țării noastre și, într-o lume în continuă schimbare, sprijinirea 
producătorilor autohtoni devine crucială, mai ales în contextul actual. 

Când privim pământurile noastre roditoare vedem mai mult decât simple câmpuri agricole. Acestea sunt mărturia 
muncii și tradiției românești, care s-au transmis din generație în generație. Totuși, aceste recolte nu cresc de la sine. Fermierii 
români sunt cei care lucrează pământul, punându-și pasiunea și priceperea în cultivarea culturilor care hrănesc nația. 

În contextul economic global, schimbările nu întârzie să se simtă și la nivelul agriculturii românești. Una dintre 
provocările majore cu care se confruntă fermierii români este impactul cerealelor din Ucraina asupra pieței interne. Cantitățile 
imense de cereale ajunse în țara noastră au pus o presiune considerabilă asupra producătorilor locali. Pentru a asigura un 
tratament echitabil și oportunități egale pe piață, este esențial să sprijinim fermierii români. 

În lumina acestei realități, este momentul să ne întrebăm: Cum putem sprijini fermierii români? În primul rând, trebuie 
să promovăm achiziționarea produselor autohtone. Cumpărând produse locale, susținem economia națională și asigurăm un 
tratament echitabil pentru fermierii români. Mai mult decât atât, trebuie să oferim sprijin concret fermierilor noștri prin politici 
agricole care să îi favorizeze. 

PSD recunoaște importanța agriculturii românești și vine mereu în sprijinul fermierilor. S-au adoptat măsuri concrete 
care vin în sprijinul fermierilor. Însă, trebuie să o spunem, că nu este suficient. Trebuie abordate provocările cu care se 
confruntă agricultorii noștri și identificate soluțiile cele mai bune.  

O economie puternică începe de la nivelul agriculturii și, astfel, prin sprijinirea fermierilor noștri, ne asigurăm un 
viitor prosper și hrana de care avem nevoie. Să fim mândri de producătorii autohtoni și să susținem fermieri care hrănesc 
România! 

Vă mulțumesc!        Deputat 
Oana Gianina Bulai 

*** 
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Propunere legislativă pentru interzicerea publicității la băuturile și alimentele cu mult zahăr  
și grăsimi în timpul programelor TV adresate minorilor 

 

 În această săptămână voi depune pentru dezbatere parlamentară o inițiativă legislativă semnată de peste 100 de 
senatori și deputați de la toate partidele politice care urmărește să restricționeze mesajele publicitare adresate copiilor având ca 
obiect produsele alimentare şi băuturile cu un aport substanţial de compuşi cu efect dăunător sănătăţii, ca acizi graşi trans,  
grăsimi, sare, sodiu, zahăr, îndulcitori, aditivi alimentari, al căror consum nu este recomandat, în acord cu Legea nr. 123 din 27 
mai 2008 pentru o alimentaţie sănătoasă în unităţile de învăţământ preuniversitar. 

Plecând de la o realitate tragică, în care România e pe locul întâi în Uniunea Europeană la obezitatea infantilă, am 
propus alături de colegii mei de la PSD această propunere de lege care să interzică publicitatea la băuturile și alimentele cu 
mult zahăr și grăsimi în timpul programelor TV adresate copiilor. Controlul respectării acestei interdicții va reveni Consiliului 
Național al Audiovizualului și Autorității Naționale pentru Protecția Consumatorilor. 
Toate studiile realizate la nivel european și internațional au demonstrat că un consum des de produse fast-food care conțin 
tipuri de alimente şi băuturi cu un aport substanţial de compuşi ca acizi graşi trans,  grăsimi, sare, sodiu, zahăr, îndulcitori, 
aditivi alimentari, dăunează sănătății persoanelor care le consumă, dar în special minorilor și tinerilor. 
Așadar, un consum al acestui gen de alimente și băuturi duce la probleme de sănătate pe termen lung, cum ar fi obezitatea, 
probleme emoționale și de stimă de sine, dar și boli cronice pe termen lung.  

Având în vedere că și în țara noastră cei mici petrec mai mult timp în fața televizoarelor, dar și în mediul online, 
consider că este important ca noi, în calitate de legiuitori să acționăm pentru a-i proteja de publicitatea nesănătoasă.  
Mai multe state europene au reglementat strict reclamele la produsele fast-food în timpul programelor pentru copii și tineri.  

Astfel, Marea Britanie a interzis de anul trecut anunțurile din carul programelor tv pentru alimente bogate în grăsimi, 
sare și zahăr înainte de ora 21:00 pentru a încuraja alimentația sănătoasă și a combate obezitatea.  

De asemenea, reclamele la fast food, ce sunt accesibile copiilor au fost interzise și în Germania. După ce ministrul 
Agriculturii din Germania a cerut ca o parte din reclamele la fast food, ce sunt accesibile copiilor, să fie interzise, mulţi părinți 
au solicitat ca aceeaşi decizie să fie luată şi în privinţa dulciurilor, fie că vorbim despre cele din cofetării sau cele amplasate în 
apropierea caselor de marcat din supermarketuri.  

În urma celor prezentate vă propun spre dezbatere și adoptare actuala inițiativă legislativă de la care să pornim pentru 
a proteja și copiii și tinerii din România de expunerea crescută la reclamele care promovează alimente și băuturi nesănătoase. 

Vă mulțumesc!         Deputat 
Virgil-Alin Chirilă 

*** 
Ajutoare pentru pensionarii cu venituri sub 3.000 lei 

 Domnule președinte de ședință / Stimați colegi, 
PSD a avut întotdeauna politici care să vină în sprijinul copiilor și pensionarilor, astfel încât să protejăm viitorul, dar în 

același timp să ne respectăm trecutul. Iar cum pe 1 octombrie am sărbătorit Ziua Internațională a Persoanelor Vârstnice, este 
momentul oportun pentru anunțul Guvernului condus de premierul Marcel Ciolacu legat de cea de-a doua tranșă de ajutor 
financiar de la stat pentru pensionarii cu venituri sub 3.000 lei.   

În luna octombrie se acordă un ajutor financiar pensionarilor sistemului public de pensii și beneficiarilor de drepturi 
prevăzute de legi cu caracter special plătite de casele teritoriale de pensii care au domiciliul în România și ale căror venituri 
lunare sunt mai mici sau egale cu 3.000 de lei. De acest ajutor financiar vor beneficia peste 4 milioane de pensionari aflați în 
plată la momentul acordării. 

Astfel, pensionarii cu venituri sub 1.500 lei lunar vor beneficia de suma de 500 lei,  pensionarii cu venituri între 1.501 
lei si 2.000 lei vor beneficia de suma de 400 lei, iar cei cu venituri între 2.001 si 3.000 lei vor beneficia de suma de 300 lei. 

Tichetele de pensii cu ajutoarele pentru pensionari au fost tipărite, iar banii vor ajunge începând cu prima jumătate a 
lunii octombrie. Acești bani vor ajunge la beneficiari odată cu pensiile plătite prin mandat poștal, iar pentru cei cărora banii le 
sunt virați pe card, începând cu data de 12 octombrie vor fi alimentate conturile. 

PSD a susținut mereu pensionarii României, fiindcă aceștia nu au avut o viață ușoară, au nevoie de sprijinul nostru și 
merită respectul nostru, al tuturor! 

Deputat 
Romulus-Marius Damian 

*** 
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Redimensionarea sistemului de stat, un pas important în asigurarea sustenabilității României 

 
 Guvernul condus de PSD și-a asumat răspunderea în fața Parlamentului pe marginea Legii privind unele măsuri fiscal 
bugetare pentru asigurarea sustenabilității financiare a României pe termen lung. Actul normativ cuprinde decizii concrete, 
predictibile, referitoare la redimensionarea sistemului de stat, a cheltuielilor publice și a reorganizării activității, absolut 
necesare în actualul context economic și social. 

Din nefericire, reprezentanții opoziției parlamentare s-au aliat într-o cooperare jenantă, transformând aula 
parlamentară într-un circ ieftin și populist. Inițial, AUR și USR au susținut că depun moțiune de cenzură la adresa 
Executivului, dar, în fața propriei neputințe, s-au răzgândit, evaluându-și obiectiv șansele nule ale acestui demers.  

Dacă inițierea moțiunii de cenzură nu a funcționat, pentru că aritmetica parlamentară este mai puternică decât vocile 
celor ce urlă a pustiu în Parlament, opoziția de mucava a decis să sesizeze Curtea Constituțională referitor la pachetul de 
măsuri fiscal bugetare prezentat de Guvern.  

Prin acțiunile abracadabrante manifestate zgomotos în forul legislativ, USR și AUR demonstrează, fără echivoc, că nu 
au nicio legătură cu adevăratele probleme și nevoi ale românilor. Nici măcar nu pot mima o opoziție corectă, constructivă, 
bazată pe idei și soluții, activitatea lor parlamentară fiind dominată doar de demagogie și incompetență. 
Reaua voință a semnatarilor contestației depusă la CCR este probată prin obiecția invocată, respectiv că impozitul suplimentar 
al băncilor ar reprezenta, de fapt, o dublă impozitare, ceea ce este total fals. Astfel, USR arată din nou că susține interesele 
băncilor și a marilor corporații, respectiv tocmai entitățile care s-au eschivat întotdeauna de la plata taxelor către stat. 
Impozitarea cu 2% a băncilor, față de 1% cât era în varianta inițială a pachetului de măsuri, a fost un amendament al 
parlamentarilor PSD-PNL, aprobat de Guvern.  Este vorba de un impozit temporar suplimentar de 2% pe cifra de afaceri, 
pentru doi ani, motivat de profiturile record ale unităților bancare. 

În aceste condiții, nu există nicio șansă de succes a contestației, având în vedere directiva europeană aflată în vigoare 
care impune companiilor din sectorul bancar o taxă de solidaritate suplimentară, pe lângă impozitul obișnuit.  

 

Deputat 
Cristina-Elena Dinu 

*** 
 

Pensionarii cu venituri mici vor fi susținuți în continuare 
Stimaţi colegi, 
Partidul Social Democrat rămâne consecvent valorilor sale, prin sprijinirea persoanelor cu venituri mici, în special a 

pensionarilor. În acest sens, în aceste zile a intrat în vigoare creșterea salariului minim, care va aduce mai mulți bani în 
buzunarele a 1,8 milioane de angajați, în cea mai mare parte din mediul privat. De asemenea, Ministerul Muncii a dat drumul 
celei de-a doua tranșe din ajutorul acordat celor 4,2 milioane de pensionarilor cu venituri sub 3.000 de lei, urmând ca banii să 
ajungă la beneficiari în prima parte a lunii octombrie.  

Pentru anul 2023, ajutoarele acordate acestor pensionari se acordă în două tranșe egale. Prima a fost deja acordată în 
ianuarie, iar a doua urmează să ajungă la pensionari în următoarele zile. Astfel, în octombrie se vor acorda următoarele sume: 

a) 500 de lei (din totalul anual de 1.000 de lei) pentru 2,3 milioane de pensionari cu venituri între 1.000 și 1.500 de lei; 
b) 400 de lei (din totalul anual de 800 de lei), pentru 950.000 de pensionari cu venituri între 1.501 și 2.000 de lei; 
c) 300 de lei (din totalul anual de 600 de lei), pentru 1 milion de pensionari cu venituri între 2.001 și 3.000 de lei. 
Doresc să subliniez că pentru pensionarii cu pensii sub 2.000 de lei, guvernul a mai alocat în acest an bani pentru 

acordarea unor vouchere de energie în valoare de 1.400 de lei, iar pensionarii cu pensia sub 1.700 de lei au mai primit la 
fiecare două luni și vouchere pentru alimente a câte 250 de lei. 

Astfel, în timp ce pentru restul pensionarilor veniturile au crescut în acest an cu 12,5%, ca urmare a indexării punctului de 
pensie, pentru pensionarii cu venituri mici veniturile au crescut diferențiat de la 14% până la 45%. 

PSD își reconfirmă abordarea generală de a-i proteja pe românii cu venituri mici. Premierul a anunțat deja că și în anul 
următor, la pensionarii cu pensii mici se vor suplimenta diferențiat veniturile, pe lângă indexarea generală a punctului de 
pensie. 

Vă mulţumesc!        Deputat 
Mirela Furtună 

*** 
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Declarație politică 
Stimate doamne și stimați domni deputați, 
Dragi colegi, 
Atunci când împotriva unei legi ce combate un fenomen nociv se manifestă tot felul de reacții negative din partea 

industriei de profil, înseamnă că legea este bună și trebuie adoptată! 
Avem în dezbaterea Camerei Deputaților o astfel de lege care urmează să fie adoptată, respectiv legea care dispune scoaterea 
jocurilor de noroc în afara localităților, inclusiv în afara comunelor și satelor unde acestea au devenit un adevărat flagel. 

După câteva inițiative timide, care dispuneau ca sălile de jocuri de noroc să nu fie mai aproape de câteva zeci sau sute 
de metri de unitățile de învățământ, a apărut acest proiect de lege inițiat de PSD care ia cu adevărat o măsură fermă și decisivă 
împotriva extinderii acestui viciu. Iar reacțiile negative nu au întârziat să apară din partea industriei de profil. Se fac presiuni, 
se dau telefoane, se încearcă intervenții și chiar se ajunge la forme de șantaj voalat împotriva decidenților. Se face orice pentru 
a opri acest proiect de lege!  

Acesta e cel mai clar semn care ne arată că este o lege bună! Este o lege care va face cu adevărat o diferență 
semnificativă în combaterea acestui fenomen nociv! 
Prin urmare, stimați colegi, vă îndemn să mergem până la capăt și să adoptăm această lege. Presupun că deja ați primit 
telefoane, că deja vi s-au solicitat întâlniri sau că deja vi s-au transmis tot felul de puncte de vedere că legea nu e bună, că 
statul va pierde bani dacă mută sălile în afara localității sau că cei împătimiți de acest viciu vor merge pe site-urile ilegale de 
jocuri de noroc.  
Nu e nimic adevărat. Veți vedea că firmele de jocuri de noroc vor continua să plătească taxe către stat și se vor adapta, la fel 
cum s-a întâmplat în cazul cazinourilor din Statele Unite relocate în plin deșert. Și cu siguranță cei pătimași nu vor merge pe 
site-uri ilegale unde nu au nicio garanție în privința banilor lor. Vor merge cel mult pe site-urile licențiate în România, unde 
există o formă de control pentru prevenirea pierderilor în cascadă. Însă o bună parte dintre cei săraci care căutau o soluție în 
acest viciu al jocurilor de noroc vor fi protejați, pentru că va apărea această barieră a distanței. În plus, ceea ce nu vă spun 
lobby-știi din industrie, minorii nu vor mai fi expuși acestui viciu. De multe ori mă întrebam ce se naște în mintea unui copil 
de clasa I-a, care abia a învățat să citească și care la fiecare colț de stradă vede denumirea „Sală de jocuri”. Despre faptul că 
această denumire nu va mai fi în fața copiilor noștri nu vă vorbește niciunul dintre reprezentanții industriei de jocuri de noroc.  

Vă îndemn așadar să nu cedați. Vă îndemn să mergem până la capăt. Vă îndemn să votați proiectul de lege al PSD care 
prevede scoaterea jocurilor de noroc în afara localităților. 

Vă mulțumesc.         Deputat 
Alexandra Huțu 

*** 
În an electoral decisiv, România poate fi factorul de stabilitate al Europei 

 

Stimați colegi parlamentari,  
Anul 2024 va fi un an decisiv în mod fundamental pentru viitorul Europei și, îndrăznesc să spun, al modelului de 

stabilitate și bunăstare ce a funcționat vreme de mai bine de 60 de ani! Inutil să reamintesc faptul că România, ieșită din 
marasmul economic al anilor 80-90, a visat la acest model social, politic și economic până când, în 2007, am reușit să fim 
membri ai Uniunii Europene, moment în care dezvoltarea economică a țării noastre a atins un nivel fără precedent în istoria sa! 

Totuși, Europa se confruntă în acest an electoral ce ne bate la ușă cu o amenințare fără precedent: pericolul 
populismului extremist și radical. Este o combinație cu adevărat explozivă între discursuri naționaliste dar cu accent de 
izolaționism internațional și radicalizarea oricăror opinii, adică lipsa flexibilității necesare unei diplomații internaționale. Este 
suficient să vă amintesc de cazul extrem de astfel de „rigiditate” al Coreei de Nord și dezastrul economic și umanitar în care 
trăiește acea populație! 

Ei, bine, tocmai „bătrâna Europă”, leagănul democrației antice și moderne, se află sub amenințarea reală a 
populismului extremist. Vedem astfel de mișcări nu doar în țările mai modeste economic ale UE, dar inclusiv în țările 
puternice. În Italia, Germania, Franța ca să nu mai vorbim de Polonia, Ungaria, Slovacia. Și apropo de ultima dintre cele sus 
menționate: un fost premier extremist a revenit la putere după 5 ani în urma câștigării alegerilor. Acum, în Slovacia se află la 
putere un partid cu un premier pro-rus și anti-occidental. Prima țară care l-a felicitat a fost Ungaria.  

Explicațiile pentru acest val de naționalism extremist sunt multiple și îi preocupă intens pe sociologi și politologi 
deopotrivă. Problemele economice cum ar fi inflația, stagnarea economică, prețurile prohibitive la locuințe, mașini sau chiar 
studii lovesc adânc în principal în populația tânără (și așa tot mai restrânsă pe „bătrânul continent”!), dar și în clasa mijlocie 
europeană care, în ultimii ani a resimțit profund scăderea puterii de cumpărare. Totodată, distanța mare între principiile, 
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strategiile și deciziile elitei birocratice de la Bruxelles față de nevoile și frustrările populației europene a produs constant de 
ceva timp o segmentare în fundația instituțiilor democratice. Mai mult, scandalurile de corupție la cel mai înalt nivel al 
instituțiilor europene nu a avut darul de a restabili conexiunea cu populația, ba chiar dimpotrivă! Prin urmare, nu este de mirare 
că sloganuri propagandistice „Ne luăm [țara] înapoi!” au atât de multă aderență la populație, asta deși este logic și evident că 
țara este condusă de politicienii locali, iar teritoriul nu pleacă nicăieri, mai ales într-o Europă Unită.  

În rândul explicațiilor pentru radicalizarea discursurilor politice putem trece criza migranților, un eșec fundamental al 
dorinței unor țări dezvoltate de a avea un aport consistent de forță de muncă ieftină în ideea creșterii competitivității 
economice (mai ales în fața Chinei!). Însă, gândirea doar pe jumătate, fără a lua în calcul impactul social și conflictul cultural 
al mentalităților a făcut ca dintr-o oportunitate cinic economică să ajungem la o criză socială profundă cu ramnificații istorice.  

În această vâltoare a frustrărilor europene care poate destabiliza eșafodajul uniunii, România are șansa de a fi unul 
dintre cei mai puternici poli de stabilitate democratică, economică, socială, politică și diplomatică. Gestionarea cu succes și 
abilitate de către guvernul Ciolacu a crizelor regionale („războiul” cerealelor din Ucraina) face ca țara noastră să devină tot 
mai importantă în contextul conflictului din țara vecină.  

Mai mult, orientarea profund proeuropeană a Partidului Social Democrat face ca stabilitatea politică internă să se 
transforme într-un capital uriaș de încredere în plan internațional. Iar aceasta ne conferă credibilitate și statutul de partener 
puternic în orice negociere sau proiect major! 

Totuși, și în România găsim un nivel ridicat de frustrare a populației, atât din cauze economice, cât și contra birocrației 
(de data aceasta mai mult la adresa administrației noastre, decât față de cea externă). Aceasta face ca partidele extremiste și 
populiste să aibă o tracțiune sporită la electorat, indiferent de manipulări, fake news, propagandă sau afiliere filo-rusă. Revolta 
anti-sistem trece cu ușurință peste aceste „detalii”.  

Să nu ne facem iluzii! Românii vor vota cu furie contra sistemului politic punând ștampila pe orice partid care le dă 
glas frustrărilor, indiferent dacă acei indivizi au capacitatea intelectuală, politică sau vizionară de a conduce țara coerent sau a 
o da „în gard”. De aceea, modul în care premierul Marcel Ciolacu și PSD oferă garanțiile de stabilitate și de prezervare a 
statusului politic național și internațional ne obligă la responsabilitate și determinare de a face din România acel jucător 
internațional puternic și respectat. Fără a susține PSD în acest demers crucial pentru România, riscăm să ne întoarcem zeci de 
ani în urmă.  

Vă mulțumesc!          Deputat 
Silviu Macovei 

*** 
Statul român are obligația să protejeze minoritățile românești de pe granițe 

 Stimați colegi, 
În declarația mea de astăzi aș dori să revin asupra un subiect pe care l-am mai abordat aici în Parlamentul României. 

Consider că el trebuie să rămână în permanență în atenția noastră, cu atât mai mult în aceste vremuri tulburi, când subiecte mai 
importante și mai grave tind să acapareze agenda publică. Mă refer la problema minorității românești din Ucraina.  
Subiectul rămâne, din păcate, de actualitate, pentru că statul ucrainean nu a reușit să găsească înțelepciunea necesară pentru a 
pune capăt unei situații care deranjează de foarte mulți ani în ceea ce privește folosirea limbilor minorităților.  

Conform unui comunicat transmis de Uniunea Interregională “Comunitatea Românească din Ucraina” (UI CRU), 
normele propuse în versiunea revizuită a Legii minorităților naționale, votat la 21.08.2023, au fost „discutate doar formal 
înainte de votare cu reprezentanții minorităților naționale autohtone din Ucraina, majoritatea propunerilor făcute de către 
reprezentanții minorităților naționale tradiționale fiind trecute cu vederea”. Desigur, în noua lege există și evoluții pozitive ce 
merită semnalate: faptul că statul vecin „va furniza gratuit manuale imprimate şi în format electronic în limba maternă elevilor 
din învăţământul secundar care aparţin minorităţilor naționale“, că se „recunoaşte dreptul de a folosi limbile minorităţilor în 
publicitate şi pentru desfăşurarea unor acţiuni publice“, precum și angajarea statului „să ofere asistenţă în limba maternă 
victimelor violenţei domestice şi beneficiarilor de servicii sociale“. Doar că toate lucrurile acestea, chiar dacă erau necesare, nu 
sunt însă și suficiente, atâta timp cât românii din Ucraina, dar și alte minorități naționale - precum cea  maghiară - arată că 
multe lucruri rămân încă nesoluționate, mai ales, cea esențială legată de utlizarea limbilor minorităților naționale în sfera 
administrativ-socială și instruirea în aceste limbi.  

Deși în noua lege s-a menținut formularea de „minorități naționale tradiționale“, nu este recunoscută explicit „existența 
minorităților băștinașe“, cu toate că unele dintre minorități, printre care și cea română, s-au format ca etnie și popor, inclusiv și 
pe teritoriul actual al Ucrainei, rămânând ca segmente în afara statalelor lor naționale în componența Ucrainei. Legea adoptată 
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a eliminat unul dintre criteriile importante pentru definirea minorităţilor naţionale, adică faptul că reprezentanţii săi locuiesc în 
mod tradiţional pe teritoriul Ucrainei, golind astfel de conținut conceptul de minoritate naţională. 

Conform diasporei românești din Ucraina, normele adoptate în urmă cu câteva săptămâni, eșuează în a transpune în 
legislație prevederile Constituției Ucrainei. Modificările recente nu garantează nici acum minorităţilor aplicarea drepturilor 
care le sunt garantate prin Constituţie şi prin documentele internaţionale şi nici nu restabilesc drepturile anterioare ale acestora. 
Vă reamintesc că minoritățile naționale din Ucraina au fost "sistematic" lipsite de drepturile lor încă din 2015, o practică este 
inacceptabilă pentru un stat cu veleități europene și euroatlantice. 
Vă mai reamintesc și faptul că drepturile minorităţilor etnice fac parte din valorile Europei, iar adoptarea legii minorităţilor 
este una dintre condiţiile importante pentru începerea negocierilor de aderare a Ucrainei la Uniunea Europeană. 

Am mai spus-o și data trecută, dar mă văd nevoit repete: relațiile de bună vecinătate sunt esențiale pentru noi, însă nu 
în detrimentul comunităților românești. Este atât de simplu și este un principiu care funcționează pentru orice țară europeană și 
democratică. Statul român este loial Ucrainei și solidar cu poporul ucrainean. Cred că am dovedit acest lucru, fără niciun 
echivoc, în ultimul an și jumătate! Este însă de neconceput ca Ucraina, neglijând valorile europene şi încălcând drepturile 
comunitare şi individuale, să emită pretenții de a deveni membră a Uniunii Europene.  
În încheiere aș mai adăuga un singur lucru: statul român trebuie să întreprindă toate  demersurile necesare pentru a sprijini 
toate comunitățile românești de peste granițe pentru păstrarea, promovarea dar și dezvoltarea identității lor. Și mă refer nu doar 
la cele de la Nord de Prut, dar și cele la Sud de Dunăre sau la Vest de Vama Borș. Este obligația noastră morală atât față de 
strămoșii noștri care au luptat pentru ideea de națiune română, dar mai ales pentru noile generații care se nasc în aceste teritorii 
și pe care statul român nu are niciun motiv, că e pace sau e război, să le abandoneze.  

Vă mulțumesc pentru atenție!    
Deputat 

Ioan Mang 
*** 

Dependența privind unele aplicații, cât și cea față de gadgeturi trebuie diminuate 
 

 Vă mulțumesc, domnule președinte, 
Dragi colegi, 
Nu cunosc câți dintre dumneavoastră și dintre români ați auzit de termenii ”nomofobia”, ”vibraţia fantomă” şi 

”textafrenia” și ce anume definesc aceștia. Surprinzător, ei sunt toți conexați, în special, cu telefonul mobil, ce a dezvoltat o 
serie de reacții fizico-psihice, specifice omului modern. Dar și cu alte gadgeturi din dotarea noastră.  

Nomofobia sau ”NO MOBILE PHONE PHOBIA” denotă frica de a rămâne fără telefonul mobil sau imposibilitatea 
folosirii lui, cât şi cea privind potențiala neputință de conectare la mediul online. Potrivit psihologilor și psihiatrilor, din ce în 
ce mai multe persoane ajung să experimenteze sentimente de anxietate şi stres, uneori chiar adevărate atacuri de panică, 
însoţite de simptome fizice precum durere în piept, respiraţie greoaie, palpitaţii, transpiraţie şi tremur din pricina acestor tipuri 
de insecurități. Dincolo de aceste manifestări fiziologice extreme, și în opinia multor oameni, acest device ar fi sursa unui 
confort psihologic, generat de permanentul acces la informaţii şi la socializare. Din acest considerent, mulți dintre noi ne luăm 
mobilele oriunde mergem și ne verificăm de mult prea multe ori aparatele. Unii fac acest lucru convulsiv, inclusiv în situaţii cu 
potenţial extrem de periculos, cum ar fi şofatul. Un alt fenomen modern, asociat cu utilizarea prelungită a telefonului mobil, 
este cunoscut sub denumirea de ”vibraţie fantomă” sau ”learned body habit”, caracterizate prin senzaţia că mobilul vibrează 
sau sună când, în realitate, nu se întâmplă acest lucru. În completare, mai vine și o altă tulburare comună, provocată de 
dependenţa de telefon, textafrenia. Aceasta este o combinaţie între halucinaţiile auditive şi amăgirea pe care o trăieşte persoana 
care crede că a auzit un ton de mesaj, fără a primi vreun sms real, sau care are senzaţia că aude tonul unuia, chiar dacă are 
telefonul pe modul silenţios. 

Așadar, din aceste situații rezidă că utilizarea mult prea frecventă a telefonului pentru accesarea diverselor informații 
sau aplicații conduce către tot felul de capcane, definite printr-o terminologie nouă, exhaustivă prin pluritatea de sensuri. Dar 
nu despre etimologii vreau să vă vorbesc astăzi, pentru că acestea nu provoacă niciun rău nimănui, ci doar ne încarcă 
vocabularul cu alte definiții, oferite pentru situațiile neprevăzute cu care am ajuns să ne confruntăm. În schimb, țin să subliniez 
linia fină între utilizarea normală, sănătoasă, a telefonului mobil şi cea patologică. O altă demarcație la fel de dificil de sesizat 
pentru tineri, oamenii foarte ocupați sau persoanele înaintate în vârstă o reprezintă cursa întinsă de aplicațiile manipulatorii. 
Acestea găzduiesc și distribuie fel și fel de conținuturi îndoielnice, de la sfaturi eronate de viață, nutriție, orientare politică și 
până la instigări formulate în baza deformării voite a adevărului istoric sau chiar a evenimentelor în desfășurare.  
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La fel ca și dumneavoastră, dragi români și dragi colegi, de câțiva ani încoace tot aflăm despre copii care au ajuns să 
se sinucidă în urma incitării lor către aceste gesturi extreme de către alți utilizatori ai unor aplicații sau de către inteligența 
artificială. Pe deasupra, cred că ați auzit, deja, de cazul colegului nostru, medicul europarlamentar PSD, Tudor Ciuhodaru, 
căruia i s-au generat niște false mesaje video, dar foarte convingătoare prin intermediul inteligenței artificiale. Ulterior, acestea 
au împânzit internetul, fiind redistribuite prin diverse aplicații populare. Este un atac fățiș la o carieră medicală de succes, dar 
și la un parcurs politic de invidiat. Poate că mulți dintre noi ne gândim că nouă nu ni se poate întâmpla așa ceva... Ba da! Ceea 
ce s-a instrumentat acum și la noi, reprezintă o repriză scurtă de antrenament al unor detractori. Iar peste câteva luni, când ne 
așteaptă atâtea rânduri de alegeri, cu toții am putea ajunge în asemenea situații ingrate, dificil de demontat prin lipsa unor 
instrumente legale clare, deci și de depășit fără prejudicii de imagine.  

Dacă s-ar lua o decizie internă privind interzicerea sau restricționarea anumitor aplicații, imediat ar izbucni un scandal 
național din cauza unei așa-zise forme de cenzură impusă de guvern. Din acea clipă, opozanții de serviciu ar uita instantaneu 
de toate dependențele și efectele negative pe care le determină telefoanele și multe dintre aplicațiile lor și s-ar concentra să 
convingă pe toată lumea indecisă doar despre cum n-am mai putea nici măcar respira fără această versatilitate amplă a 
mobilelor. Nu mă pronunț sub nicio formă împotriva gadgeturilor, ci sper doar la o utilizare generală a lor cât mai înțeleaptă, 
moderată și doar cu finalități clare și constructive!  

De asemenea, salut faptul că Parlamentul European analizează un proiect de lege care obligă companiile să își 
construiască aplicațiile în așa fel încât să provoace mai puțină dependență. Se urmărește interzicerea folosirii trucurilor care îi 
fac pe utilizatori să țină telefonul în mână mai mult timp. Potrivit proiectului de lege, algoritmii, care lansează automat 
videoclipuri, ar putea fi interzişi. De asemenea, dezvoltatorii vor trebui să dezactiveze notificările în mod implicit, utilizatorii 
urmând să le activeze ei. Aproape toate aplicațiile au notificări implicite, în prezent, iar videoclipurile pornesc automat pe 
Facebook, TikTok, Instagram etc. Mai mult, la nivelul Uniunii Europene, aplicațiile ar urma să afișeze obligatoriu un 
avertisment special, în cazul în care utilizatorul a stat pe platformă timp de 30 de minute consecutive. Expunerea de motive a 
acestui proiect evidențiază că aplicațiile ”care creează dependenţă” afectează concentrarea atenției și dezvoltarea creierului 
încă de la o vârstă fragedă, iar pe termen lung pot avea un impact negativ asupra unor generații întregi. Șansele acestor norme 
sunt destul de mari să fie bine primite de către cetățenii comunitari. Și asta pentru că, potrivit cercetărilor sociologice, peste 
86% dintre europeni consideră că rețelele sociale sunt dăunătoare pentru sănătatea mintală. 62% dintre ei au declarat că se 
gândesc la ștergerea conturilor personale de pe unele rețele sociale. Aceste date confirmă generalizarea dilemei dacă 
ataşamentul faţă de telefon este doar un fenomen al secolului al XXI-lea sau o dependenţă reală care chiar ne schimbă, 
influențează, amenință sau, în cele mai nefericite cazuri, curmă viețile. Dar noi, la nivel național, continuăm, din nefericire, să 
trecem cu vederea aceste neajunsuri principale. Conform unui raport recent, anul trecut, în România existau peste 26 de 
milioane de conexiuni mobile, ceea ce înseamnă 135,6% raportat la populaţia ţării. Îmi exprim dorința ca, indiferent de forma 
finală a reglementărilor pentru acest tip de petrecere a timpului, dar și de momentul intrării lor în vigoare, să ne concentrăm 
mai mult ca să facem cu toții distincția clară între folosirea eficientă a telefonului și a aplicațiilor și modul patologic de 
utilizare a lui.  
Se profilează din ce în ce mai pregnant că este neapărată nevoie să ne aducem permanent aminte că, dincolo de smartphone, şi 
viaţa reală e frumoasă și mult mai autentică. La fel și cea personală, dar și cea politică! 

Vă mulțumesc! 
Deputat 

Ștefan Mușoiu 
*** 

Ziua internațională a medicului-rolul și importanța medicului in sistemul de sănătate 
 Domnule președinte, 
 Stimați colegi, 

Încă din anul 1984, pe data de 1 octombrie, se sărbătorește Ziua Internațională a Medicului, inițiativă ce se datorează 
propunerii Organizației Mondiale a Sănătății, precum și Organizației Medici Fără Frontiere. Fiind una dintre cele mai 
importante profesii din societate, la nivel european întâlnim aproximativ 2 milioane de medici, iar în România undeva peste 
65.000, respectiv unui medic ii revin 267 de locuitori. Dar repartiția medicilor în teritoriul României este anormala, 8 centre 
medicale din țara concentrând aproape 60 la suta din numărul total al medicilor, determinând asigurarea asimetrica a serviciilor 
medicale, cu limitarea accesului la diagnostic și tratament  pentru pacienți din foarte multe judete.  
 Conform datelor statistice,  suntem martorii unui paradox: deși Universitățile de Medicină din tara noastră  
suplimentează locurile disponibile pentru programe de licenta  adresate tinerilor care doresc să se specializeze în acest 
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domeniu, iar numarul locurilor la examenul de rezidențiat creste în fiecare an, îndeosebi pentru specialitățile deficitare 
(anestezie terapie-intensiva, boli infecțioase, cardiologie pediatrică, chirurgie pediatrică, medicina de urgenta, medicina de 
familie, hematologie, igiena, epidemiologie) , România rămâne fără medici.  
Fenomenul se datorează în primul rând faptului că țara noastră nu dispune încă de o strategie eficienta în domeniul 
managementului resursei umane din sistemul de sănătate publică, atât la nivel național, dar și la nivelul fiecărei unităţi 
administrativ-teritoriale, iar în lipsa unor condiții de muncă decente, dar și de recunoaștere a importanței acestei profesii și de 
apreciere a statutului medicului, tinerii medici romani aleg să își desfășoare activitatea profesională în statele din vestul 
Europei.  
 Din cauza faptului că o mare parte dintre profesioniștii din sănătate se află pe punctul de a părăsi sistemul, o criză 
generată de deficitul medicilor la nivelul întregului continent, începând cu medicina primară, este prefigurată a fi resimțită în 
următorii ani. Chiar în aceste momente, medicii, și mai ales medicii tineri, trag un semnal de alarmă inclusiv prin organizarea 
de greve, în state dezvoltate precum Spania, Franța, Marea Britanie, Italia sau Portugalia, reclamând volumul tot mai mare de 
muncă și accesul tot mai îngrădit al pacienților la serviciile medicale.  
 Astăzi, Sănătatea din România se află în fața unei șanse nesperate de a se moderniza prin intermediul fondurilor 
disponibile prin Planul Național de Redresare și Reziliență și prin programele de dezvoltare  ale Guvernului, însă fie că vorbim 
de investiții în spitale regionale, fie că ne referim la dotarea și modernizarea infrastructurii medicale prespitalicești la nivel 
național, cea mai importantă și valoroasă componentă a sistemului sanitar va rămâne întotdeauna resursa umană, medicii.  
Activitatea medicului, eficiență muncii lui necesită o evaluare justa, realistă, cu prevenirea medicinei defensive, auditul 
profesional fiind obligatoriu, statul trebuind sa dezvolte mecanisme de evaluare a corectitudinii și calității activității 
profesionale a medicilor, cu o creștere a  rolului Colegiului Medicilor din România în acest proces. Neacordarea asistenței 
medicale sau condiționarea acordării ei de către medici nu poate fi tolerata, aceste fapte trebuind sancționate imediat.  
 În încheiere, doresc să transmit tuturor colegilor din sistemul de sănătate putere de muncă și rezultate deosebite în 
activitate, aprecierea corectă a muncii și  efortului depus, iar pentru faptul că Ziua Internațională a Medicului se suprapune în 
țara noastră cu debutul anului universitar, le urez mult succes în pregătire tuturor tinerilor care au ales profesia de medic  si 
sunt acum studenți ai facultăților de medicina.  

Deputat 
Florian-Claudiu Neaga 

*** 
Pachetul de măsuri de reducere a cheltuielilor și de consolidare fiscală propus de Partidul Social Democrat! 

  

Mulțumesc, domnule preşedinte, 
Stimaţi colegi, 
Declaraţia mea politică se numește ” Pachetul de măsuri de reducere a cheltuielilor și de consolidare fiscală propus de 

Partidul Social Democrat!,, și se referă la măsurile propuse de Guvernul condus de prim-ministrul Marcel Ciolacu. 
Pachetul de măsuri propus vizează 3 componente importante: diminuarea risipei banilor publici, echitate fiscală și 

suprataxarea viciilor și luxului. 
Aplicarea acestor măsuri se estimează a avea un impact bugetar de peste 600 de milioane de lei (reduceri de cheltuieli) pentru 
acest an și de 20 de miliarde de lei anul viitor (3,3 mld lei reduceri de cheltuieli și 16,4 miliarde de lei creșteri de venituri). 

Acest pachet de măsuri ne va ajuta să ieșim din procedura de deficit excesiv declanșată la adresa României de Comisia 
Europeană și să nu riscăm fondurile europene care ne-au fost alocate. 
Prin acest pachet de măsuri, premierul PSD declanșează, așa după cum s-a angajat public, o consistentă reformare a statului: se 
desființează 200.000 de posturi bugetate, se reduc organigramele și astfel se taie 30% din pozițiile de șefi (de la un raport de 
12%, se ajunge la 8% șefi, din totalul angajaților unei instituții), și se diminuează cu 15% cheltuielile instituționale. 
Acest pachet va restabili echitatea fiscală, prin reducerea privilegiilor fiscale pentru anumite categorii de contribuabili care 
câștigă foarte mult: impozitarea cifrei de afaceri cu 1% a marilor companii și bănci care plătesc un impozit pe profit sub acest 
prag echivalent, se contracarează practicile de optimizare fiscală care scot anual miliarde de euro din țară fără să fie taxate.  
Cifra de afaceri la care se aplică 1% nu include investițiile și amortizările, prin urmare în niciun caz nu se susține acuzația că s-
ar descuraja ori bloca investițiile. 

Cu privire la impozitarea luxului, se va introduce aplicarea unei cote de impozit ajustate, de 0,3%, pentru ceea ce 
depășește valoarea de 2.500.000 de lei pentru imobile și 375.000 de lei pentru mașini. În continuare se mențin facilitățile 
fiscale pentru domenii prioritate ori pentru sprijinirea unor categorii de angajați sau antreprenori. 
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Se menține scutirea de impozit pe venit pentru salariile de până la 10.000 lei/lună/brut din IT, Agricultură, Industrie 
Alimentară, Construcții. 
Microîntreprinderile cu până la 60.000 de euro, cifra anuală de afaceri, vor plăti tot 1% impozit pe venit, iar procentul de 3% 
se va aplica pentru acele companii de la 60.000 la 300.000 euro cifră de afaceri/an, în timp ce impozitul pe profitde 16% va fi 
pentru cele cu cifra de afaceri mai mare de 300.000 de euro/an. 

Pachetul de măsuri de reducere a cheltuielilor și de consolidare fiscală propus de Partidul Social Democrat înseamnă 
reforme și responsabilitate, nu austeritate! 

Vă mulțumesc,         Deputat 
Nicu Niță 

*** 
Admiterea României în Schengen reprezintă o prioritate națională pentru Guvernul Ciolacu 

 Stimați parlamentari, 
Așa cum știu toți românii și toți oficialii Uniunii Europene, pentru integrarea în spațiul Schengen, România 

îndeplinește deplin criteriile. Toate țările din U.E. admit acest fapt și susțin integrarea noastră, mai puțin Austria, care face notă 
discordantă.  
Marcel Ciolacu este primul premier care are curajul să ceară oficial drepturile țării noastre și să facă dreptate pentru România 
în problema admiterii în Schengen. Așadar prim minstrul social democat a discutat cu toți liderii europeni pentru a se 
solidariza alături de Guvernul de la București în acțiunea de chemare a Austriei în fața Curții de Justiție a Uniunii Europene, 
pentru obstrucția sa abuzivă, și de a-i pretinde despăgubiri pentru pagubele suferite de României din cauza neincluderii în 
Schengen. Această acțiune urmează a fi pusă în aplicare în cazul în care Austria va respinge din nou, la finalul acestui an, 
intrarea țării noastre în spațiul Schengen. 

România are o importantă fereastră de oportunitate, până la sfârșitul acestui an, pentru ocupa locul ce i se cuvine în 
rândul țărilor din Spațiul Schengen.   

Spania, care a preluat președinția Consiliului Uniunii Europene, a asumat ca o prioritate oficială includerea României 
și Bulgariei în Schengen, ca factor determinant în consolidarea unității europene. 

Premierul Marcel Ciolacu a discutat de asemenea cu toți social-democrații europeni, de la SPD german și cancelarul 
Olaf Scholz, până la socialiștii spanioli și premierul Sanchez pentru a fi alături de țara noastră în finalizarea demersului de 
intrare în Schengen și de sancționare a atitudinii de respingere din partea Austriei. 

Totodată prin această declarație politică doresc să clarific faptul că România nu blochează în prezent Austria în 
privința participării unor reprezentanți ai Vienei la NATO. România se va pronunța în termenul prevăzut de proceduri, 
respectiv 15 Octombrie. Este dreptul legal al României a evalua temeinic și de a lua și comunica decizia sa în legătură cu 
Austria și NATO. Faptul că presa din Austria face legătura între acest caz și refuzul Austriei de a permite intrarea României în 
Schengen denotă o recunoaștere implicită a vinovăției și a tratamentului incorect pe care autoritățile austriece l-a avut față de 
țara noastră.  

Este important ca toate țările U.E. să fie conștiente că România asigură securitatea a 800 de km de graniță a spațiului 
european, suportă șocurile războiului din Ucraina, cu refugiați, cu problema uriașă a importurilor și tranzitului de cereale 
ucrainene, cu efecte nu doar asupra pieței interne ci și asupra stării infrastructurii naționale de transport. Austria beneficiază 
din plin de liniștea pe care România o asigură prin eforturile sale la granița cu Ucraina și cu Marea Neagră. 
În opinia mea și a colegilor de la PSD, pentru toate aceste realități descrise, guvernul de la Viena ar trebui să fie recunoscător 
și solidar, pentru că cetățenii austrieci sunt la adăpost și datorită acțiunilor României! 

Vă mulțumesc!  
Deputat 

Daniela Oteșanu 
*** 

Spitalele nu se contruiesc prin campanii de denigrare, ci prin munca în echipă 
 Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 
Am asistat în ultima perioadă la o adevărată ofensivă electorală pe tema finanțării spitalelor prin PNRR. Au fost 

declarații, campanii pe rețelele de socializare, ministrul Sănătății, Alexandru Rafila, a fost pus la stâlpul infamiei. Dar, îi întreb 
pe colegii care au derulat această campanie: „Înainte de a lansa acuzațiile ați verificat situația în teren? Ați avut o discuție 
sinceră cu primarii, președinții de consilii județene, cu reprezentanții Ministerului Sănătății?”. Acesta ar fi trebuit să fie 
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primul pas, pentru că numai prin analize realiste și oneste putem rezolva o problemă. În caz contrar, nu facem decât să iscăm și 
să escaladăm conflicte, să încingem spirite și să distrugem proiecte. Iar cei care au de suferit sunt cetățenii, care ne-au trimis în 
Parlament pentru a le asigura bunăstarea, nu pentru a ne lupta pentru supremația mediatică sau pe rețelele de socializare.  

Am experiența medierii unor dispute politice iscate de proiecte majore de investiții și mă refer aici la Aeroportul 
Internațional Brașov-Ghimbav și la Spitalul Clinic Regional de Urgență Brașov. În perioada în care eram prefect al județului 
Brașov, ambele erau în blocaj și era nevoie de adoptarea unor legi pentru continuarea lor. De exemplu, în cazul transmiterii 
terenului necesar construirii spitalului aveam parlamentarul și inițiativa legislativă. Pentru ambele proiecte am reușit să îi aduc 
la aceeași masă pe toți parlamentarii de Brașov, dar și pe reprezentanții celorlalte instituții cu atribuții în implementarea lor. Nu 
a fost ușor, dar a meritat efortul. Senatorii și deputații din Brașov au făcut front comun, au fost o voce unitară în Parlament, iar 
legile au fost aprobate. Aeroportul este acum finalizat, iar în anul 2020 noua conducere a Primăriei Brașov avea la dispoziție 
un proiect la cheie al noului spital, pe care trebuia doar să îl continue. 
Acum, în ceasul al 12-lea, în cazul construirii noilor spitale vă cer același lucru: haideți să vedem care este situația reală a 
proiectelor din fiecare județ și să vedem cum le putem duce mai departe.  
Și, în încheiere, aș vrea să le amintesc colegilor mei din Brașov că PSD a susținut și susține proiectele ce vizează investițiile în 
infrastructura sanitară. În anul 2018, ministrul de atunci al Sănătății a aprobat structura Spitalului Clinic Regional de Urgență. 
Actualul ministru al Sănătății a susținut proiectul Spitalului de Pneumoftiziologie și Boli infecțioase și o va face în continuare. 
Dar nu poate face temele în locul autorităților locale.   

Vă mulţumesc!         Deputat  
Marian-Iulian Rasaliu 

*** 
Combaterea traficului și consumului de droguri este o prioritate națională 

 
 România nu mai este o țară de tranziție pentru traficanții de droguri.  

Cele mai recente date statistice oferite de Agenția Națională Antidrog confirmă dincolo de orice îndoială acest fapt. Pe 
piața drogurilor a fost înregistrată cea mai mare cantitate totală de droguri confiscată, cu cea mai mare cantitate de heroină 
confiscată, precum și cea de-a doua cea mai ridicată valoare a numărului de capturi realizate. Canabisul și cocaina au o 
disponibilitate în creștere pe piața ilicită a drogurilor, valorile capturilor înregistrate atingând cea mai mare valoare pentru 
cocaină și a doua cea mai mare valoare pentru canabis consemnate până în prezent. 74.38% din cantitatea totală de droguri 
provenită din capturi semnificative a fost destinată pieței ilicite din România, aspect ce constituie un indiciu al existenței unei 
dinamici a acesteia la nivel național. 
Iar știrile din ce în ce mai frecvent prezentate în mass media nu fac altceva decât să crească și mai mult starea legitimă de 
îngrijorare. Vedem profesori vânzând droguri elevilor. Vedem mecanici de locomotivă aflați sub influența substanțelor 
psihotrope conducând trenuri. Și, ceea ce este de departe cel mai grav aspect al realității pe care o trăim, vedem polițiști și foști 
polițiști arestați pentru trafic de droguri. 

Este nevoie de acum de o politică antidrog, dincolo de doctrine și interese de partid. Iar această politică ar trebui să 
acționeze în două direcții principale. Pe de o parte trebuiesc destructurate rețelele de trafic de droguri, de cealaltă parte copiii și 
adolescenții trebuie să cunoască adevărata față a dependenței de droguri dincolo de fantezii fară nicio legătură cu realitatea. 

Este nevoie ca toate instituțiile ce au responsabilități în gestionarea fenomenului să colaboreze cât mai strâns. 
Prin deschiderea și contribuția sa legislativă, Parlamentul României este și el parte a acestui efort comun.   
Partidul Social Democrat a inițiat și a promovat neabătut până la  adoptare Legea Anastasia. Noua lege este deja în 

vigoare stabilește că niciun șofer băut, drogat sau fără permis care produce un accident mortal nu mai poate scăpa de 
închisoare. 
Un alt proiect de lege inițiat tot de către Partidul Social Democrat se află în dezbatere parlamentară și este menit să descurajeze 
și să sancționeze și mai dur traficul și consumul de droguri. 
Ministerul Afacerilor Interne a anunţat de asemenea un pachet de mai multe propuneri de modificare a legislaţiei în privinţa 
combaterii traficului şi consumului de droguri, una dintre acestea vizând acordarea de bonificaţii pentru poliţiştii care au 
capturat cantităţi importante de droguri. Este vizată şi eliminarea condamnării cu suspendare pentru trafic de droguri. O altă 
măsură îi vizează pe poliţişti, care ar putea fi testaţi antidrog în timpul serviciului, iar cine refuză ar putea fi suspendat din 
funcţie. 
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Îl așteptăm în Parlament cât mai repede pentru a da temeiul juridic necesar combaterii eficiente a traficului de droguri, 
dar și posibilității de a acționa în situații ce ţin de integritatea profesională și morală a personalului Ministerului Afacerilor 
Interne. 

Este acum momentul potrivit pentru o evaluare în cadrul Consiliului Suprem de Apărare al Țării a situației create de 
escaladarea traficului de droguri. Toate instituțiile de forță și cele care aplică legea în România trebuie să pună combaterea 
acestui flagel în prim-planul activității și o coordonare la cel mai înalt nivel devine obligatorie. Efectele și amploarea 
consumului de droguri, mai ales în școli, sunt o amenințare reală la adresa siguranței individuale și naționale. 

Drogurile sintetice de azi sunt extrem de periculoase. Dacă nu acționăm acum, mâine va fi prea târziu. Viitorul 
copiilor noștri depinde de eficiența cu care statul român va reuși să combată acest flagel periculos, ce poate compromite 
definitiv viața a generații întregi.  

Deputat 
Viorel Salan  

*** 
 
 

Toleranță zero din partea PSD pentru industria viciului 
 

 Jocurile de noroc sunt un viciu și ca atare, conform principiilor actualului Guvern, trebuie supraimpozitate pentru că 
vrem, pe de o parte să descurajăm participarea la astfel de activități, iar pe de altă parte să folosim resursele obținute pentru 
tratarea celor afectați de dependența de jocuri de noroc.  

După droguri, jocurile de noroc sunt al doilea mare viciu care îi tentează pe minori, de aceea trebuie prevenită 
expunerea lor la acest viciu. 
Strategia  PSD și a Guvernului este de a acționa în direcția scoaterii jocurilor de noroc în afara localității, supraimpozitării 
activității și constituirea unui fond gigant,  de firmele din domeniu, pentru tratarea și combaterea dependenței. 

De aceea PSD a luat inițiativa și avem deja un proiect de lege care prevede scoaterea în afara localității a păcănelelor 
și a tuturor spațiilor în care se organizează jocuri de noroc și care a fost deja adoptat de Senat și se află în dezbatere la Camera 
Deputaâilor. Dincolo de faptul că aceste activități sunt mutate la cel mult 50 de metri de limita localității, ceea ce deranjează și 
mai mult industria e că se limitează numărul de puncte de lucru – un punct de lucru la 20.000 de locuitori.  
Există voință politică și  această măsură  se va adopta pentru că PSD este un partid cu principii sănătoase care își dorește ca 
populația țării să vadă în acțiunile sale implicarea sa reală pentru înlăturarea tentațiilor pe de o parte și tratarea dependențelor, 
pe de altă parte. Și mai ales PSD este un partid care nu a făcut și nu va face concesii pentru această industrie a viciului.  

 

Deputat 
Viorica Sandu 

*** 
PSD susține ferm și fără echivoc combaterea traficului și consumului de droguri 

 

 Stimate doamne și stimați domni deputați,  
Toți cei care încep să consume drogul își spun că pot avea situația sub control. În realitatea însă aceasta e cea mai mare 

vulnerabilitate pe care o avem în fața drogului: ispita de a încerca, ispita de a vedea cum e, ispita de a cunoaște senzația pe care 
o trăiesc cei care consumă droguri. Dorința de a vedea cât de bine e sau cât de rău e. Iar aici, în această curiozitate care îi roade 
mai ales pe cei tineri se află capcana cea mai mare a drogurilor. Pentru că în cazul drogurilor nu merge cu „hai să văd cum e!”.  
Drogul e la fel ca un tatuaj:  dacă l-ai încercat o dată, nu mai scapi de el toată viața. După ce l-ai încercat prima oară, va 
rămâne tatuat în mintea și în conștiința tot restul zilelor tale. Nu mai scapi de el, de ispita lui niciodată. Este o realitate pe care 
o spun toți cei care au consumat droguri și au reușit cu foarte mari dificultăți să se oprească. Dar chiar dacă au reușit să nu mai 
consume ei ști că ispita drogului le-a rămas în minte și îi va urmări toată viața. 

Întotdeauna voi fi un susținător al educației preventive și al măsurilor pentru descurajarea puternicului flagel al 
stupefiantelor. Am elaborat inițiative legislative în acest sens și voi continua să militez alături de colegii mei de la PSD în 
această direcție a combaterii fenomenului drogurilor.  PSD  nu are nicio ezitare să acționeze categoric împotriva drogurilor și a 
traficanților. De aceea, vreau să fac un apel de la tribuna Parlamentului către toți colegii, de la toate partidele să susțină 
inițiativa noastră, a social-democraților de sancționare și mai dură a traficului și consumului de droguri, pe care o promovăm 
fără rezerve atât la centru, cât și în fiecare filială locală. 
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Prevederile esențiale ale acestui act normativ se referă la interzicerea timp de 10 ani a dreptului de a conduce vehicule 
pentru șoferul depistat sub influența drogurilor sau a alcoolului. De asemenea se majorează pedepsele pentru finanțarea 
faptelor ce au legătură cu traficul și consumul de substanțe psihoactive. În același timp tot ce are legătură cu drogurile, 
produsele psihoactive, mijloacele de producere a lor, banii, valorile sau orice alte bunuri dobândite prin valorificare vor fi 
confiscate. Totodată, foarte important este că va fi considerată circumstanță agravantă folosirea minorilor în derularea de 
operațiuni cu substanțe psihoactive. Așadar se combate puternic și utilizarea medicamentelor pe post de substitut de drog. 
Astfel, administrarea sau remiterea, fără reţetă medicală, de produse susceptibile a avea efecte psihoactive unei persoane şi 
îndemnul la consumul fără drept de produse susceptibile de a avea efecte psihoactive, prin orice mijloace, se pedepsesc cu 
închisoare de la 1 la 5 ani, respectiv cu închisoare de la 3 luni la 2 ani.  

Consumul de droguri este de asemenea puternic descurajat și prin sancționarea cu închisoare a proprietarilor, 
chiriașilor sau administratorilor de imobile în care se consumă droguri. În plus, față prevederile în vigoare, proiectul 
sancționează și tentativa. 

În ceea ce privește tratarea mai eficientă a dependențelor se reduce la  maxim durata în care consumatorii vor intra în 
programe de consiliere cu asistență de specialitate.  

Prevenția este cea mai bună formă de luptă împotriva drogurilor. 
Tinerii și părinții acestora trebuie să înțeleagă că nu există droguri ușoare și droguri puternice. Există doar droguri de 

la care începi și droguri la care ajungi. Cele mai periculoase sunt de fapt drogurile despre care se spune că sunt ușoare, pentru 
că avem senzația că le putem ține sub control. În realitate însă, ele deschid poarta viciului către conștiința noastră și încep să ne 
controleze și să ne dicteze să luăm mai mult, mai mult și mai mult.  

Așadar, cea mai eficientă luptă împotriva drogurilor e să nu ajungem niciodată să consumăm droguri. Doar atunci 
înseamnă că am câștigat.  

Deputat 
Dan Constantin Șlincu 

*** 
Să fim mai implicați și mai preocupați de soarta și viitorul școlii românești 

 

 Ziua Mondială a Educației a fost desemnată la 5 octombrie de către UNESCO, pentru a marca semnarea, în anul 1966, 
a Recomandării privind statutul profesorilor. Acest document certifică importanţa unui sistem educaţional de calitate şi 
reliefează responsabilităţile pe care trebuie să şi le asume cadrele didactice. 

Cu ocazia aniversării zilei dascălilor, le mulţumesc profesorilor, învăţătorilor, educatorilor, dar și celorlalte categorii 
de personal din învăţământul vrâncean, de la creşe şi grădiniţe, până la universităţi. Sunt convinsă că rolul cadrelor didactice 
este fundamental în acest moment pentru reconstrucţia socială, economică şi intelectuală, atât a județului Vrancea, cât și a 
întregii țări.  

În ultimii ani, cu ajutorul substanțial al PSD, cadrele didactice au depășit neajunsurile financiare şi materiale, 
probitatea lor profesională incontestabilă fiind încununată de succesul şi rezultatele meritorii obţinute de elevii şi studenţii 
români, atât în ţară, cât şi în străinătate.  
Încurajez profesorii şi învăţătorii să continue în mod profesionist nobilele misiuni de învăţare şi îndrumare, în ciuda tentaţiilor, 
uneori justificate, de a părăsi sistemul. În mod cert, activitatea dascălilor este strâns legată de comunicarea armonioasă cu 
elevii sau studenţii, iar această relaţie valorează poate mai mult decât orice stimulent financiar. 

Cu prilejul Zilei Mondiale a Profesorilor, îmi exprim încrederea în viitorul sistemului de învăţământ autohton, în ciuda 
perioadei dificile pe care o traversează școala românească, după pandemia coronavirusului. 

Voi fi în continuare alături de cadrele didactice și de elevii din județul Vrancea, așa cum am fost întotdeauna, și îi voi 
sprijini în toate demersurile ce vizează dezvoltarea tinerei generații! 
Închei cu un citat sugestiv al marelui Spiru Haret, care spunea, extrem de relevant: „Cum arată astăzi școala, va arăta mâine 
țara”.  

Sunt convinsă, așadar, că putem fi mai implicați și mai preocupați de cum arată astăzi școala românească, pentru că 
doar astfel vom acorda șansele dezvoltării sănătoase și sustenabile a viitoarelor generații. 

La Mulți Ani, dragi dascăli! 
La Mulți Ani, dragi elevi!       Deputat 
La Mulți Ani, dragi părinți!    Elena Stoica 

*** 
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Declarație politică 
Domnule președinte, 
Stimați colegi, doamnelor și domnilor, 
Astăzi, doresc să abordez o temă de o importanță vitală pentru fiecare dintre noi și pentru viitorul acestei națiuni: 

prioritățile în domeniul sănătății populației. În calitate de reprezentant al Camerei Deputaților și al cetățenilor pe care îi 
reprezint, este datoria noastră să acordăm o atenție deosebită acestui domeniu. 

Sănătatea populației noastre este temelia pe care se construiește fiecare alt aspect al vieții noastre - educația, economia, 
coeziunea socială și, în cele din urmă, bunăstarea societății noastre. Prin urmare, trebuie să ne asigurăm că sănătatea cetățenilor 
noștri este o prioritate de neclintit. 

Prioritățile în domeniul sănătății populației se regăsesc în activitatea mea parlamentară sub forma întrebărilor, 
interpelărilor și declarațiilor politice. 

Am luptat și voi continua să promovez accesul universal la servicii de sănătate. Fiecare cetățean trebuie să aibă acces 
la servicii de sănătate de calitate, indiferent de situația lor socio-economică. Este imperativ să eliminăm barierele financiare și 
geografice care pot împiedica oamenii să primească îngrijiri medicale esențiale. 

În societatea actuală este necesar să facem investiții în infrastructura medicală. Pentru a asigura servicii de sănătate de 
calitate, trebuie să investim în infrastructura medicală, inclusiv construirea și modernizarea spitalelor și clinicii. Avem nevoie 
de dotări și echipamente moderne pentru a oferi tratamente eficiente. 

Da ani de zile, aproape 8 ani, am promovat educația pentru sănătate. Din nefericire, nici acum nu avem această 
disciplină obligatorie. Ar fi primul pas care ar trebui făcut în ceea ce privește acordarea importanței prevenirii bolilor. Educația 
și conștientizarea trebuie să facă parte din politica noastră de sănătate pentru a reduce încărcătura bolilor pe sistemul de 
sănătate. 

De asemenea, am subliniat rolul crucial al personalului medical în furnizarea de servicii de sănătate de calitate. 
Trebuie să ne asigurăm că acești profesioniști sunt respectați, plătiți corespunzător și beneficiază de condiții de lucru sigure. 

Accesul la medicamente esențiale trebuie să fie garantat. Prețurile medicamentelor trebuie să fie rezonabile pentru toți 
pacienții, iar medicamentele generice ar trebui să fie promovate pentru a reduce costurile. 

Noile tehnologii și inovațiile pot transforma serviciile de sănătate. Trebuie să susținem cercetarea și dezvoltarea pentru 
a aduce beneficii semnificative în tratament și diagnostic. 

Sănătatea mentală este la fel de importantă ca și sănătatea fizică. Trebuie să reducem stigmatizarea și să investim în 
servicii de sănătate mentală accesibile și de calitate. 

Stimați colegi,  
În încheiere, doresc să subliniez că sănătatea populației noastre nu poate fi o prioritate doar pentru un segment al 

societății. Aceasta este o responsabilitate pe care o împărtășim cu toții, indiferent de apartenența politică. Alocarea resurselor 
adecvate, elaborarea de politici corespunzătoare și implicarea noastră activă sunt esențiale pentru a asigura un viitor sănătos și 
prosper pentru națiunea noastră. 

Să ne unim eforturile pentru a face ca sănătatea populației să fie una dintre prioritățile noastre fundamentale și să 
garantăm că fiecare cetățean beneficiază de servicii medicale adecvate și de calitate. Aceasta este datoria noastră față de 
generațiile viitoare și față de viitorul României. Vă mulțumesc. 

Deputat 
Vasilică Toma 

*** 
Statutul lucrătorului cultural profesionist 

 Statutul lucrătorului cultural profesionist 
Trăim într-o Românie în care cultura trebuie să se afirme drept un pilon esențial, în aceeași măsură în care își afirmă 

locul domenii precum sănătatea și educația. Cultura trebuie să fie privită nu ca un lux, ci ca un drept fundamental, iar aceasta 
începe prin a asigura drepturile și recunoașterea celor care contribuie zilnic la ea.  

Este evidentă nevoia unui act normativ care să reglementeze statutul profesioniștilor din domeniul culturii. Dacă vrem 
cultura să continue să fie o forță vie și vibrantă în societatea românească, trebuie să asigurăm un teren fertil pentru dezvoltarea 
și afirmarea acesteia. Pentru aceasta, este esențial să oferim stabilitate și recunoaștere profesioniștilor din acest domeniu. Cu 
toate acestea, introducerea acestui statut în Planul Național de Redresare și Reziliență (PNRR) a generat o accelerare 
nejustificată în procesul legislativ. Aceasta nu numai că a limitat oportunitățile pentru o dezbatere publică cuprinzătoare și 
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echilibrată, dar a lăsat, de asemenea, multe întrebări fără răspunsuri satisfăcătoare din partea inițiatorilor legii. Este esențial ca 
astfel de decizii să fie luate cu grijă, cu o analiză atentă și cu o dezbatere publică extinsă, astfel încât toate vocile să fie auzite. 

Cu toate defectele ei, această legislație marchează totuși un prim pas important. Prin această lege, începem procesul 
esențial de definire și consolidare a drepturilor, responsabilităților și protecției profesioniștilor din domeniul culturii. Cu 
ajutorul și implicarea tuturor părților interesate, putem să dăm naștere unui statut al profesioniștilor din cultură care să fie cu 
adevărat reprezentativ și benefic pentru toți cei implicați. Trebuie să abordăm cu seriozitate și angajament critica și sugestiile 
venite din partea societății civile și a profesioniștilor din domeniul cultural și să rămânem deschiși la îmbunătățirea continuă a 
acestui act normativ. 

Este responsabilitatea noastră, ca legislativ, să ne asigurăm că această lege nu numai că respectă, dar și încurajează și 
susține dezvoltarea carierei lucrătorilor culturali în România, garantând în același timp că sectorul cultural își poate îndeplini 
rolul vital și valoros în societate. 

Sunt convins că, cu timpul, vom putea analiza și evalua impactul real al acestei legislații și să identificăm domeniile 
care necesită îmbunătățiri și ajustări. Doar așa vom putea dezvolta și consolida un statut robust și eficient pentru personalul 
nostru cultural, care să reflecte și să sprijine nevoile și aspirațiile acestora în mod adecvat. 

Vă mulțumesc!      
Deputat 

Ioan Vulpescu 
*** 

 
 
 

 Întrebări 
 

 
 
Adresată domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

 
Respectarea obligațiilor de reîmpădurire în urma exploatărilor forestiere 

 
 Domnule ministru,  

Codul Silvic stabilește o serie de obligații pentru proprietarii de păduri. Printre acestea se înscrie și cea privind 
realizarea lucrărilor de regenerare a pădurii, după exploatarea fondului forestier ori după accidente, tăieri ilegale, extrageri, 
doborâri sau diverse boli. Însă, știm cu toții că mulți dintre proprietarii acestor terenuri împădurite aleg să ignore normele în 
vigoare.  

Pe acest fond, vă rog să-mi precizați câte somații au fost adresate de către autoritatea publică centrală care răspunde de 
silvicultură, potrivit Art. 32 aliniatul 1 din Codul Silvic, în aceste prime nouă luni ale anului în curs, precum și câte devize 
necesare lucrărilor de reîmpădurire au fost emise de către ocoalele silvice sau de către operatorii economici atestați tot pentru 
2023. De asemenea, vă rog să-mi transmiteți și care este cuantumul lucrărilor de regenerare, realizate cu fonduri de la bugetul 
statului și recepționate, pentru același interval de timp menționat. Nu în ultimul rând, vă rog să-mi comunicați, pentru aceeași 
perioadă de timp, și care este valoarea totală a creanțelor recuperate prin executare silită, prevăzută la Art. 32, aliniatul 5 din 
Codul Silvic.  

Solicit răspuns scris.        Deputat 
  Cu stimă,      Adrian Alda 

*** 
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Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
Criza de cadre didactice din România 

 Stimată doamnă ministru,  
La începutul anului școlar ați avut o declarație îngrijorătoare cu privire la situația sistemului de învățământ din țara 

noastră. Ați spus următoarele: „În acest an școlar, numărul de cadre didactice fără studii corespunzătoare postului, situația pe 
care o am, actualizată, este 3.440, față de 5.233, cât am avut în anul școlar 2022-2023”.  

Așa cum arătau chiar și reprezentanți ai inspectoratelor școlare din țară, a devenit un trend național să avem un deficit 
de profesori, în special pentru materii precum fizică, chimie, biologie, dar chiar și de matematică.  

Putem spune, doamnă ministru, că ne aflăm într-o criză de cadre didactice în învățământul românesc, una care s-a 
agravat în ultimii ani.  

Tocmai de aceea, asigurându-vă de întreaga mea considerație, aș dori să îmi transmiteți care sunt măsurile, dar și 
strategia pe care o aveți în vedere la nivelul ministerului pentru a acoperi acest deficit și a pune capăt acestei crize de cadre 
didactice.  

Solicit răspunsul în scris.  
Vă mulțumesc!        Deputat 

Oana Gianina Bulai 
*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 
 

Propunere legislativă pentru interzicerea publicității la băuturile și alimentele cu mult zahăr  
și grăsimi în timpul programelor TV adresate minorilor 

Stimate domnule ministru,  
Având în vedere că România e pe locul întâi în Uniunea Europeană la obezitatea infantilă, am inițiat alături de colegii 

mei o inițiativă legislativă semnată de peste 100 de senatori și deputați de la toate partidele politice care să interzică 
publicitatea la băuturile și alimentele cu mult zahăr și grăsimi în timpul programelor TV adresate copiilor. Controlul 
respectării acestei interdicții ar reveni Consiliului Național al Audiovizualului și Autorității Naționale pentru Protecția 
Consumatorilor.  

Vă rog să-mi comunicați în ce măsură sunteți de acord cu acestă inițiativă legislativă și susțineți adoptarea acesteia în 
forma prezentată sau cu modificările pe care le considerați utile.  

Această propunere de lege urmărește să restricționeze mesajele publicitare adresate copiilor având ca obiect produsele 
alimentare şi băuturile cu un aport substanţial de compuşi cu efect dăunător sănătăţii, ca acizi graşi trans, grăsimi, sare, sodiu, 
zahăr, îndulcitori, aditivi alimentari, al căror consum nu este recomandat în regimul alimentar global, în acord cu art. (2) și art. 
(9), lit. a) din Legea nr. 123 din 27 mai 2008 pentru o alimentaţie sănătoasă în unităţile de învăţământ preuniversitar  

Așa cum știți, toate studiile realizate la nivel european și internațional au demonstrat că un consum des de produse 
fast-food care conțin tipuri de alimente şi băuturi cu un aport substanţial de compuşi ca acizi graşi trans, grăsimi, sare, sodiu, 
zahăr, îndulcitori, aditivi alimentari, dăunează sănătății persoanelor care le consumă, dar în special minorilor și tinerilor.  

Așadar, un consum al acestui gen de alimente și băuturi duce la probleme de sănătate pe termen lung, cum ar fi 
obezitatea, probleme emoționale și de stimă de sine, dar și boli cronice pe termen lung. O singură masă fast-food ar putea 
adăuga 160 și 310 kilocalorii în plus la aportul caloric zilnic pentru adolescenți și, respectiv, pentru copiii mai mici.  

Având în vedere că și în țara noastră cei mici petrec mai mult timp în fața televizoarelor, dar și în mediul online, 
consider că este important ca noi, în calitate de legiuitori să acționăm pentru a-i proteja de publicitatea nesănătoasă.  

Mai multe state europene au reglementat strict reclamele la produsele fast-food în timpul programelor pentru copii și 
tineri. Astfel, Marea Britanie a interzis de anul trecut anunțurile din carul programelor tv pentru alimente bogate în grăsimi, 
sare și zahăr înainte de ora 21:00 pentru a încuraja alimentația sănătoasă și a combate obezitatea. Autoritățile din Marea 
Britanie vor să schimbe tendința în care unul din trei copii ajung supraponderali sau obezi la gimnaziu.  

De asemenea, reclamele la fast food, ce sunt accesibile copiilor au fost interzise și în Germania. După ce ministrul 
Agriculturii din Germania a cerut ca o parte din reclamele la fast food, ce sunt accesibile copiilor, să fie interzise, mulţi părinți 
au solicitat ca aceeaşi decizie să fie luată şi în privinţa dulciurilor, fie că vorbim despre cele din cofetării sau cele amplasate în 
apropierea caselor de marcat din supermarketuri.  

Inițiativa pe care am elaborat-o prevede că este interzis ca în timpul programelor pentru copii și în comunicările 
comerciale audiovizuale adresate minorilor să se difuzeze publicitate şi teleshopping având ca obiect produsele alimentare şi 
băuturile cu un aport substanţial de compuşi cu efect dăunător sănătăţii, ca acizi graşi trans, grăsimi, sare, sodiu, zahăr, 
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îndulcitori, aditivi alimentari, al căror consum nu este recomandat în regimul alimentar global, în acord cu art. (2) și art. (9), 
lit. a) din Legea nr. 123 din 27 mai 2008 pentru o alimentaţie sănătoasă în unităţile de învăţământ preuniversitar.  

Totodată, propunerea legislativă prevede că este interzis ca în timpul programelor pentru copii și în comunicările 
comerciale audiovizuale adresate minorilor să se difuzeze publicitate şi teleshopping în timpul programelor pentru copii și în 
comunicările comerciale audiovizuale care prezintă minori consumând produsele alimentare şi băuturile cu un aport substanţial 
de compuşi cu efect dăunător sănătăţii, ca acizi graşi trans, grăsimi, sare, sodiu, zahăr, îndulcitori, aditivi alimentari, al căror 
consum nu este recomandat în regimul alimentar global. În vederea prevenirii părinților și copiilor am prevăzut ca toate 
calupurile publicitare în care se promovează produsele alimentare şi băuturile cu un aport substanţial de compuşi cu efect 
dăunător sănătăţii, ca acizi graşi trans, grăsimi, sare, sodiu, zahăr, îndulcitori, aditivi alimentari, al căror consum nu este 
recomandat în regimul alimentar global vor avertiza publicul printr-un insert scris şi/sau sonor că produsul nu se adresează 
minorilor și se vor încheia cu avertismentul sonor şi vizual: "Consumul excesiv de acizi graşi trans, grăsimi, sare, sodiu, zahăr, 
îndulcitori, aditivi alimentari dăunează grav sănătăţii."  

În același timp, calupurile publicitare în care se promovează produsele alimentare şi băuturile cu un aport substanţial 
de compuşi cu efect dăunător sănătăţii, ca acizi graşi trans, grăsimi, sare, sodiu, zahăr, îndulcitori, aditivi alimentari, al căror 
consum nu este recomandat în regimul alimentar global vor fi transmise către Consiliul Naţional al Audiovizualului și 
Autoritatea Națională pentru Protecția Consumatorilor pentru aprobare, înainte de a fi difuzate, în condiţiile şi cu respectarea 
prevederilor prezentei legi. Consiliul Naţional al Audiovizualului și Autoritatea Națională pentru Protecția Consumatorilor vor 
stabili condiţiile, criteriile şi procedura și vor emite recomandări pentru difuzarea calupurilor publicitare în care se promovează 
produsele alimentare şi băuturile cu un aport substanţial de compuşi cu efect dăunător sănătăţii, ca acizi graşi trans, grăsimi, 
sare, sodiu, zahăr, îndulcitori, aditivi alimentari, al căror consum nu este recomandat în regimul alimentar global. În România, 
conform Studiului Naţional privind Prevalența Diabetului, a Prediabetului, Supraponderii, Obezităţii, Dislipidemiei, 
Hiperuricemiei şi Bolii Cronice de Rinichi, 31,4% dintre adulţii cu vârste cuprinse între 20 şi 79 de ani suferă de obezitate. 
Dintre aceştia, 21,5% prezintă obezitate de gradul I, 7,2% au obezitate de gradul II şi 2,7% suferă de obezitate morbidă. În 
ceea ce priveşte supraponderea, 34,6 % sunt afectaţi. Așadar, 6 din 10 adulţi au probleme cu greutatea.  

Potrivit unor studii internaționale, rata obezității infantile la nivel mondial a crescut de zece ori în ultimele patru 
decenii, numărul copiilor diagnosticați cu obezitate ajungând la aproximativ 124 de milioane.  

Pentru România, absența statisticilor oficiale face ca obezitatea infantilă să rămână un ucigaș tăcut. Singurul studiu 
oficial conține date din anul 2015 și arată că la toate grupele de vârstă studiate – 7, 8 și 9 ani, ponderea copiilor cu probleme de 
greutate, supraponderali sau obezi este de peste 25%. Astfel, 1 din 4 copii din grupele studiate are probleme de greutate. 
Federația Mondială a Obezității estimează că, în lipsa unor măsuri drastice de prevenție și tratament, până în anul 2030, 
aproape 500.000 de copii cu vârste între 5 și 19 ani vor suferi de obezitate în România. Obezitatea infantilă a devenit una 
dintre cele mai importante probleme de sănătate publică în țările dezvoltate și în curs de dezvoltare. Comorbidități precum 
diabetul de tip ll și steatohepatita, boala ficatului gras, care erau considerate boli ale adultului, sunt frecvent diagnosticate, în 
momentul de față, la copii cu obezitate. Specialiștii avertizează că adolescenții și copiii obezi prezintă riscuri crescute de a 
dezvolta boli grave la nivelul întregului organism, de la cele cardiovasculare, endocrine, gastrointestinale, neurologice, 
pulmonare, la afecțiuni ortopedice, dermatologice, psihosociale, precum și limitări funcționale.  

Vă solicit răspuns oral și în scris la adresa cabinetului parlamentar precum și la grupul parlamentar al Partidului Social 
Democrat din Camera Deputaților.  

Deputat 
Virgil-Alin Chirilă 

*** 
Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Reforma acordării burselor în învățământul românesc 
Stimată doamnă ministru,  
Redactez această întrebare cu privire la recentul ordin publicat în Monitorul Oficial al României, prin care a fost 

aprobată Metodologia cadru de acordare a burselor. Îmi recunoștința pentru eforturile dumneavoastră de a reglementa procesul 
de acordare a burselor în țara noastră. Înțelegem că astfel de măsuri sunt esențiale pentru a promova excelența și a răspunde 
necesităților actuale ale sistemului de învățământ românesc, aliniindu-l cu criteriile de performanță promovate la nivel 
european.  
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Cu toate acestea, doresc să subliniez că, în ciuda eforturilor de reformă, există anumite aspecte ale noii scheme de 
acordare a burselor care necesită o mai mare atenție. În cadrul acestei reforme au fost introduse și câteva noțiuni care par să 
ridice semne de întrebare. În acest sens, adresez următoarele întrebări pentru a clarifica aspectele pe care le-am identificat.  

1. Bursele de excelență olimpică se acordă doar începând cu anul școlar 2024-2025. Aceasta ridică întrebarea dacă s-
au anulat toate rezultatele și eforturile celor care au muncit în anul școlar 2022-2023 în domeniul olimpic. De ce a fost luată 
această decizie și cum afectează aceasta pe cei care au fost implicați în programele olimpice în anii precedenți?  

2. Se acordă burse de merit, dar numai pentru elevii de la clasa a V-a în sus. Ce se întâmplă cu elevii de la clasele 0-
IV? De ce aceștia nu sunt incluși în această categorie? Care este raționamentul din spatele acestei restricții?  

3. Se acordă burse doar pentru elevii sportivi de la sporturile olimpice. Ce se întâmplă cu elevii care practică sporturi 
neolimpice? Cum se va susține dezvoltarea acestor discipline și motivația sportivilor în aceste domenii?  

Aceste întrebări nu au ca scop criticarea reformei, ci mai degrabă înțelegerea și contribuția la un sistem de acordare a 
burselor mai transparent și echitabil. Ne dorim să contribuim la un dialog constructiv și să asigurăm că reforma servește cu 
succes interesele tuturor elevilor și studenților din România.  

Vă mulțumesc!  
Solicit răspunsul în scris.       Deputat 
Cu respect,      Vasile Cîtea 

*** 
Adresată domnului Angel Tîlvăr, ministrul Apărării Naționale 

 

Siguranța cetățenilor de la granița estică a României 
Stimate domnule ministru,  
Doresc să aduc în atenția dumneavoastră o problemă extrem de sensibilă și urgentă care a impactat comunitățile din 

județele Galați și Tulcea în ultimele zile. Acest aspect se referă la primirea în masă a unor mesaje de alertă prin intermediul 
sistemului Ro-Alert, care avertizau cu privire la posibile căderi ale unor obiecte din spațiul aerian. Aceste mesaje au indus 
sentimente de panică, nesiguranță și neliniște în rândul cetățenilor din aceste regiuni. Contextul în care au fost primite aceste 
avertismente este unul extrem de complex și tensionat. Cu războiul ruso-ucrainean în desfășurare la granițele noastre, România 
se confruntă cu o situație geopolitică extrem de delicată. Speculațiile și preocupările legate de securitatea națională au fost 
alimentate și de incidente din trecut, precum aterizarea unei drone rusești pe teritoriul românesc. Într-un astfel de context, orice 
avertisment referitor la obiecte căzute din spațiul aerian devine inevitabil un motiv de îngrijorare și stres pentru cetățenii noștri.  

În plus, este necesar să luăm în considerare și tendința tot mai pronunțată de a exagera reacțiile în cazul unor asemenea 
mesaje de alertă și de a promova dezinformarea. Cu creșterea utilizării platformelor de social media și a rețelelor de 
comunicare, mesajele de panică pot răspândi rapid informații inexacte sau chiar false, alimentând și mai mult neliniștea în 
rândul cetățenilor. Acest fenomen de fake news nu face decât să submineze încrederea în autorități și să îngreuneze gestionarea 
adecvată a situațiilor de criză. Prin urmare, este esențial să abordăm nu doar modul în care primim și gestionăm alertele, ci și 
modul în care le comunicăm și contracarăm informațiile false pentru a asigura un răspuns responsabil și bine informat din 
partea populației. 

 De aceea, în interesul securității și stabilității naționale, consider că este imperativ să obținem clarificări și să luăm 
măsuri pentru a preveni repetarea unor astfel de situații de panică în viitor. În acest sens, doresc să adresez câteva întrebări:  

1. Luând în considerare situația geopolitică actuală și sensibilitatea regiunii noastre, care este probabilitatea ca astfel 
de mesaje Ro-Alert să apară și în județele din Nordul țării, cum ar fi județele Suceava, Botoașani, și, de ce nu, Iași? Ce măsuri 
concrete sunt luate pentru a gestiona astfel de situații în aceste zone?  

2. Având în vedere situația tensionată de la graniță și impactul ei asupra securității naționale, există riscul ca obiecte 
din spațiul aerian să aterizeze, în urma unor erori tehnice, în județele Botoșani, Suceava sau Iași? Cum este pregătită România 
să răspundă unor astfel de incidente potențiale și care sunt planurile de intervenție?  

3. Poate Ministerul Apărării Naționale să ofere detalii despre protocolul de trimitere a mesajelor Ro-Alert și sursele de 
informație care au condus la emiterea acestor avertismente? Este necesară o transparență sporită în acest proces, astfel încât 
cetățenii să aibă încredere în informațiile primite și să evităm panicarea inutilă.  

În final, doresc să subliniez importanța unei colaborări strânse între autoritățile guvernamentale, instituțiile de 
securitate națională și Parlament pentru a asigura securitatea și liniștea cetățenilor noștri în aceste vremuri incerte. Prin urmare, 
aștept cu interes răspunsurile și măsurile concrete pe care le veți lua pentru a aborda această problemă.  

Vă mulțumesc!  
Solicit răspunsul în scris.  
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Cu respect,         Deputat 
Vasile Cîtea 

*** 
Adresată domnului Marian Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
 

Consumul de droguri în România- cifre și categorii 
Stimate domnule ministru,  
Aduc în vederea dumneavoastră preocupările și constatările alarmante prezentate în raportul anual pentru anul 2023 al 

Observatorului European pentru Droguri și Toxicomanie (EMCDDA), privind situația drogurilor în Uniunea Europeană, cu 
accent pe situația din România. Consider că este o chestiune importantă și complexă care necesită atenția și acțiunea imediată a 
Ministerului Afacerilor Interne.  

Conform raportului EMCDDA, disponibilitatea și diversitatea pe piață a drogurilor au atins cote ridicate în întreaga 
Uniune Europeană, reprezentând una dintre cele mai importante provocări ale prezentului. Drogurile sintetice devin din ce în 
ce mai răspândite, iar industria drogurilor adoptă metode noi de producție. De asemenea, observăm cu îngrijorare că apar în 
mod frecvent noi substanțe, necunoscute până acum, ceea ce complică și mai mult situația. Un alt aspect alarmant este 
consumul simultan de diferite tipuri de droguri, care amplifică efectele negative asupra sănătății utilizatorilor.  

În 2021, Uniunea Europeană a înregistrat cifre record în ceea ce privește capturarea de droguri, cu confiscarea a 303 
tone de cocaină în țările membre ale Uniunii. De asemenea, cantități semnificative de canabis au fost confiscate, canabisul 
rămânând în continuare cel mai larg răspândit drog în Europa.  

Un alt aspect alarmant este creșterea consumului de droguri la vârste tot mai fragede. Conform raportului, în medie, 
15% dintre tinerii cu vârsta cuprinsă între 15 și 34 de ani au consumat canabis în Uniunea Europeană, 2,3% cocaină și 1,3% 
amfetamine în 2022. În cazul României, aceste cifre sunt mai reduse, dar totuși îngrijorătoare. De exemplu, 6% dintre tinerii 
din România cu vârsta între 15 și 34 de ani au declarat că au consumat canabis în ultimul an. Dintre tinerii cu vârsta cuprinsă 
între 15 și 34 de ani din România, 0,7% au afirmat că au consumat cocaină, 0,1% au raportat utilizarea amfetaminelor, 0,8% au 
menționat consumul de ecstasy, iar 0,5% au admis că au folosit LSD. 

Este important de menționat că aceste cifre sunt mai degrabă orientative, deoarece este dificil de măsurat dimensiunea 
reală a consumului de droguri. Prevalența și modelele de consum sunt studiate prin intermediul chestionarelor aplicate unor 
eșantioane probabilistice reprezentative, iar informația finală depinde de dimensiunea eșantionului, de forma de raportare și de 
disponibilitatea celor care răspund de a fi sinceri pe un subiect atât de sensibil. 

În contextul acestui raport și conștientizând situația dificilă de gestionare a consumului de droguri la nivel mondial, nu 
doar în România, vă adresez următoarele întrebări:  

1. Există, la nivelul Ministerului Afacerilor Interne, o metodologie de colectare a datelor și interpretare a lor cu privire 
la consumul de droguri în România?  

2. Cum apreciați rezultatele raportului prezentat, în raport cu datele cunoscute de Ministerul pe care îl conduceți?  
3. Cum apreciați poziționarea României în raport cu alte state din Europa și cum credeți că va evolua situația în viitor?  
Vă mulțumesc!  
Solicit răspunsul în scris.       Deputat 
Cu respect,      Vasile Cîtea 

*** 
Adresată doamnei Natalia Elena Intotero, ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse 
 

Numărul copiilor născuți din părinți consumatori de droguri care au fost adoptați în ultimii 10 ani 
 

Stimată doamnă ministru, 
Obținerea informațiilor privind numărul copiilor născuți din părinți consumatori de droguri care au fost adoptați este 

deosebit de importantă pentru evaluarea eficacității sistemului de adopție și pentru înțelegerea modului în care copiii proveniți 
din medii vulnerabile sunt plasați în familii adoptive. Aceste date oferă o perspectivă asupra impactului consumului de droguri 
asupra familiilor și a eforturilor de reintegrare a copiilor în medii mai stabile și sigure.  

Cunoașterea numărului de copii născuți din părinți consumatori de droguri care au fost adoptați ne permite să evaluăm 
eficacitatea procesului de adopție în România. Putem să identificăm obstacolele și să identificăm posibilele îmbunătățiri 
necesare pentru a asigura că adopția se desfășoară în beneficiul copiilor și familiilor adoptive.  
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Adopția reprezintă una dintre modalitățile prin care copiii pot fi protejați și asigurați de un mediu mai stabil și sigur. 
Datele privind adopția copiilor născuți din părinți consumatori de droguri ne ajută să ne asigurăm că acești copii primesc o 
șansă la o viață mai bună și că drepturile lor sunt respectate.  

În acest sens, vă adresez următoarea întrebare: care este numărul copiilor născuți din părinți consumatori de droguri 
care au fost adoptați în România în ultimii zece ani?  

Solicit răspuns scris.  
Cu deosebită considerație,      Deputat 

Ileana Cristina Dumitrache 
*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 
 

Numărul copiilor născuți din părinți consumatori de droguri și a celor abandonați în spitale 
Stimate domnule ministru,  
Obținerea datelor referitoare la numărul copiilor născuți din părinți consumatori de droguri și a celor abandonați în 

spitale este esențială pentru mai multe motive. Aceste informații nu numai că reflectă realitatea complexă a problemelor legate 
de consumul de droguri în societatea noastră, dar și constituie un instrument de bază pentru dezvoltarea unor politici și 
programe eficiente de protecție a copiilor și de gestionare a impactului asupra acestora. Iată de ce este imperativ să obținem 
aceste date:  

Copiii născuți din părinți consumatori de droguri se află într-o situație vulnerabilă. Acești copii sunt expuși la riscuri 
majore, cum ar fi neglijarea, abuzul sau abandonul. Cunoașterea numărului de astfel de copii ne permite să identificăm nevoile 
lor specifice și să dezvoltăm măsuri de protecție adecvate. Datele privind copiii născuți din părinți consumatori de droguri ne 
oferă o perspectivă asupra extinderii problemei și a evoluției acesteia în timp. Această informație poate ghida dezvoltarea 
programelor de prevenție și de intervenție în cazurile familiilor afectate. 

Cu date precise, guvernul și organizațiile non-guvernamentale pot aloca resursele în mod eficient pentru a sprijini 
copiii și familiile afectate de consumul de droguri. Aceste date ajută la prioritizarea problemelor și la asigurarea că resursele 
sunt direcționate către acele comunități și sectoare care au nevoie cel mai mult de ele.  

În concluzie, vă adresez următoarea întrebare: care sunt datele privind numărul copiilor născuți din părinți consumatori 
de droguri și abandonați în spitale? Acestea sunt esențiale pentru dezvoltarea unei abordări comprehensive și eficiente în ceea 
ce privește protecția acestor copii vulnerabili.  

Vă mulțumesc!  
Solicit răspuns scris.        Deputat 
Cu deosebită considerație,   Ileana Cristina Dumitrache 

*** 
Adresată domnului Andrei Tudorel, președinte al Institutului Național de Statistică 

 

Numărul copiilor născuți din părinți consumatori de droguri 
Stimate domnule președinte,  
Obținerea statisticilor precise privind copiii născuți din părinți consumatori de droguri reprezintă un pas fundamental 

pentru înțelegerea mai profundă a problemelor complexe asociate consumului de droguri în rândul adulților și, mai important, 
a impactului devastator pe care aceste probleme îl pot avea asupra copiilor noștri. Importanța acestor date nu poate fi 
subestimată, având implicații semnificative în dezvoltarea politicilor publice și a serviciilor de asistență socială.  

Astfel, statisticile cu privire la copiii născuți din părinți consumatori de droguri pot dezvălui compoziția și 
dimensiunea exactă a acestui grup vulnerabil. Ele pot evidenția cât de răspândită este această problemă, oferindu-ne o 
perpectivă mai precisă în realitatea familiilor afectate.  

Cu ajutorul unei situații cât mai precise, am avea posibilitatea să identificăm ciclurile de perpetuare a consumului de 
droguri și a problemelor asociate. Acest lucru ne-ar permite să dezvoltăm abordări mai eficiente pentru a întrerupe acest ciclu, 
protejând astfel viitorul copiilor.  

Din acest motiv, vă adresez următoarea întrebare: Care sunt datele statistice pe care le deține instituția dumneavoastră 
privind numărul copiilor născuți din părinți consumatori de droguri în România pentru ultimii zece ani.  

Solicit răspuns scris.  
Cu deosebită considerație,      Deputat 

Ileana Cristina Dumitrache 
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Adresată doamnei Natalia Elena Intotero, ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse 
 

Numărul și procentul copiilor proveniți din părinți consumatori de droguri care sunt în plasament, în România, în 
ultimii 5 ani, și ce măsuri sunt luate pentru a asigura îngrijirea și reintegrarea acestor copii în familii sau comunitate 

 

Stimată doamnă ministru, 
În societatea noastră contemporană, consumul de droguri reprezintă o problemă majoră cu implicații serioase asupra 

individului și comunității în ansamblu. Un aspect adesea trecut cu vederea este impactul devastator pe care consumul de 
droguri îl poate avea asupra copiilor care provin din familii afectate de această problemă. Copiii care cresc într-un mediu în 
care unul sau ambii părinți sunt consumatori de droguri se confruntă cu numeroase dificultăți și riscuri, iar în multe cazuri, 
sistemul de protecție a copilului intervine pentru a-i plasa în siguranță în cadrul unor familii de plasament sau instituții 
specializate. 

În acest context, este crucial să înțelegem amploarea acestei probleme și să identificăm soluțiile necesare pentru a 
proteja și sprijini copiii afectați. Ministerul Muncii are un rol esențial în monitorizarea și gestionarea acestor situații. Prin 
urmare, este imperativ să aflăm statisticile cu privire la copiii proveniți din părinți consumatori de droguri care se află în 
plasament în România.  

În acest sens, întrebarea pe care v-o adresez este următoarea: care este numărul și procentul copiilor proveniți din 
părinți consumatori de droguri care sunt în plasament, în România, în ultimii 5 ani, și ce măsuri sunt luate pentru a asigura 
îngrijirea și reintegrarea acestor copii în familii sau comunitate?  

Vă mulțumesc! 
 Solicit răspuns scris.        Deputat 
Cu deosebită considerație,   Ileana Cristina Dumitrache 

*** 
Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Problema burselor școlare 
Stimată doamnă ministru,  
Bursele de merit se acordă, în acest an școlar, tuturor elevilor cu medii generale anuale peste 9,50 și primilor 30% 

dintre elevii din fiecare clasă, indiferent de media lor generală anuală din anul școlar trecut, după cum prevede metodología - 
cadru de acordare a burselor școlare 2023-2024.  

Principalele probleme identificate și semnalate din teritoriu, prin intermediul audiențelor parlamentare, sunt cele de 
natură discriminatorie, în sensul că la unitățile școlare slab cotate vor fi acordate burse elevilor cu medii de 7 și 8, pentru că se 
regăsesc în procentul de 30%, în timp ce la unitățile școlare de top, elevi cu medii intre 9 și 9,5 nu vor primi burse, deoarece nu 
se vor încadra în procentul din metodologie. În acest caz, numeroși părinți aleg să solicite transferul copiilor dintr-o clasă în 
alta, ori dintr-o unitate școlară la alta, pentru a-și putea păstra bursa câștigată prin muncă asiduă.  

Consider că meritul este, astfel, înlocuit de un adevărat fenomen al mitei electorale, în care sute de mii de familii vor 
primi bursele de merit ca pe un dat, fără să fie nevoie ca ai lor copii să facă vreun efort suplimentar, adică să învețe mai mult, 
ci doar să-și păstreze locul în topul primilor 8 din clasă, oricât de slabă ar fi acea clasă  

Prin urmare, doamnă ministru, vă rog să îmi precizați următoarele:  
1. Cum veți rezolva această situație profund discriminatorie și cum ați ajuns la procentul de 30%?  
2. Există colegii unde ultima medie din clasă este 9.75. Acești copii nu beneficiază de burse, în timp ce elevi cu medii 

între 6 și 7, de la liceele tehnologice, primesc bursă. Cum explicați această situație? 
 3. De ce sunt precizați în metodologie doar elevii de gimnaziu și liceu, din moment ce de bursa de merit pot beneficia 

și copiii cu rezultate la concursuri naționale organizate de minister?  
4. Considerați că prin acest nou sistem de acordare a burselor mai este încurajată performanța în sistemul educațional 

românesc?  
Vă rog să îmi comunicați răspunsul în scris, în conformitate cu regulamentul Camerei Deputaților.  
Cu aleasă considerație, 

Deputat 
Dumitrescu Raluca Giorgiana 

*** 
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Adresată domnului Marcel - Ioan Boloș, ministrul Finanțelor 
   domnului Mihail-Silviu Pocora, Oficiul Național pentru Jocuri de Noroc 

 

Situația sălilor de jocuri de noroc 
Stimate domnule ministru, 
Stimate domnule vicepreședinte, 
În baza articolului 112 din Constituția României, vă rog să îmi răspundeți la următoarele întrebări:  
1. Câte spații autorizate pentru desfășurarea de activități de jocuri de noroc există în prezent pe teritoriul României?  
2. Care sunt primele 10 localități din România după numărul spațiilor autorizate pentru desfășurarea de activități de 

jocuri de noroc?  
3. Lista localităților în care, în prezent, nu este autorizat niciun spațiu pentru desfășurarea de activități de jocuri de 

noroc? 
 Vă mulțumesc. Solicit răspuns în scris.  
Cu deosebită stimă,        Deputat 

Alexandra Huțu 
*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Aplicarea Programului ”A doua șansă” 
Doamnă ministru,  
Constituția României stipulează la Art. 32 dreptul la educație. Însă, din nefericire, mulți tineri rămân în afara 

sistemului de învățământ din diverse cauze. Cele mai frecvente motive le reprezintă dezvantajele socio-economice cu care se 
confruntă familiile din care ei provin.  

Și Legea Educației nr. 1/2011 prevede la Art.9, aliniatul 4 organizarea Programului ”A doua șansă” prin intermediul 
căruia tinerii de orice vârstă, cu cel puțin 4 ani mai mari decât etatea corespunzătoare claselor primare, și care nu au participat 
deloc la școală, ori au fost înscriși, dar au abandonat învățământul primar, indiferent de motive, sau nu au absolvit până la 14 
ani învățământul primar, pot veni/reveni în băncile unităților de învățământ pentru care optează.  

În acest context important pentru viitorul adolescenților, vă rog să-mi precizați dacă există o statistică sau o estimare 
oficială privind numărul tinerilor cu vârste cuprinse între 10-14 ani care nu au frecventat niciodată o formă de învățământ, care 
este numărul școlilor de la nivel național ce au implementat Programul ”A doua șansă” și câte persoane au participat la aceste 
cursuri, dar și care sunt segmentele acestora de vârstă.  

Solicit răspuns scris.        Deputat 
Cu stimă,           Ștefan Mușoiu 

*** 
Adresată domnului Marcel - Ioan Boloș, ministrul Finanțelor 
 

Jocurile de noroc 
Stimate domnule ministru,  
În virtutea evenimentelor din ultima perioadă, a legii aprobată de Senatul României, lege care urmează să fie dezbatută 

și la Camera Deputaților, prin care sălile de jouri de noroc au fost scoase în afara aglomerațiilor urbane, vă rog să detaliați o 
serie de aspecte care au dus la o asemenea măsură legislativă:  

1. Câte săli de jocuri de noroc există în prezent pe teritoriul României? Vă rog să detaliați numărul de săli de jocuri pe 
fiecare domeniu în parte și pe fiecare județ în parte, respectiv cele care au doar aparate de de tip slot-machine cele care 
funcționează doar ca pariuri sportive, ruletă, etc.  

2. Câte sancțiuni formate din amenzi și avertismente s-au dat în ultimii 3 ani societăților care administrează aceste 
săli? Vă rog să detaliați pe fiecare județ în parte.  

3. Câte din aceste săli funcționează la mai puțin de 50 metri de instituțiile de învățământ?  
Vă rugăm să ne răspundeți în scris!  
Cu stimă!        Deputat 

Marius Eugen Ostaficiuc 
*** 
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Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Acordarea burselor de merit și de excelență olimpică și elevilor din clasele primare  
și păstrarea burselor de studiu și de performanță 

Stimată doamnă ministru,  
Vă rog să-mi comuncați care sunt motivele pentru care Ministerul Educației susține ca elevii de la nivelul primar pot 

beneficia doar de burse sociale, excluzând astfel posibilitatea lor de a primi burse de excelență olimpică sau burse de merit.  
Apreciez că este importantă asigurarea nediscriminatorie și echitabilă prin burse de merit și de excelență și pentru 

elevii din învățământul primar, aceștia fiind excluși de la acordarea acestor beneficii prin metodologia de aplicare a Legii nr. 
198/2023.  

În opinia mea prin acordarea de burse performanță și la învățământul primar, utilizându-se aceeași bază de acordare 
pentru situații comparabile, elevi, indiferent de ciclul de învățământ, se menține în condiții de legalitate și echitate, acordarea 
nediscriminatorie a burselor și se revine la situația dinainte de aprobarea Metodologiei-cadru de acordare a burselor pentru 
elevii din învățământul preuniversitar de stat.  

Aveți în vedere menținerea burselor de performanță și a celor de studiu, în continuare, în școli?  
Solicit răspuns în scris.  
Cu deosebită stimă,        Deputat 

Daniela Oteșanu 
*** 

Adresată domnului Adrian-Ioan Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației 
 

Măsuri pentru creșterea numărului de persoane racordate la sistemul public de alimentare cu apă 
 

Domnule ministru,  
Institutul Național de Statistică a publicat săptămâna trecută situația la nivelul anului 2022, în ceea ce privește numărul 

de persoane care sunt conectat la sistemul public de alimentare cu apă. Astfel, conform acestei statistici numărul de persoane 
care erau conectate la sistemul public cu alimentare cu apă a fost de 14.277.262, reprezentând 74,5% din populația rezidentă a 
România, cu 99.455 persoane mai mult decât în anul 2021. Această creștere fiind determinată de dezvoltarea unor noi rețele de 
alimentare cu apă, în ultimii doi ani. În acest context, ponderea cea mai mare în ceea ce privește racordarea la sistemul public a 
fost dată de regiunea București-Iflov cu 94,1%, urmată de regiunea Sud-Est cu 89,5% (Brăila, Buzău, Constanța, Galați, 
Tulcea, Vrancea). Pe de altă parte, gradul de racordare cel mai redus s-a înregistrat în regiunea Nord-Est (Bacău, Botoșani, 
Iași, Neamț, Suceava, Vaslui) de 50,7%, urmată de regiunea Sud-Vest Oltenia, cu 63,4% (Dolj, Gorj, Mehedinți, Olt, Vâlcea). 
Această diferență majoră între regiunea BucureștiIlfov și regiunea Nord-Est arată că există o diferență de dezvoltare foarte 
mare între regiunile administrative ale României. Acest fapt nu doar că va conduce la o creștere economică inegală, dar poate 
provoca și o migrație a populației dinspre aceste regiuni către altele care pot oferii condiții mai bune de trai. Din acest motiv, 
ca deputat ales în circumscripția nr. 35, Suceava, consider că este de datoria mea să vă semnalez faptul că jumătate dintre 
locuitorii Moldovei nu sunt racordați la sistemul public cu alimentare cu apă. Astfel, vă rog să începeți, în cel mai scurt timp, 
realizarea unui program prin intermediul căruia să putem crește numărul persoanelor conectate la sistemul public de apă și 
canalizare din regiunea Nord-Est. Creșterea numărului de persoane conectate la sistemul public de apă și canalizare va facilita 
pe de o parte: creșterea populației din această regiune, dar și dezvoltarea sa economică. Dreptul la apă potabilă este un drept 
susținut și de către Organizatia Nașiunilor Unite (ONU), iar rezolvarea acestei probleme trebuie să devină o prioritate pentru 
dumneavostră. Nu putem să stăm nepăsători și să ignorăm faptul că jumătate din populația Moldovei nu are în acest moment 
acces la apă curentă și la un sistem de canalizare. Având în vedere cele enumerate mai sus, vă rog să-mi precizați ce măsuri 
aveți în vedere astfel încât să creșteți numărul de cetățeni care au acces la sistemul public de alimentare cu apă, în special cei 
care locuiesc în regiunea Nord-Est a României? 

 Solicit răspuns scris.  
Vă mulţumesc!  
Cu deosebită consideraţie,      Deputat 

Vlad Popescu Piedone 
*** 
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Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Deficitul de microbuze școlare din județul Vrancea 
 Stimată doamnă ministru, 

Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației a recepționat recent un număr de 110 microbuze destinate 
exclusiv transportului elevilor din învățământul preuniversitar de stat.  

Autovehiculele sunt dotate cu 16+1 locuri pe scaune și urmează să deservească comunităţile din mediul rural, cu 
preponderență zonele în care școlile se află la distanțe mari față de casele copiilor.  

Vă întreb respectuos: 
1. Câte microbuze școlare din cele contractate vor ajunge în județul Vrancea?  
2. Care este, în prezent, deficitul de autovehicule speciale pentru transportul elevilor, atât la nivel național, cât și în 

județul Vrancea?  
3. Ce previziuni aveți referitoare la acoperirea necesarului existent din acest punct de vedere? 
Solicit răspuns scris.  

Deputat 
Elena Stoica 

*** 
Adresată domnului Adrian-Ioan Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației 
 

Situația operațiunilor de cadastrare și înregistrare sistematică a proprietăților din județul Vrancea 
 

Stimate domnule ministru,  
Agenția Națională de Cadastru și Publicitate Imobiliară, din subordinea Ministerului pe care îl conduceți, este 

responsabilă de derularea procesului de înregistrare sistematică a proprietăților din România, fiind vorba de un proces amplu, 
desfășurat etapizat la nivel național.  

Lucrările sunt gratuite pentru cetățeni și se desfășoară în cadrul Programului Național de Cadastru și Carte Funciară 
(PNCCF), finanțarea fiind asigurată din veniturile proprii ale ANCPI, din fonduri europene nerambursabile, prin Programul 
Operațional Regional (POR) 2014 – 2020, dar și din bugetele locale ale primăriilor.  

Vă întreb respectuos:  
1. Câte unități administrativ teritoriale au fost cadastrate integral până acum, atât la nivel național, cât și în județul 

Vrancea?  
2. Câte imobile aparținând persoanelor fizice au fost înscrise în evidențele de cadastru și carte funciară, la nivel 

național și, punctual, în Vrancea?  
3. Care este situația sistemului de înregistrare a proprietăților în zonele rurale din România și, specific, în județul 

Vrancea?  
4. Care este strategia ANCPI pentru a informa populația cu privire la gratuitatea programelor de cadastrare, având în 

vedere faptul că mulți oameni nu cunosc acest fapt?  
Solicit răspuns scris.       Deputat 

Elena Stoica 
*** 

Adresată domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 
 

Care sunt soluțiile și sursele de finanțare pentru modernizarea infrastructurii de transport  
și distribuție a energiei electrice care în proporție de 83% și-a depășit durata de viață 

 

Stimate domnule ministru,  
Așa cum știți, la nivel declarativ și al planurilor de investiții în energie modernizările rețelei de transport și distribuție a 

energiei electrice arată bine, în realitate, instalațiile și-au depășit durata normală de viață.  
Potrivit datelor publicate în raportul de anul trecut de către al Autoritatea Națională de Reglementare în Domeniul 

Energiei, infrastructura de transport și distribuție a energiei electrice este atât de veche și uzată încât cea mai mare parte a ei a 
depășit durata normală de viață sau se află la limită.  

Cu toate că distribuitorii declară investiții de multe sute de milioane de lei anual, pe teren gradul de înlocuire a liniilor 
electrice și transformatoarelor este extrem de mic. În același timp aceste investiții declarate se regăsesc mai departe în facturi, 
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tarifele de transport și distribuție fiind reglementate. Principala problemă o reprezintă faptul că distribuitorii declară 
îndeplinirea planurilor de investiții și chiar în plus, dar rețelele de electricitate sunt tot vechi și uzate. În cazul liniilor electrice 
aeriene aparținând Operatorul de Transport și Sistem - Transelectrica, aproximativ 97% au anul punerii în funcțiune în 
perioada 1960 - 1999. Liniile aeriene puse în funcțiune până în anul 1979 au un grad mediu de utilizare peste 100%, în 
condițiile în care acestea reprezintă 83% din totalul liniilor electrice aeriene de transport.  

În ceea ce privește situația transformatoarelor/autotransformatoarelor din stațiile electrice ale Transelectrica, 73% din 
puterea instalată a acestora a fost pusă în funcțiune după anul 2000.  

În cazul liniilor electrice de înaltă tensiune de 110kV din gestiunea distribuitorilor, ponderea punerilor în functiune 
dupa 2000 este de doar 4,53% din lungimea totală. Numărul stațiilor electrice din rețelele de distribuție, puse în funcțiune după 
2000 reprezintă doar 10,8% din numărul total al acestora, iar numărul posturilor de transformare și al punctelor de alimentare 
instalate după 2000 reprezintă 34,32% din numărul total. Din lungimea totală a liniilor electrice aeriene (8,9 mii km), 83% au 
anul punerii în funcțiune în perioada 1960 - 1979, iar 14% între anii 1980 și 1999. În perioada 2000-2019 doar 2,33% din linii 
au fost puse în funcțiune, iar pentru perioada 2020-2022 apare cifra de 0,81%. Așadar, în urma aspectelor prezentate, ați 
efectuat controale să vă asigurați că investițiile sunt realizate și nu doar declarate? În același timp ați realizat o strategie pe 
termen scurt, mediu și lung pentru modernizarea infrastructurii de transport și distribuție a energiei electrice care în proporție 
de 83% și-a depășit durata de viață? Ați prevăzut sursele de finanțare, perioada de realizare a lucrărilor, prioritizarea 
segmentelor de rețea ceele mai vechi și deteriorate, soluțiile de modernizare pentru fiecare linie de înaltă tensiune? În opinia 
mea și a colegilor mei sunt vitale investițiile în reţelele de transport a energiei electrice a României, în contextul în care 
creşterea numărului de prosumatori pune presiune pe sistemul de distribuţie pentru că cei mai mulţi dintre aceștia au capacităţi 
care depăşesc cu mult consumul propriu. La finalul lunii iunie erau 77.683 de prosumeri care furnizau şi introduceau în sistem 
973 de megawaţi, iar la finalul lunii iulie, erau peste 84.000 de prosumeri care furnizau 1.063 de megawaţi, în condiţiile în care 
nu au început să se implementeze noile capacităţi de producţie, și se aşteaptă o creştere mai mare a numărului prosumatorilor 
în perioada imediat următoare.  

Solicit răspuns oral și în scris, în termenul legal de 15 zile.  
Cu stimă,  

Deputat 
Dan-Constantin Șlincu 

*** 
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 Interpelări 
 
Adresată: domnului Adrian-Ioan Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației 
De către: Ionel Floroiu, deputat 
Obiectul interpelării: Nereguli întâlnite în aplicarea Ordinului 600/2023 al ANCPI  

 
Stimate domnule ministru,  
Vă supun atenției o problemă serioasă, care mi-a fost adusă la cunoștință de conducerea mai multor primării din 

județul Bacău. Este vorba de aplicarea Ordinului nr. 600 din 8 februarie 2023 pentru aprobarea Regulamentului de recepție și 
înscriere în evidențele de cadastru și carte funciară.  

Specialiștii care realizează documentele topo-cadastrale în vederea realizării cadastrului sistematic, de cele mai multe 
ori nu consultă documentele deținute de comisiile locale de fond funciar și birourile agricole din primării. Drept urmare, cărțile 
funciare realizate de aceștia din birou, fără să consulte situația din teren, produc litigii între proprietari sau duc la blocarea unor 
investiții publice.  

Pentru evitarea unor suprapuneri de terenuri, a litigiilor la care ajung proprietarii imobilelor, având în vedere faptul că 
la sediile unităților administrativ teritoriale se află documente relevante, a căror consultare prealabilă poate preîntâmpina 
apariția acestor disfuncții, propun atenției dumneavoastră modificarea Ordinului 600 al ANCPI. Astfel, o persoană autorizată, 
care măsoară imobilul indicat de proprietar, pentru corectitudinea întocmirii documentației și corespondența acesteia cu 
realitatea din teren și cu actele doveditoare ale dreptului de proprietate, să prezinte comisiilor locale de fond funciar planurile 
de amplasament și delimitare a terenurilor, în vederea certificării lor, în prealabil inscrierii dreptului de proprietate în cartea 
funciară. Acest pas este necesar în cazul în care pentru imobilele respective nu s-a întocmit planul parcelar sau nu s-au finalizat 
lucrările de înregistrare sistematică a imobilelor la nivel de sector cadastral.  

Această solicitare a fost determinată de faptul că există titluri de proprietate, emise în baza Legii 18/1991, pentru care 
la momentul scrierii acestora nu au fost întocmite planuri de amplasament și de delimitare iar stabilirea amplasamentului la 
nivel de tarla și parcelă nu este suficientă pentru identificarea în teren a amplasamentului, existând consecința schimbării 
geometriei sau a dimensiunilor terenurilor. Consider că trebuie modificat ordinul amintit în sensul obligării inginerilor de 
cadastru și a titularului cărții funciare să informeze vecinii pentru a lua la cunoștință iar specialiștii să verifice documentațiile 
din primării înaintea începerii ridicării topo.  

Doar astfel, putem evita litigiile inutile, apărute în urma unor cărți funciare eronate, care ar afecta mii de români, 
nevoiți să corecteze în instanță situația. Menționez faptul că s-au făcut demersuri din partea primăriilor către OCPI Bacău și 
Instituția Prefectului, care la rândul ei a transmis solicitarea de a fi modificat Ordinul 600/ 2023.  

Solicit răspuns în scris! 
*** 

 
Adresată: domnului Cătălin-Marian Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
De către: domnul Daniel-Florin Ghiță, deputat 
Obiectul interpelării: Stabilirea numărului de imigranți acceptați și aduși în România 
 

În temeiul prevederilor articolului 112 alineatul 1 din Constituția României și articolului 202 din Regulamentul 
Camerei Deputaților, vă adresez următoarea interpelare:   

Conform unui articol publicat de Ziarul Financiar, o firmă de recrutare din Cluj Napoca, care a fost înființată anul 
trecut și are denumirea Citadela SRBC Group și sediul înregistrat într-un apartament, intenționează să aducă anual în România, 
pentru angajare în diverse ramuri economice, 12.500 de imigranți din Tanzania, țară situată în zona centrală a Africii. 
Administratorul acestei firme invocă în motivarea acestui  obiectiv că Tanzania are actualmente o populație de 61 de milioane 
de locuitori, din care 40 de milioane au vârsta între 20 și 40 de ani, constituind o forță optimă de muncă. Această țară africană 
se situează pe locul 10 în lume sub aspectul natalității, iar majoritatea populației (66%) este de religie creștină și vorbitoare de 
limba engleză, restul (34%) fiind de religie musulmană.  

Consider că trebuie avut în vedere că Tanzania are graniță cu Ruanda și Congo, state care au cunoscut conflicte 
interetnice și intertribale atroce în ultimele decenii, ce au generat un aflux mare de emigranți în statele vecine, îndeosebi în 
Tanzania. De asemenea, trebuie avut în vedere că populația Tanzaniei este cunoscută ca energică și pasională, rata de 
omucideri la mia de locuitori fiind de patru ori mai mare decât în România. Totodată, trebuie ținut cont că Tanzania este 
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considerată placă turnantă în traficul de ființe umane și în traficul de heroină, date fiind granițele permeabile cu Ruanda și 
Burundi. Nu în ultimul rând, trebuie avut în vedere că un aflux de 12.500 de imigranți echivalează cu populația unor orășele ca 
Zimnicea, Țăndărei, Bolintin, Negrești Oaș sau Cristuru-Secuiesc.  

Având în vedere că în ultimii ani au venit, s-au stabilit și s-au angajat în România numeroși imigranți din Asia, 
îndeosebi din Nepal, Sri Lanka și Bangladesh, și că se preconizează aducerea a zeci de mii imigranți din Africa, recte din 
Tanzania, vă solicit sa-mi comunicați următoarele:  

1. Instituțiile abilitate să stabilească cotele anuale de imigranți care pot fi aduși anual în România în vederea angajării în 
muncă;  

2. Criteriile după care se stabilesc aceste cote anuale de imigranți; dacă aceste cote au fost discutate în CSAT și dacă au 
fost consultate SRI și SIE în acest sens;  

3. Ce condiții de licențiere a activității trebuie să îndeplinească firmele de recrutare a forței de muncă din străinătate și ce 
instituții sunt abilitate să le controleze activitatea;  

4. Dacă firma Citadela SRBC Group Cluj Napoca a fost verificată și dacă îndeplinește condițiile de licențiere a 
activității;  

5. Cine sunt asociații/acționarii și administratorii firmei susmenționate și care este calificarea și bonitatea acestora;  
6. Dacă aducerea masivă a muncitorilor străini în țara noastră nu generează discriminarea muncitorilor români;  
7. Ce măsuri preconizează Guvernul României pentru readucerea în țară a muncitorilor români din străinătate.  

 Solicit răspuns scris și oral.  
*** 

 
Adresată: domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 
De către: domnul Ilie Toma, deputat 
Obiectul interpelării: Anveloparea clădirilor 

            
Stimate domnule ministru, 
În conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 
Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 
zile. 

Pierderile mari de energie la nivelul locuințelor reprezintă o problemă majoră în România, având consecințe asupra 
consumatorilor și mediului înconjurător. Aceste pierderi sunt rezultatul unei izolații termice inadecvate, a sistemelor de 
încălzire și răcire ineficiente, a ferestrelor și ușilor neetanșate și a altor deficiențe ale clădirilor. Acestea duc la costuri 
energetice crescute pentru cetățeni și la o mare dependență de resursele energetice, inclusiv de combustibilii fosili. Mai mult, 
această risipă de energie contribuie la emisiile de gaze cu efect de seră și la schimbările climatice.  

Anveloparea clădirilor în România și aplicarea soluțiilor care diminuează pierderile de energie au un ritm lent și 
birocrația stufoasă reprezintă un obstacol major în acest sens și afectează în mod negativ eforturile de reducere a pierderilor de 
energie la nivelul locuințelor. Totodată, încetinesc tranziția către clădiri mai eficiente energetic. 

Este esențial ca Ministerul Energiei să ia în considerare aceste aspecte și să adopte măsuri concrete pentru a facilita 
procesul de anvelopare a clădirilor și a reduce birocrația stufoasă. Prin accelerarea ritmului de anvelopare și promovarea 
eficienței energetice la nivelul locuințelor, putem contribui la reducerea pierderilor de energie și la construirea unui viitor mai 
sustenabil pentru România. 

Prin urmare, domnule ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 
Care este ritmul actual de anvelopare a clădirilor în România și cum s-a schimbat în ultimii ani? 
Care sunt principalele obstacole birocratice cu care se confruntă proprietarii și asociațiile de locatari în procesul de 

anvelopare a clădirilor? 
Ce măsuri intenționează Ministerul Energiei să ia pentru simplificarea și accelerarea procesului birocratic în ceea ce 

privește anveloparea clădirilor? 
Care sunt rezultatele și impactul proiectelor de anvelopare a clădirilor care au fost deja implementate în România?  
Care sunt planurile viitoare ale Ministerului Energiei pentru a aborda problema ritmului lent al anvelopării clădirilor și a 

birocrației stufoase? 
Solicit răspuns verbal şi în scris.     *** 
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Adresată: domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 
De către: domnul Ilie Toma, deputat 
Obiectul interpelării: Sprijin IMM-uri pentru energie verde  

 
Stimate domnule ministru, 
  În conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă 

la întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din 
Regulamentul Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului 
în cel mult 15 zile. 

În ultimii ani, preocuparea pentru protecția mediului și reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră a crescut 
semnificativ. Energia verde reprezintă o soluție viabilă pentru a reduce dependența de sursele de energie tradiționale și pentru 
a contribui la combaterea schimbărilor climatice. Aceasta poate aduce beneficii economice semnificative prin reducerea 
costurilor cu energia și creșterea competitivității. Cu toate acestea, IMM-urile din România se confruntă cu diverse provocări 
în ceea ce privește instalarea de echipamente pentru producția și utilizarea energiei verzi. 

Achiziționarea și instalarea echipamentelor necesare pentru producția și utilizarea energiei verzi pot implica costuri 
inițiale semnificative. Pentru IMM-uri cu resurse financiare limitate, aceasta poate reprezenta un obstacol major în adoptarea 
soluțiilor de energie verde. Lipsa accesului la împrumuturi avantajoase sau la scheme de finanțare dedicate poate limita 
capacitatea IMM-urilor de a investi în soluții de energie verde. Unele pot avea și resurse limitate în ceea ce privește 
cunoștințele și expertiza necesară pentru a evalua, instala și întreține echipamentele de energie verde.  În unele cazuri, 
reglementările și procedurile pentru a obține aprobările necesare și pentru a se conecta la rețelele de distribuție pot fi complexe 
și birocratice fiind provocare suplimentară pentru IMM-uri, care au resurse și timp limitate. 

Prin promovarea energiei verzi pentru IMM-uri, România poate beneficia de o economie mai sustenabilă și de o 
reducere a impactului asupra mediului înconjurător. 

Prin urmare, domnule ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 
Care sunt programele și schemele de finanțare disponibile pentru IMM-uri în domeniul energiei verzi? 
Există sau sunt în plan programe de instruire și consiliere pentru IMM-uri, pentru a le oferi cunoștințele și expertiza 

necesare în domeniul energiei verzi? 
Se are o vedere o simplificare a reglementărilor și procedurilor, pentru a facilita procesul de instalare și conectare la 

rețelele de distribuție de energie verde pentru IMM-uri? 
Solicit răspuns verbal şi în scris. 

*** 
 
Adresată: domnului Marian-Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
De către: domnul Ilie Toma, deputat 
Obiectul interpelării: Deficitul de personal 

 
Stimate domnule ministru, 
În conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 
Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 
zile. 

Inspectoratul de Poliție Județean Hunedoara se confruntă cu o lipsă acută de personal. Deficitul de oameni ai legii este 
constant de aproximativ 3 ani. Potrivit declarațiilor făcute de inspectorul șef al IPJ Hunedoara, comisar-șef Remus Sabău, un 
sfert din posturile instituției nu sunt ocupate, iar cea mai acută problemă este la structura de siguranță publică, unde deficitul 
este de 26,4 %. 

Situația descrisă cu privire la deficitul de personal în Inspectoratul de Poliție Județean Hunedoara este îngrijorătoare și 
necesită o atenție specială din partea autorităților competente. Poate avea consecințe grave asupra eficienței și eficacității 
activităților Inspectoratelor de Poliție din subordinea ministerului, precum și asupra siguranței cetățenilor. 

Este important să se găsească soluții eficiente în vederea îmbunătățirii situației deficitului de personal în Ministerul 
Afacerilor Interne, astfel încât aceasta să nu afecteze cetățenii. 
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Siguranța și bunăstarea cetățenilor trebuie să fie o prioritate și trebuie să se asigure resursele necesare pentru a asigura 
un număr adecvat de polițiști în județul Hunedoara și la nivelul întregii țări. 

Prin urmare, domnule ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 
Care este situația actuală a deficitului de personal în cadrul Ministerului Afacerilor Interne?  
Există o evaluare oficială a numărului necesar de angajați în fiecare departament sau unitate și planuri concrete sau 

strategii pentru a atrage și recruta personal calificat în cadrul Ministerului? 
Care sunt consecințele directe ale deficitului de personal asupra activităților Ministerului și asupra siguranței 

cetățenilor?  
Solicit răspuns verbal şi în scris.     *** 

 
Adresată: doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
De către: domnul Ilie Toma, deputat 
Obiectul interpelării: Lipsa manualelor școlare 

 
Stimată doamnă ministru, 
În conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 
Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 
zile. 

De-a lungul anilor, la fiecare început de an școlar se discută pe subiectul manualelor școlare care nu au ajuns la elevi. 
Această situație face ca elevii noștri să fie privați de un instrument esențial pentru a asimila cunoștințele necesare într-un mod 
structurat și coerent. Mai mult, lipsa manualelor școlare la începutul anului școlar generează frustrare și stres atât pentru elevi, 
cât și pentru părinți și cadrele didactice. Elevii și cadrele didactice se simt încurajați să caute alternative nesigure, precum 
utilizarea resurselor online, care nu pot înlocui în totalitate manualele tipărite.  

În ciuda faptului că data de 11 septembrie a fost stabilită ca termen pentru începerea anului școlar, am constatat și în 
acest an, cu regret, lipsa manualelor școlare. Lipsa acestora, în combinație cu modificările legislative frecvente, generează un 
climat de haos și incertitudine în sistemul de învățământ românesc.  

Această situație ridică întrebări cu privire la eficiența și organizarea procesului de achiziționare și distribuire a 
manualelor școlare. Este esențial ca 

Ministerul Educației să acorde o atenție prioritară acestei probleme și să investească în soluții durabile pentru a se 
asigura că toți elevii beneficiază de manualele școlare necesare în mod oportun și fără întârzieri. 

Prin urmare, Doamna Ministru vă rog să-mi comunicați punctual rezoluțiile la problemele semnalate.  
Care este cauza întârzierii livrării manualelor în școli pe data de 11 septembrie? 
Ce măsuri au fost luate pentru a remedia această situație și a asiguracă manualele vor fi livrate cât mai curând posibil? 
Cum vă veți asigura că astfel de întârzieri nu se vor repeta în viitor șică elevii vor avea acces la manualele necesare la 

începutul anului școlar? 
Solicit răspuns verbal şi în scris.     *** 

 
Adresată: domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 
De către: domnul Ilie Toma, deputat 
Obiectul interpelării: Prețuri combustibili 

 
Stimate domnule ministru,  
În conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 
Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 
zile. 

În ultima perioadă, se înregistrează din nou o creștere semnificativă a prețurilor la combustibil. Această situație 
generează îngrijorare în rândul populației și al mediului de afaceri, deoarece are un impact direct asupra costurilor de transport 
și asupra prețurilor la alte bunuri și servicii. 
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Costurile ridicate ale combustibilului afectează direct bugetele tuturor și al României. Cetățenii se confruntă cu creșterea 
costurilor de transport în fiecare zi, fie că este vorba de naveta la locul de muncă, de transportul copiilor la școală sau de 
activitățile de zi cu zi și acest lucru poate afecta în mod direct nivelul de trai. În mediul de afaceri, cresc semnificativ costurile 
operaționale. Acest lucru poate duce la o scădere a profitabilității și la o presiune suplimentară asupra prețurilor la produsele și 
serviciile furnizate către cetățeni. În plus, creșterea prețurilor la combustibil poate avea un impact asupra inflației în general. 
Costurile mai mari de transport se reflectă în prețurile bunurilor și serviciilor, ceea ce duce la o creștere a inflației în ansamblu 
cu consecințe negative asupra puterii de cumpărare a populației, fapt care afectează stabilitatea economică a țării. 

Este necesară monitorizarea atentă a pieței și a factorilor care influențează prețurile la combustibil, pentru a putea 
reacționa prompt și eficient la fluctuațiile de pe piață. De asemenea, adoptarea unor politici și măsuri adecvate pot contribui la 
limitarea impactului creșterii prețurilor la combustibil asupra economiei României și la protejarea intereselor cetățenilor și ale 
mediului de afaceri. 

Prin urmare, Domnule Ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 
Care sunt principalele cauze ale creșterii prețurilor la combustibil în România și cum sunt influențate acestea de factori 

externi? 
Ce măsuri există la Ministerul Energiei pentru a controla și monitoriza prețurile la combustibil în această perioadă de 

noi scumpiri? 
Ce măsuri sunt planificate pentru a minimiza impactul creșterii prețurilor la combustibil asupra populației și mediului de 

afaceri? 
Se are în vedere o nouă compensare pentru reducerea prețurilor la combustibili sau plafonarea prețurilor? 
Solicit răspuns verbal şi în scris. 

*** 
 
Adresată: domnului Marian-Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
De către: domnul Ilie Toma, deputat 
Obiectul interpelării: Măsuri de prevenire a infracțiunilor în zonele cu risc ridicat 

 
Stimate domnule ministru, 
În conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 
Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 
zile. 

Infracționalitatea reprezintă o problemă socială serioasă și complexă care afectează societatea în ansamblu. Aceasta 
cuprinde o gamă largă de activități ilegale, de la infracțiuni minore, precum furturi și agresiuni, până la infracțiuni grave, cum 
ar fi omuciderea sau traficul de droguri. Cu toate că infracțiunile pot apărea în orice zonă, există anumite locuri identificate 
prin analiza datelor statistice ca fiind zone de risc ridicat în ceea ce privește infracționalitatea.  

Menținerea unui climat de liniște, respect pentru lege și protecție a cetățenilor împotriva amenințărilor și activităților 
infracționale sunt necesare pentru stabilitatea întregii societăți și implică acțiuni de prevenție, reacții rapide și o prezență cât 
mai vizibilă a celor care au responsabilitatea de a aplica legea și de a asigura respectarea acesteia.  

Ministerul Afacerilor Interne este principala instituție responsabilă cu menținerea, asigurarea și restabilirea ordinii 
publice în România și trebuie să garanteze siguranța cetățenilor și protejarea intereselor naționale în domeniul securității. 

Prin urmare, Domnule Ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 
Care sunt principalele inițiative și programe de prevenire ainfracțiunilor implementate de către Ministerul Afacerilor 

Interne? 
Ce măsuri concrete au fost întreprinse până în prezent pentruscăderea ratei infracțiunilor în zonele cu risc ridicat și care 

a fost impactul acestora? 
Sunt planuri pentru alocarea de resurse suplimentare pentru a asigurao prezență mai vizibilă și mai eficientă a forțelor de 

ordine în zonele cu risc ridicat la infracțiuni? 
Solicit răspuns verbal şi în scris. 

*** 
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Grupul parlamentar al  
Partidului Naţional Liberal 

 
 Declarații politice 

 
”Cât timp PNL este la guvernare, nimeni nu va impozita banii trimiși de românii din străinătate în țară!” 

 

Domnule președinte, 
Doamnelor și domnilor, 
Intervenția mea de astăzi are rolul de a elimina o îngrijorare care s-a  produs în rândul milioanelor de români care 

muncesc în diaspora și care trimit anual peste 10 miliarde de euro în România. Mulți au citit acea prevedere privind 
impozitarea cu 70% a oricăror venituri ”a căror sursă nu a fost identificată” ca o posibilă modalitate de a impozita banii trimiși 
acasă la familii cu acest procent. Așadar, trebuie să le spunem oamenilor că nimeni nu va impozita, cu niciun procent, banii 
munciți din greu de români în străinătate și trimiși acasă. 

Stimați colegi, 
Mă bucur că în cadrul ședinței de săptămâna trecută în care Guvernul și-a angajat răspunderea, inclusiv prim-ministrul 

Marcel Ciolacu a făcut această precizare, respectiv că prevederea nu se aplică nici veniturilor donate în familie cu ocazia 
nunților sau botezurilor și nici românilor care trimit bani familiilor din țară. 

Oamenii onești nu trebuie să se teamă nicio clipă de acel impozit, pentru că el a fost introdus pentru veniturile 
nejustificate ale unor baroni locali, angajați mereu la stat, care au averi uriașe și care umblă și la pescuit cu portbagajele ticsite 
de bani. De asemenea, acel impozit îi privește pentru cei care fac evaziune fiscală de când se știu și pe care ANAF pare 
incapabil să-i aducă în zona afacerilor corecte, nu împotriva celor care muncesc onest ca să poată să își întrețină familiile. 

Vă mulțumesc, 
Deputat 

Valentin-Ilie Făgărășian 
*** 

Comisia Europeană a virat României 2,7 miliarde euro aferenți cererii II de plată din PNRR 
  
În plan fiscal, preocuparea PNL la guvernare este de a găsi soluții pentru reducerea deficitului bugetar și, totodată, de a 

proteja în mod real firmele care aduc plus valoare în economia națională, dar și pe angajații lor. Având în vedere că România 
se află în procedură de deficit excesiv, încă din 2020, ca urmare a faptului că guvernele din perioada 2017-2019 au angajat 
cheltuieli nesăbuite de la bugetul de stat, la care s-au adăugat crizele multiple de la nivel mondial – criza, energetică, criza 
sanitară, războiul din Ucraina - consider că trebuie să finalizăm cu brio implementarea reformelor asumate prin programul de 
guvernare și prin PNRR și, totodată, să absorbim toate fondurile europene care ne sunt atribuite! 

În acest context, este deosebit de important faptul că peste 2,7 miliarde euro au intrat deja în conturile României, 
conform cererii II de plată din Planul Național de Redresare și Reziliență, ceea ce duce valoarea cumulată a fondurilor accesate 
prin acest instrument la aproape 10 miliarde euro. Trebuie menționat că vorbim despre o reușită a prim-ministrului de la acea 
vreme, Nicolae Ciucă, care a semnat depunerea acestei cereri de finanțare, dar și a miniștrilor liberali implicați în acest proces 
complex care a plasat România printre primele țări care au reușit să primească această a doua tranșă de fonduri. 

Angajamentul PNL este ferm în sensul de a se bate cu aceeași implicare pentru atragerea banilor europeni necesari 
dezvoltării sustenabile a economiei. Banii din PNRR, din fondurile europene de coeziune sau din programul REPowerEU sunt 
vitali pentru a impulsiona modernizarea țării și pentru a proteja România de șocurile economice externe. Este însă nevoie să 
fim atenți cu modul în care vor fi cheltuite aceste fonduri în vederea asigurării stabilității bugetului de stat, dar și pentru a 
putea obține un efect multiplicator în economia românească și pentru a îmbunătăți viața de zi cu zi a românilor!  

PNRR este un proiect vast cu implicații directe și indirecte în aproape toate domeniile, iar de succesul reformelor 
asumate prin acest program depind dezvoltarea economiei, stabilitatea bugetului, cât și asigurarea unui act administrativ de 
calitate pentru cetățeni! 

Deputat 
Alexandru Popa 

*** 
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Declarație politică 
Stimați colegi, 
Vă aduc astăzi în atenție o situație cu adevărat explozivă pentru locuitorii municipiului Giurgiu, care, alături de vecinii 

de peste Dunăre - oamenii din Ruse, protestează, de mai bine de două luni, împotriva intenției de construire a unui incinerator 
la Giurgiu. 

Giurgiuvenii sunt revoltați pentru că nu este vorba despre un incinerator oarecare, ci despre o instalație care ar urma să 
ardă deșeuri medicale, dar și resturi animale și alte deșeuri periculoase, afectând grav calitatea aerului din oraș, în condițiile în 
care instalația ar urma să fie construită în intravilanul Municipiului Giurgiu, la mai puțin de 500 de metri de locuințele 
oamenilor. 

S-a ajuns în această situație pentru că, deși principala responsabilitate a Ministerului Sănătății este protejarea sănătății 
publice, cu mai puțin de o lună înainte ca APM Giurgiu să organizeze (conform legii) dezbaterea publică pentru avizarea 
incineratorului, Ministerul Sănătății emite un ordin ce modifică normele de igienă și sănătate publică privind mediul de viață al 
populației aprobate prin Ordinul ministrului sănătății nr. 119/2014, eliminând din conținutul actului normativ obligativitatea 
respectării distanței de 500 de metri față de zonele locuite. 

Ce apără domnul ministru, de fapt? Sănătatea populației ori alte grupuri de interese? 
Pentru că problema este una extrem de gravă pentru Giurgiu, colega mea, deputatul Gabriela Horga, l-a interpelat pe 

ministrul Rafila pe această temă, iar răspunsul primit este departe de a fi edificator, în condițiile în care ministerul condus de 
Alexandru Rafila citează dintr-un studiu de impact (realizat la comanda și pe cheltuiala investitorului), vorbind despre”un 
impact pozitiv economico-social asupra vieții giurgiuvenilor” și nicidecum despre impactul asupra sănătății publice. 

Am urmărit acest subiect cu maximă atenție și interes, încă de la dezbaterea publică organizată de APM, exprimându-mi 
dezacordul categoric față de o astfel de investiție la Giurgiu, în condițiile în care municipiul și zonele limitrofe au o nefericită 
experiență legată de poluarea aerului, cauzată de funcționarea Combinatului Chimic. 

Imediat după acea dezbatere, am făcut numeroase demersuri la toate instituțiile statului implicate, pentru a stopa 
autorizarea construirii acestui incinerator la Giurgiu, conștient de urmările catastrofale pe care funcționarea unui astfel de 
obiectiv le-ar avea asupra calității aerului și, implicit, asupra sănătății giurgiuvenilor. 

De aceea, solicit public domnului ministru Alexandru Rafila modificarea urgentă a ordinului emis în aprilie și 
reintroducerea limitelor minime de distanță pentru construirea acestui obiectiv, reamintindu-i că principala sa obligație este 
protejarea sănătății populației, și nu cea a unor grupuri de interese. 

De asemenea, îl atenționez pe domnul ministru al Sănătății Alexandru Rafila că, dacă nu va modifica urgent acel ordin, 
voi vota orice moțiune simplă împotriva sa, pentru că sănătatea giurgiuvenilor nu este negociabilă! 

Vă mulțumesc,         Deputat 
Alexandru Andrei 

*** 
2,7 miliarde de euro, aferenți celei de-a doua cereri de plată, au intrat în conturile statului român 

 

Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
România a primit vineri, în conturile sale, 2,7 miliarde de euro aferenți celei de-a doua cereri de plată din Planul 

Național de Redresare și Reziliență, ceea ce face ca până acum în conturile statului român să fi intrat aproape 10 miliarde de 
euro, fonduri necesare dezvoltării și modernizării țării noastre. Depunerea acestei cereri a fost rezultatul unui efort consolidat 
al tuturor ministerelor implicate, a prim-ministrului de la acel moment, domnul Nicolae Ionel Ciucă, precum și al 
parlamentarilor coaliției de guvernare, care au reușit să adopte toate proiectele de lege necesare pentru depunerea cererii de 
plată. În ciuda faptului că România are unul dintre cele mai stufoase și complexe Planuri de Redresare din Uniunea Europeană, 
numai pentru această cerere trebuind să fie trimise peste 3.000 de documente, țara noastră a reușit să depună eforturile aferente 
pentru a doua tranșă de bani, fiind printre primele state din Uniunea Europeană în această privință. Este vital ca toți banii 
alocați țării noastre să fie atrași, mai ales dacă luăm în considerare că anul trecut România a avut o creștere economică peste 
așteptări, de 4,8% din PIB, iar Comisia Europeană a redus cu două miliarde de euro suma alocată inițial pentru refacerea 
economiei după pandemia de Covid-19. Sunt de acord cu opinia ministrului de finanțe, domnul Marcel Boloș, și întăresc 
afirmațiile acestuia că fondurile alocate prin PNRR înseamnă impulsionarea economiei și generarea unui efect multiplicator 
solid pentru investiţiile în autostrăzi, infrastructura feroviară, şcoli, infrastructura spitalicească şi tot ceea ce înseamnă 
îmbunătățirea calității vieții pentru români.  
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 PNRR este șansa noastră, șansa ca România să fie racordată la cele mai înalte standarde în ceea ce privește serviciile 
publice, procesul administrativ și economia de piață. Mai mult, înseamnă oportunitatea de a progresa constant și natural, de a 
arde etape în mod sustenabil. 

 Vă mulțumesc!         Deputat 
Bogdan-Iulian Huțucă 

*** 
„Cui îi este frică de testarea antidrog a elevilor?” 

 

Zilele acestea, problema drogurilor, în special a celor consumate de elevi, acaparează, pe bună dreptate, agenda publică. 
Este firesc să fie astfel, întrucât, pentru orice părinte, ce poate fi mai grav decât ca al lui copil să consume droguri, sau să cadă 
victimă comportamentului deviant, antisocial sau doar imprudent al unui consumator de droguri? 

Fără îndoială, mulți sunt factorii socio-economici care determină proliferarea consumului de droguri, iar unde există 
cerere, în mod inevitabil apare și oferta. Nu este altceva decât o lege elementară a economiei. De altfel, consumul în creștere 
de droguri este, între altele, un efect pervers al creșterii puterii de cumpărare. Elevilor din ziua de astăzi le sunt accesibile 
multe lucruri, inclusiv drogurile de mare risc, ceea ce face necesară o reacție socială puternică și conjugată în care instituțiile 
statului, părinții și școala trebuie să acționeze împreună, nu separat și cu atât mai puțin unii împotriva celorlalți. 

Să începem cu instituțiile statului. Aici, o gamă largă de instituții, în special din sfera ordinii publice și siguranței 
naționale, trebuie să se unească și să facă mai mult. Poliția (în special cea de frontieră și structurile specializate în lupta 
împotriva traficului de droguri), DIICOT-ul, Parchetele, chiar și structurile de siguranță națională, preocupate de lupta 
împotriva altor flageluri care afectează buna funcționare a societății, au tratat, poate, cu superficialitate capitolul drogurilor. 
Sunt de acord că s-ar putea și chiar trebuie să se facă mai mult. Dar nu este suficient. Nici o țară din lumea aceasta nu a reușit, 
vreodată, să elimine pătrunderea, pe piața națională, a drogurilor. Nimeni, nici măcar Statele Unite. Atâta timp cât va exista 
cerere, o parte din ofertanți vor găsi mijloace de a pătrunde pe piață! 

Aici cred eu că trebuie să intervină școala și părinții, deopotrivă, cu sprijinul, îndrumarea sau completarea statului, nu 
separat! Pentru că, la urma urmei, copiii petrec aproape jumătate din timp la școală și cealaltă jumătate acasă. Și pentru că 
educația (însemnând însușirea unui set de valori, unor norme de comportament, unei capacități de autocontrol în ultimă 
instanță) începe acasă și se completează, inevitabil, la școală! 

Mă întreb, știind cât de complexă este viața profesională contemporană și câte eforturi sunt nevoiți părinții să facă 
pentru a le asigura copiilor lor un viitor cât mai bun, cu tot ce implică acesta, câți dintre aceștia știu dacă al lor copil a 
consumat sau consumă droguri? Sau, mai mult, câți dintre aceștia au, în sufletul lor de părinți, o bănuială că lucrul acesta se 
întâmplă, dar le lipsește exact acea certitudine necesară pentru a acționa? 

Ei bine, aici cred că trebuie să intervină statul. Și mă bucur că, în ultima vreme, am asistat la apariția, în coaliția de 
guvernare, a unor idei pe care le consider pertinente și realizabile menite să contribuie la ținerea sub control a fenomenului 
consumului de droguri. Idei provenite, de altfel, din ambele forțe politice ale coaliției, ceea ce este cu atât mai îmbucurător. Mă 
surprinde să constat, însă, că uneori tocmai părinții, cei care ar trebui să fie cei mai interesați de testarea copiilor lor, sunt cei 
care se opun cel mai abitir acesteia! 

De aceea, mă întreb, cu deloc puțină mirare: cui îi este frică de testarea antidrog a elevilor? Desigur, o astfel de testare 
nu s-ar desfășura nici pe departe așa cum au tendința să o prezinte reprezentanții submediocri, atât cultural cât și intelectual, ai 
unor grupări de natură extremistă, grupări alcătuite din persoane aflate, la rândul lor, sub nivelul celor care îi reprezintă, pentru 
a se evita fenomenul de bullying. De asemenea, ar fi dificil, nepractic, ca testarea să se realizeze în bloc, asupra tuturor 
elevilor. Prin urmare, acest demers cu caracter de excepție ar trebui să se realizeze la cererea părinților, sau la solicitarea 
cadrelor didactice, acolo unde există suspiciuni rezonabile de consum de droguri, respectiv aleatoriu pentru a evita „protejarea” 
anumitor elevi. În nici un caz, însă, nu pot accepta respingerea nemotivată, a priori, a acestei inițiative, tocmai de către 
persoanele care ar trebui să fie cel mai interesate de prevenirea consumului de droguri în rândul copiilor, adică de părinți. A 
răspunde îngrijorărilor legitime ale părinților este firesc, și în ceea ce mă privește consider că trebuie să fim absolut dispuși să 
facem asta. Dar odată avute în vedere și soluționate aceste îngrijorări, continuarea opoziției nejustificate față de testare 
părăsesc teritoriul raționalului și intră ori în cel al conspirației ori, mai rău, al complicității unora dintre părinți față de ceea ce 
este, la urma urmei, un comportament deviant, sancționat de societate prin intermediul legislației în domeniu și ale cărui efecte 
le putem vedea cu toții și cataloga, fără reținere, drept catastrofale. Sper și vreau încă să cred că nu asistăm la așa ceva! 

Deputat 
Căus Vasile-Aurel 

*** 
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Guvernele PNL pun Moldova pe drumul cel bun! 
 

Veștile bune continuă! Pentru noi toți, dar mai ales pentru locuitorii din provincia istorică a Moldovei! Lăsată de 
guvernările anterioare succesive într-o stare de relativă neglijare, Moldova prinde viață din nou în cadrul guvernărilor girate de 
Partidul Național Liberal, datorită Planului Național de Redresare și Reziliență! 

Aceasta deoarece marți, 26 septembrie am adoptat, în Plenul Camerei Deputaților, Proiectul de Lege pentru aprobarea 
Contractului de finanțare - Autostrada A7 România-Cofinanțare aferentă Mecanismului de redresare și reziliență - dintre 
România şi Banca Europeană de Investiții, semnat la București la 12 iunie 2023 și la Luxemburg la 14 iunie 2023.  

Ce înseamnă aceasta? Că, datorită partenerilor noștri europeni și, mai ales, seriozității cu care ne-am îndeplinit 
îndatoririle asumate prin PNRR, vom avea bani pentru construirea autostrăzii ce va lega Ploieștiul de Pașcani, parte a 
sistemului rutier ce va conecta Bucureștiul de vama Siret, via Suceava. Astfel, nu doar pentru locuitorii din regiunea Moldovei 
va fi mai ușor să ajungă oriunde doresc, dar și pentru investitori va fi mai ușor să își transporte mărfurile, ceea ce înseamnă că 
regiunea Moldovei va deveni mai atractivă pentru investiții și, ca urmare, frații noștri plecați în străinătate se vor putea 
întoarce, întrucât vor găsi locuri de muncă atractive în România. 

Și mai înseamnă că regiunea Moldovei va fi mai bine conectată la inima României care bate la București! Este, dacă 
doriți, nu doar o necesitate ci și un act de dreptate istorică. De la Mica Unire și până în secolul XX, investițiile masive au ocolit 
Moldova, pentru că fiecare guvernare o vedea drept pierdută în cazul unei ofensive rusești. Iar după Revoluție, ne-am lovit 
întotdeauna ori de lipsa de bani, ori de o prioritizare diferită a investițiilor. De altfel, chiar un fost președinte a negat, într-una 
dintre frecventele sale luări de poziție, oportunitatea construirii unei autostrăzi spre Moldova, în celebrele cuvinte „construind 
spre Moldova ne ducem la...ruși”.  

Cu o astfel de mentalitate, Moldova a rămas fără autostradă, iar lipsa infrastructurii adecvate s-a simțit enorm. 
Investițiile majore au ocolit Moldova, iar tinerii Moldovei au fost nevoiți să ia calea pribegiei în speranța unei vieți mai bune, 
lăsându-și copiii și gospodăria în grija părinților de multe ori la o vârstă potrivită mai mult pentru odihnă și localități întregi 
pustii. O adevărată dramă de proporții greu de închipuit, de care Moldova a avut parte din cauza lipsei unei infrastructuri 
adecvate!  

Ei bine, noi, astăzi, nu mai credem aceasta. Noi, Partidul Național Liberal, credem în șansa Moldovei la dezvoltare. 
Credem într-o Moldovă care nu-și mai caută destinul social și economic peste hotare. Credem într-o Moldovă care se întoarce 
acasă! Și, de aceea, Autostrada Moldova este și va fi una dintre prioritățile noastre. Pentru că numai construind Autostrada 
putem pune Moldova pe drumul cel bun, adică drumul spre dezvoltare și prosperitate aici, acasă. 

Ne ținem de cuvânt! Aducem românii acasă și punem România pe drumul cel bun! 
 

Deputat 
Cătălina Ciofu 

*** 
Eforturile autorităților statului pentru combaterea traficului și consumului de droguri trebuie sprijinite! 

Domnule președinte, 
Doamnelor și domnilor deputați, 
Tragedia produsă în această vară într-o stațiune de pe litoralul Mării Negre, care a cutremurat România în lung și-n lat, a 

scos din amorțeală autoritățile statului român și le-a făcut să vadă mult mai clar un fenomen care s-a dezvoltat, încet și sigur și 
în țara noastră – consumul de droguri. Multă vreme, autoritățile ne iluzionau că România este doar o țară de tranzit și că în țara 
noastră nu se consumă droguri ci, din când în când sunt prinși mici traficanți de droguri ușoare.  

Din păcate, acea tragedie nu s-a dovedit singulară, însă, nu putem să nu remarcăm că acum autoritățile încep să-și facă 
treaba, nu numai la București și Constanța, ci în toată țara. Zilele trecute, DIICOT-ul, structura de bază în combaterea acestui 
fenomen a reușit să destructureze o grupare importantă de traficanți de droguri și la nivelul județului Caraș-Severin, județ în 
care nu ne-am fi închipuit vreodată să avem nici traficanți și nici consumatori de droguri de mare risc.  

Stimați colegi,  
Cel mai îngrijorător lucru în legătură cu fenomenul consumului de droguri este faptul că în majoritatea covârșitoare a 

cazurilor consumatorii sunt copii, elevi de liceu și studenți. Așadar, drogurile nu au ajuns numai în toate județele țării, ci au 
intrat și intră și pe poarta școlii. Suntem cu toții de acord că nu putem să punem în spatele fiecărui elev câte un ofițer de poliție 
sau câte un procuror! De aceea, această luptă dură pentru prevenirea consumului de substanțe cu efecte psihoactive nu va putea 
fi câștigată doar de către procurorii DIICOT sau de ofițerii de la BCCO.  
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Întotdeauna, un fenomen toxic pentru societate a putut fi combătut prin acțiunea comună și fermă a tuturor actorilor din 
societate: școala și profesorii, părinții, vecinii, aparținătorii, administrațiile publice locale, operatorii economici, reprezentanții 
cultelor religioase și autoritățile abilitate cu aplicarea legii. Acțiunile deja demarate de Ministerul educației, de Ministerul 
afacerilor interne și de Ministerul justiției trebuie sprijinite de societate în ansamblu pentru că în joc este viitorul tinerilor 
acestei țări. 

Vă mulțumesc,         Deputat 
Dumitru Rujan 

*** 
Hidroelectrica vine mai aproape de români 

Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
După o listare de succes la Bursa de Valori București vara trecută, Hidroelectrica, una dintre cele mai importante 

companii energetice din Europa și cel mai mare producător de energie verde din România, cu un portofoliu de peste două sute 
de obiective, dintre care un număr de 187 de centrale, cu o capacitate hidroenergetică de 6,3 GW, a lansat lunea aceasta 
aplicaţia mobilă iHidro, disponibilă pentru sistemele Android şi iOS, care oferă şi o versiune desktop pentru accesarea de pe 
calculator. Conform conducerii companiei de stat, printre caracteristicile cheie ale aplicaţiei iHidro se numără: monitorizarea 
consumului - pe pagina principală a aplicaţiei, clienţii pot verifica soldul curent şi pot accesa rapid ultima factură emisă; de 
asemenea, pot accesa secţiunea de grafic al istoricului de consum şi pot raporta indexul autocitit pentru o mai bună gestionare 
a consumului de energie şi gestionarea locurilor de consum (clienţii pot gestiona toate locurile de consum pentru care au 
contract). Totodată, aplicaţia are o secţiune dedicată facturării, care conţine facturile emise şi istoricul plăţilor efectuate şi una 
dedicată utilizării care permite introducerea indexului autocitit şi consultarea istoricului de consum. În secţiunea Servicii este 
disponibil un link către portalul client. hidroelectrica, urmând ca foarte curând să fie adăugat şi un link către Q Desk - aplicaţia 
de gestionare a reclamaţiilor şi sesizărilor. 

 Astfel, Hidroelectrica vine mai aproape de consumatorul român, oferind o interfață mult mai simplă și accesibilă. 
Având în vedere vestea bună pe care a transmis-o ministrul liberal al Energiei, anume că nu se pune problema renunțării la 
schema de compensare-plafonare la gaze și energie electrică, românii pot sta liniștiți pentru iarna anului 2023-2024. În plus, 
cei care au contracte cu Hidroelectrica vor putea urmări mult mai bine consumul propriu, astfel încât să consume și să 
plătească pentru consum în limita stabilită de fiecare. Sper ca și alte companii de interes național să urmeze exemplu Hidro, 
astfel încât să facă mult mai facilă interacțiunea cu clientul/cetățeanul. 

Vă mulțumesc! 
Deputat 

Ervin Molnar 
*** 

Cordiale salutări tuturor germanilor de Ziua Unității Germane 
 

Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
Ziua de 3 octombrie este una deosebit de importantă pentru prietenii noștri germani. 3 octombrie 1990 reprezintă data 

oficială a reunificării politice, teritoriale, administrative și legislative a Germaniei. La aproximativ un an de la Căderea Zidului 
Berlinului, simbolul suprem al Cortinei de Fier, poporul german, greu încercat în secolul al XX-lea de cele mai odioase 
dictaturi concepute până acum de către om - nazistă și comunistă -, și-a recăpătat unitatea pierdută în urma cataclismelor 
istorice prin care a trecut și a renăscut din propria-i cenușă. România şi Republica Federală Germania au dezvoltat o relaţie 
bilaterală complexă, cu valențe strategice, potențată de apartenența comună la Uniunea Europeană şi la NATO. Atât din punct 
de vedere politic, cât şi economic, relaţiile au înregistrat un constant curs ascendent în ultimii ani, în special după aderarea 
României la UE. Un punct de referinţă în relaţia bilaterală îl reprezintă semnarea, la 21 aprilie 1992, a Tratatului dintre 
România şi R.F. Germania privind cooperarea prietenească şi parteneriatul în Europa. Pe lângă aniversarea a 31 de ani de la 
semnarea importantului document sus-menționat, tot anul acesta s-au împlinit 151 de ani de la înființarea primei agenții 
diplomatice a României la Berlin, condusă de Theodor Rosetti, și 56 de ani de la stabilirea relațiilor diplomatice cu R.F. 
Germania. 

 Este foarte important să subliniem că bunele relații care există între poporul român și poporul german au la bază 
prezența și activitatea minorității germane din România, precum şi etnicii germani şi cetățenii români emigraţi în Germania, 
aceştia reprezentând o punte solidă de legătură la nivel social, cultural, economic şi politic. În mai 1992 a fost înfiinţată 
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Comisia guvernamentală româno – germană pentru problematica etnicilor germani din România, la o lună după semnarea 
Tratatului bilateral privind cooperarea prietenească şi parteneriatul în Europa. Lucrările Comisiei joacă un rol esențial în 
dezvoltarea de proiecte concrete care contribuie la prezervarea identității și la dezvoltarea economico-socială a etnicilor 
germani din România, precum și a comunităților în care trăiesc. 

 Astăzi, ca parteneri în UE și NATO, România și Germania trebuie să fie cât mai unite și determinate cu putință în a 
susține efortul de război ucrainean împotriva agresiunii rusești, atât noi, cât și poporul german știind foarte bine ce înseamnă 
ocupația rusească. Așadar, în final, vreau să adresez un călduros La mulți ani Germaniei și tuturor germanilor!  

Vă mulțumesc!         Deputat 
Florin-Claudiu Roman 

*** 
Consumul de droguri ne privește pe toți! 

Stimate colege, stimați colegi, 
A trecut mai bine de o lună de la tragedia din 2 Mai, acolo unde doi tineri și-au pierdut viața din cauza unui șofer, tânăr 

la rândul lui, care consumase droguri. Au fost săptămâni în care cazurile de consum de droguri au venit ca o avalanșă peste 
noi.  Trebuie să o spunem clar: problema drogurilor nu mai poate să fie trecută „la și altele” în România.  

Consumul de droguri provoacă victime an de an, iar așa cum am putut vedea din luna August și până azi, provoacă 
victime zi de zi.  

Suntem într-un moment în care nu putem să ne prefacem că nu vedem realitatea. Tendința actuală este îngrijorătoare în 
sensul că numărul consumatorilor este în creștere. Nu trebuie să băgăm capul în pământ și să credem că am pierdut lupta cu 
acest flagel. Consumul de droguri nu este doar o problemă individuală, ci una care afectează întreaga societate. Este o 
problemă care distruge vieți, familii și comunități. Este o problemă care ne privește pe toți, indiferent de vârstă, sex sau statut 
social. 

Datoria noastră de părinți este aceea de a ne proteja copiii. Sunt tată și mă gândesc mereu doar la binele copilului meu, 
la fel cum toți o faceți. Dar nu putem să îi protejăm decât preocupându-ne de evoluția fenomenului și luând din timp măsurile 
necesare, până nu va fi prea târziu. Dacă nu acționăm acum, atunci creșterea numărului de consumatori va determina în mod 
firesc creșterea traficului pentru consum.  

Sunt convins că fiecare dintre noi am văzut măcar o dată știri ce prezintă efectele distructive ale drogurilor. Poate că ne-
a trecut prin minte teama că proprii noștri copii s-ar putea confrunta cu acest pericol într-o zi. În astfel de momente, reacționăm 
adesea cu îngrijorare, dar apoi tindem să neglijăm subiectul, sperând că ne va ocoli. Nu aceasta ar trebui să fie atitudinea 
noastră, pentru că neglijarea problemei nu ne va proteja copiii, nepoții sau alți membri ai familiei de această amenințare. Nimic 
nu este mai valoros decât viața și siguranța celor dragi nouă. Prin urmare, haideți să înfruntăm problema cu hotărâre și să 
căutăm soluții pentru a combate acest fenomen. 

Este important de reținut că nu există soluții miraculoase sau complete în lumea în care trăim. Nicio țară nu a găsit încă 
un remediu perfect pentru a eradica traficul și consumul de droguri. Cu toate acestea, acest fapt nu ne scutește de 
responsabilitatea de a acționa. Renunțarea la grija pentru viitorul copiilor noștri ar fi cea mai mare greșeală pe care am putea să 
o comitem. 

Părinții au un rol esențial în această luptă. Ei sunt primii care pot observa semnele consumului de droguri și pot 
interveni înainte ca problema să devină prea gravă. Ei sunt cei care pot oferi suportul emoțional de care tinerii au nevoie pentru 
a face față tentațiilor și presiunilor. Și, nu în ultimul rând, instituțiile statului au datoria de a proteja cetățenii de pericolele 
consumului de droguri. Ele trebuie să asigure accesul la tratament pentru cei care au nevoie, să promoveze campanii de 
prevenire și să lupte împotriva traficului de droguri. 

Politicienii pot și trebuie să tragă semnale de alarmă, pot susține, acolo unde competențele le permit, măsurile decise de 
specialiși pentru controlul flagelului.  

Deja la nivelul instituțiilor statului s-a luat decizia de a fi semnat Planul Național de Acțiune privind Siguranța Școlară. 
Acesta urmărește creșterea siguranței elevilor și a cadrelor didactice în unitățile de învățământ. Sunt tratate cu prioritate 
combaterea traficului și a consumului de droguri în rândul elevilor, prevenirea violenței și a cazurilor de bullying, precum și 
reducerea riscului de expunere a elevilor la un mediu infracțional.  

De asemenea, colegii mei, ministrul de interne Cătălin Predoiu și ministrul justiției Alina Gorghiu, au anunțat mai multe 
măsuri pe care le au în vedere și la care lucrează în această perioadă, astfel încât să ne protejăm copiii în fața acestui flagel.  
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Combaterea consumului de droguri este o responsabilitate comună. Este o luptă pe care o putem câștiga doar dacă 
lucrăm împreună, dacă ne unim eforturile și resursele. Este o luptă pe care trebuie să o ducem pentru viitorul nostru și al 
copiilor noștri.  

Vă mulțumesc!         Deputat 
Gabriel-Ioan Avămescu 

*** 
Tronsonul Suceava - Pașcani al autostrăzii A7 trebuie să ajungă în licitație până la finalul anului! 

 

Domnule președinte, 
Doamnelor și domnilor deputați, 
Pentru mulți dintre noi, cei care am așteptat decenii pentru ca o autostradă modernă și rapidă să facă posibilă legarea 

Bucovinei de Capitală și de celelalte provincii istorice ale țării, acest vis frumos devine, pe zi ce trece, o realitate. Se lucrează 
intens pe cele mai multe dintre tronsoanele deja atribuite ale Autostrăzii Moldovei și există chiar speranța că unele segmente 
vor fi date în circulație chiar mai devreme decât termenul asumat de constructorul care a câștigat licitația. Efectele pozitive în 
regiune sunt deja vizibile, nu numai printr-o mai mare dinamizare a economiei locale, ci și printr-un apetit mai ridicat al 
investitorilor români și străini de a deschide unități de producție și a crea locuri de muncă bine plătite. 

Stimați colegi, 
Salut implicarea celor din Ministerul Transporturilor și CNAIR, precum și mobilizarea exemplară a constructorului. Cu 

toate acestea, asemenea proiecte nu se realizează numai de la centru și nici nu avansează dacă politicienii responsabili de la 
nivel local nu se implică. În acest sens, vă dau un exemplu cât se poate de sugestiv. Autostrada Moldovei merge într-un ritm 
accelerat până la Pașcani, dar înregistrează întârzieri nepermis de mari pentru demararea procedurilor și începerea lucrărilor pe 
tronsonul Suceava – Pașcani. Dacă am lăsa ca lucrurile să vină de la sine, avem toate motivele să ne temem că proiectul va 
bate pasul pe loc.  

Or, pentru a elimina acest risc, președintele Consiliului Județean Suceava, domnul Gheorghe Flutur, organizează 
săptămânal ședințe de lucru și dezbateri cu autoritățile locale și cu reprezentanții CNAIR, astfel încât proiectul autostrăzii 
Suceava-Pașcani să intre în linie dreaptă chiar de anul acesta.  

Stimați colegi, 
Și eu, alături de președintele Flutur, îmi exprim speranța că, în cel mai scurt timp, Guvernul va adopta indicatorii 

tehnico-economici pentru tronsonul de autostradă Suceava-Pașcani și, în cel mai scurt timp, să vedem o licitație în desfășurare 
și un constructor de calitate selectat. Accelerarea acestor proceduri nu reprezintă vreun moft al PNL, ci un imperativ, pentru că 
fondurile nerambursabile de care ne bucurăm nu vor sta pe vecie la dispoziția noastră. 

Vă mulțumesc,  
Deputat 

Ioan Balan 
*** 

Cetățenii români vor putea intra fără vize pe teritoriul Statelor Unite ale Americii 
 

Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
După multă așteptare, o veste foarte bună a venit de peste ocean pentru toți românii. Conform ambasadorului României 

la Washington, domnul Dan-Andrei Muraru, România ar putea adera curând la programul Visa Waiver. Acest lucru ar permite 
românilor, începând de la 1 decembrie 2025, să intre în Statele Unite ale Americii fără viză timp de cel mult 90 de zile. 
Principalul criteriu tehnic stabilit de legislația americană pentru includerea în acest program, care nu permite la acest moment 
accesul României, este ca rata de refuz pentru vizele turistice și de afaceri înregistrată în anul precedent să se situeze sub 
plafonul de 3%. Scutirea de viză ar însemna că mii de români nu vor mai aștepta săptămâni sau chiar luni pentru procesarea 
vizei, nu vor mai risca să fie respinsă, și nu vor mai plăti taxa de 185 de dolari. Reamintesc faptul că aderarea României la 
programul Visa Waiver a fost un element important în ultimele programe de guvernare, iar vestea din ultimele zile 
demonstrează eficiența eforturilor diplomaților români și a Ministerului Afacerilor Externe condus de miniștri liberali.  

Faptul că cetățenii români vor putea vizita fără restricții, în scop de afaceri sau turistic, inima democrației moderne este 
dovada legăturilor din ce în ce mai strânse pe care poporul român le are cu poporul american, legături bazate pe o serie de 
valori comune, așa cum sunt dragostea de libertate, democrație, pace și prosperitate. De asemenea, este bine să știm că dorința 
românilor de a vizita Statele Unite nu este una unilaterală. Conform Ambasadei Statelor Unite la București, anul trecut peste 
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170.000 de cetățeni americani au descoperit atracțiile țării noastre, iar previziunile sunt ca această cifră să crească de la an la 
an. Legați indisolubil de parteneriatul strategic dintre noi, precum și de apartenența la Alianța Nord-Atlantică, dezvoltarea 
cooperării dintre România și Statele Unite ale Americii este vitală pentru menținerea securității și păcii în această regiune, iar 
eliminarea vizelor pentru români servește acestui scop nobil.    

Vă mulțumesc!          Deputat 
Marian Crușoveanu 

*** 
Câteva precizări pentru cei care încă pândesc pensiile private ale românilor! 

Domnule președinte, 
Doamnelor și domnilor deputați, 
Salut poziția fermă a președinților celor două partide politice care formează coaliția de guvernare, Nicolae Ciucă și 

Marcel Ciolacu, care s-au exprimat fără echivoc că de banii acumulați în conturile personale ale angajaților pentru vârsta 
pensionării nu se va atinge ”nimeni, niciodată”. Sper că această clarificare a spulberat orice urmă de îndoială cu privire 
zvonurile că actualul guvern ar fi pus ochii pe economiile de pensii ale oamenilor și vrea să le naționalizeze, peste noapte, ca 
să astupe golurile din bugetul național. 

Stimați colegi, 
Chiar dacă eu, personal, prin agajamentul celor doi președinți de partid, consider că această discuție este închisă 

definitiv, nu cred că putem să trecem cu vederea că, în jurul Guvernului și chiar și a Parlamentului, există unii indivizi care 
testează din când în când vigilența autorităților și strecoară în spațiul public idei toxice privind naționalizarea unor fonduri 
private de pensii.  

Ca să fim foarte clari, fondurile acumulate la Pilonul 2 reprezintă proprietatea privată a angajaților și singura șansă 
pentru angajații de astăzi ca să beneficieze de o pensie decentă după anul 2030, adică nu peste prea mult timp. Deci, cine are 
de gând să atingă aceste economii, încalcă flagrant Constituția și ne duce în vremurile de dinainte de 1989. 

Apoi, cei care suflă în urechile decindeților politici asemenea idei trebuie concediați de îndată! În primul rând, 
economiile românilor de la Pilonul 2 nu se află într-un sac sau într-un sertar, ci toți banii sunt în economia românească, de la 
obligațiuni și acțiuni, până la alte instrumente financiare de finanțare a economiei. Nu în cele din urmă, cei care emană 
asemenea idei toxice ar trebui să se uite la cazul Ungariei care, după ce afectat acest fond de pensii, economia a intrat în colaps 
și țara a fost nevoită să încheie acorduri de finanțare externă.  

Îmi exprim speranța că orice discuție viitoare asupra pensiilor private ale românilor să fie doar în legătură cu modul în 
care să majorăm contribuțiile, să creștem randamentele și să ajungem la pensii tot mai mare prin acest tip de pensii moderne, 
echitabile, bazate exclusiv pe contributivitatea fiecărui angajat. 

Vă mulțumesc,         Deputat 
Nicolae Giugea 

*** 
Declarație politică 

 

Vreau să aduc astăzi în atenția dumneavoastră o problemă extrem de gravă care va avea repercusiuni sociale pe termen 
lung. Mă refer la fenomenul cunoscut sub numele de bullying, adică fenomenul care apare la nivelul grupurilor de copii și se 
referă la comportamente variate care umilesc și exclud prin natura lor, sunt repetate sau fac parte dintr-un tipar care se 
manifestă pentru un timp. 

În sistemul de educație din țara noastră a fost înregistrată o creștere cu aproape o treime a situațiilor de bullying sesizate, 
în anul școlar 2021-2022, prin comparație cu anul școlar anterior (10.971 de situații de bullying constatate, față de 7.715). În 
realitate însă, fenomenul este mult mai grav. Analiza recentă a Organizației Salvați Copiii realizată la finalul anului 2022, arată 
că bullying-ul în școală ori în clasă și perpetuarea lui în mediul online afectează emoțional, an de an, sute de mii de elevi. 
Potrivit aceleaiași surse în România, fenomenul de bullying are proporții nemaiîntâlnite: 1 elev din 2 este victima actelor de 
amenințare, de umilire sau de violență fizică, iar 4 copii din 5 asistă la situații de bullying. Tinerii devin victime ale situațiilor 
de violență fizică și amenințare sau ale mesajelor umilitoare transmise online (49%), asistă în calitate de martori (82%) sau 
recunosc că au comis ei înșiși astfel de fapte (27%). Este extrem de grav faptul că acest fenomen se extinde cu viteză extrem 
de mare în mediul online. Consider că Ministerul Educației ar trebui să acorde o atenție sporită  aceastei probleme și cred că ar 
fi necesară o evaluare complexă a fenomenului care afectează copiii pe termen lung.  

Potrivit cercetărilor realizate de Salvați Copiii, faptele de bullying se petrec pe fondul  interesului precar din partea 
sistemului de educație în a elabora o strategie și un plan de acțiune de prevenire și combatere a bullying-ului și cyberbullying-
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ului, pornind de la reglementările legale în vigoare privind acest fenomen aflat într-un progres îngrijorător. Pentru că 
reglementări avem în acest domeniu, dar, precum în alte cazuri, aplicarea lasă mult de dorit. În 27 mai 2020, prin ordin de 
ministru, propunerile societății civile din România privind prevenirea și reducerea fenomenului de bullying în școli au fost 
incluse în Normele metodologice de aplicare a Legii împotriva violenței psihologice bullying (Ordin nr. 4.343/2020). 

Obiectivul acestor dispoziții legale este de a crea un climat sigur și pozitiv în fiecare unitate de învățământ 
preuniversitar, astfel încât dreptul la educație al elevilor să fie respectat prin asigurarea confortului tuturor elevilor. Astfel, în 
fiecare școală/liceu trebuie înființat un grup de acțiune anti-bullying din care vor face parte directorul unității de învățământ, 
profesorul consilier școlar, trei cadre didactice formate în problematica violenței, inclusiv a violenței psihologice-bullying, doi 
sau mai mulți reprezentanți ai elevilor și reprezentanți ai părinților.  

Rolul acestui grup este de a preveni, de a identifica și soluționa situații de bullying între elevi, prin acțiuni fizice, 
verbale, relaționale și/sau cibernetice. Din discuțiile pe care le-am avut cu cadre didactice din învățământul preuniversitar vă 
pot spune că în școlile în care există un astfel de grup de acțiune anti-bullying și acesta este funcțional, se observă o 
îmbunătățire a climatului educațional, care se traduce într-o mai bună colaborare a cadrelor didactice cu părinții și în acest fel 
elevii primesc același mesaj la școală și acasă. Se simt sprijiniți pentru a deveni mai toleranți și se îndreaptă cu mai mare 
încredere către adulți atunci când întâmpină situații dificile. 

Un copil din trei s-a confruntat cu stări de anxietate și a avut nevoie de consiliere și suport psiho-emoțional, procentul 
crescând la peste 50% în cazul adolescenților, mergând până la consecințe extrem de grave, și anume tentative de suicid.  

Acest semnal de alarmă pe care doresc să îl supun atenției dumnevoastră vine în contextul în care în presă au apărut tot 
mai multe materiale privind acte inacceptabile de violență produse între elevi în școlile din România. Așa că vă rog să nu 
permitem ca acest fenomen să determine apariția tragediilor și să luăm măsuri reale după ce răul a fost făcut.  

Pentru a-mi susține acest punct de vedere aș vrea să vă prezint câteva cifre făcute publice de Organizația Salvați Copiii: 
99% dintre elevi sunt familiarizați cu termenul de bullying.  
82% dintre elevi (peste 4 din 5) au fost martori ai situațiilor de bullying în școala unde învață, 28% dintre respondenți 

afirmând că au asistat cu frecvență ridicată (des și foarte des) la astfel de situații. 
Aproape trei sferturi dintre elevi (73%) afirmă ca au asistat la situații de bullying în clasă, 21% afirmând că frecvența 

acestor situații a fost ridicată.  
În grupul de prieteni, incidența fenomenului pare mai redusă, aproape jumătate dintre elevi (45%) spunând că au asistat 

la astfel de situații în grupul de prieteni, în timp ce frecvențele ridicate au fost semnalate de doar 1 din 10 copii.  
Rețelele de socializare sunt indicate ca mediu în care copiii asistă frecvent la situații de bullying – 79% dintre ei 

afirmând că au asistat la astfel de situații, iar 45% declarând că asistă la cyberbullying des sau foarte des.  
Aproape jumătate dintre respondenți (49%) afirmă că au fost victime ale bullyingului, în timp ce 1 din 10 spune că s-a 

aflat des sau foarte des în astfel de situații. 
Peste un sfert dintre elevi (27%) admit că s-au aflat în poziția de autor al actelor de bullying, în schimb proporția celor 

care admit frecvențe ridicate ale acestui comportament este de doar 2% (rezultate explicabile mai ales prin caracterul dezirabil 
al întrebării).  

84% dintre elevi afirmă că, în situații de bullying, au intervenit activ în sprijinul victimei. 
Puțin peste o treime (34%) dintre elevi afirmă că s-au aflat în poziția de martor pasiv la situații de bullying.  
Trei sferturi dintre copii (74%) susțin că discută cu adulții despre situațiile de bullying, iar 22% din ei afirmă că fac 

acest lucru rar sau foarte rar. 
Peste trei sferturi dintre respondenți (77%) afirmă că, în situații de bullying, adultul care intervine este profesorul 

diriginte. Cu o frecvență mai redusă (51%) a fost indicat directorul, urmat de alte cadre didactice (42%), alți elevi (35%), 
profesorul de serviciu (25%), consilierul școlar (18%), în timp ce 2% dintre respondenți susțin că nimeni nu intervine în astfel 
de situații.  

Stimați colegi, cred că este foarte important ca fiecare dintre noi să ajutăm la asanarea acestui fenomen extrem de grav 
și să cerem Ministerului Educației ca prin Inspectoratele Școlare din țară să găsescă soluții mult mai eficiente și să se asigure 
de aplicabilitatea normelor existente pentru a combate acest pericol. 

Vă mulțumesc!      
Deputat 

Cosmin Șandru 
*** 
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Locurile de muncă a peste 2000 de mineri hunedoreni au fost salvate de Partidul Național Liberal 
Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
Prin eforturile Ministerului Energiei, condus în ultimii ani de miniștri liberali, locurile de muncă a peste 2000 de mineri 

angajați la Complexul Energetic Hunedoara (CEH) au fost salvate. Toți acești mineri vor fi transferați de la falimentara 
companie către noua companie, Complexul Energetic Valea Jiului (CEVJ). Pentru CEVJ, ajutorul de stat acordat - primul 
pachet dintr-o serie - înseamnă susținerea activităților de punere în siguranță a minelor. Guvernul României a adoptat luni trei 
hotărâri de guvern inițiate de Ministerul Energiei, care deschid o nouă etapă pentru Valea Jiului. Prin Ministerul Energiei se va 
acorda un sprijin financiar în valoare de 70.502.000 lei pentru noua companie, Complexul Energetic Valea Jiului. 

Primul act normativ adoptat astăzi este Hotărârea Guvernului pentru suplimentarea bugetului Ministerului Energiei din 
Fondul de rezervă bugetară la dispoziţia Guvernului, prevăzut în bugetul de stat pe anul 2023, în vederea acoperirii unor 
cheltuieli de operare a unor active funcționale din domeniul public și domeniul privat al statului. Astfel, s-au acordat 
70.502.000 lei din Fondul de Rezervă Bugetară. Al doilea act normativ este Ordonanța de Urgență a Guvernului privind 
acordarea unui ajutor de stat Complexului Energetic “Valea Jiului” – S.A.  pentru punerea în siguranță a extracției de huilă din 
cadrul exploatărilor miniere Lonea, Lupeni, Livezeni și Vulcan.  

Al treilea proiect de act normativ este Hotărârea de Guvern privind centralizarea în inventarul domeniului public al 
statului a bunurilor imobile și mobile preluate prin darea în plată de la fostul Complex Energetic Hunedoara SA. Acest act 
deschide calea dării în administrare a acestor bunuri către Complexul Energetic Valea Jiului SA, care va beneficia și de 
ajutorul de stat. Complexul Energetic Valea Jiului SA îi va angaja pe toți cei peste 2000 de mineri care muncesc la Complexul 
Energetic Hunedoara SA pentru siguranța în mine și neutralizarea cărbunelui extras din Valea Jiului pe parcursul procesului, în 
condiții de siguranță și în conformitate cu prevederile legale în vigoare.  

În calitatea mea de deputat liberal de Hunedoara, salut deciziile adoptate de guvern, la inițiativa Ministerului Energiei, 
care demonstrează, încă o dată, importanța pe care industria energetică din Hunedoara o reprezintă pentru securitatea și 
dezvoltarea României.           Deputat 

Vă mulțumesc!            Vetuța Stănescu 
*** 

Declarație politică 
Domnule președinte, Stimați colegi, 
Astăzi doresc să aduc în atenția dumneavoastră o problemă de importanță majoră pentru sănătatea publică și pentru 

dezvoltarea infrastructurii medicale din România: proiectul viitorului Institut Regional de Medicină Cardiovasculară din Iași. 
În prezent, România se află pe locul 3 în Europa în ceea ce privește numărul deceselor cauzate de bolile cardiovasculare. 

Această statistică alarmantă ne arată cât de crucială este nevoia de a dezvolta și moderniza infrastructura medicală în domeniul 
cardiologiei.  

Consiliul Județean Iași, în colaborare cu specialiștii de la Ministerul Sănătății, IBCV și Primăria Miroslava, a realizat 
toate demersurile necesare pentru a pregăti terenul pentru acest proiect vital. Am asigurat cadrul tehnic, terenul și finanțarea 
pentru a pune la dispoziție toate documentațiile necesare. Este esențial ca acest institut să fie construit pentru binele ieșenilor și 
pentru întreaga regiune a Moldovei. 

Institutul Regional de Medicină Cardiovasculară va fi un pilon major în lupta împotriva bolilor cardiovasculare, oferind 
o gamă largă de servicii și clinici specializate, multe dintre ele fiind unice în România. Aceasta va fi nu doar o soluție pentru 
problemele cu care se confruntă în prezent Institutul de Boli Cardiovasculare ,,Prof. Dr. George I.M. Georgescu” din Iași, ci și 
un pas înainte în modernizarea sistemului medical din țara noastră. Valoarea estimată a investiției este de aproximativ 350 
milioane de euro, o sumă care va aduce beneficii imense pentru sănătatea a 5,5 milioane de locuitori. Mai mult, acest institut 
va atrage pacienți din Republica Moldova și din zonele limitrofe ale Ucrainei, consolidând astfel poziția României ca hub 
medical în regiune.  

În plus, noul spital va crea oportunități de muncă pentru medici și specialiști, stimulând astfel întoarcerea în țară a 
multor dintre conaționalii noștri care activează în străinătate și oferind un viitor promițător absolvenților UMF Grigore T. 
Popa, Iași. 

În încheiere, fac un apel către toți colegii mei parlamentari să susțină acest proiect esențial pentru sănătatea publică și 
pentru dezvoltarea României. Este timpul să investim în viitorul nostru și în binele cetățenilor noștri. 

Vă mulțumesc!          Deputat 
Alexandru Muraru 
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Statul este obligat să asigure o tranziție armonioasă a tinerilor și mamelor minore  
din sistemul instituționalizat la viața în comunitate 

 

Datele statistice ne arată că tranziția copiilor și a tinerilor din sistemul de ocrotire și instituțiile specializate ale statului la 
viața pe cont propriu, în comunitate, este un proces dificil, cu multiple implicații de ordin personal și social.  

În acest context, sunt optimistă că demersul inițiat de reprezentanții Guvernului cu atribuții în domeniul protecției 
copiilor și tinerilor instituționalizați, materializat printr-o campanie națională de informare, își va atinge obiectivele scontate.  

Chiar dacă marea majoritate a orfanilor sau copiilor abandonați de familii și-au găsit o a doua casă în îngrijirea statului, 
traumele suferite de aceștia sunt, de cele mai multe ori, greu de surmontat, suferința lor fiind, uneori, imposibil de diminuat. 

În astfel de situații, la împlinirea vârstei majoratului, mulți dintre tinerii instituționalizați sunt debusolați, nehotărâți, 
indeciși, circumspecți, opțiunea de a-și lua soarta în propriile mâini fiind una extrem de delicată și anevoios de pus în practică. 
Mai ales pentru mamele minore, decizia părăsirii centrelor speciale ale statului este una foarte complicată, ele având și 
responsabilitatea copilului sau copiilor, fapt ce le provoacă o teamă reală și obiectivă față de viitorul vieții în comunitate. 

În îngrijirea unor asistenți maternali, în plasament în regim familial, în case de tip familial sau în centre de plasament, 
acești copii și tineri, mulți dintre ei cu copii, beneficiază de un grad sporit de siguranță în ceea ce privește viața de mâine, fapt 
care le mai atenuează amploarea rănilor sufletești. 

Va veni însă timpul ca tinerii instituționalizați și mamele minore să părăsească sistemul de stat, iar aceștia trebuie să își 
cunoască drepturile și responsabilitățile pe care le au la împlinirea vârstei majoratului. 

Realitatea ne arată faptul că marea majoritate a celor instituționalizați pleacă din centre imediat după împlinirea vârstei 
de 18 ani. Din păcate, mulți dintre cei care aleg să părăsească sistemul de ocrotire al statului nu mai continuă studiile și nici nu 
se angajează, ajungând în medii infracționale organizate sau, în cele mai fericite cazuri, în îngrijirea unor fundații de 
specialitate.  

În consecință, instituțiile abilitate ale statului au obligația de a informa corect tinerii și mamele minore asupra 
avantajelor și dezavantajelor presupuse de tranziția de la îngrijirea din instituțiile specializate ale statului la viața în 
comunitate. 

Avem nevoie de proiecte și strategii viabile, astfel încât acțiunile viitoare ce vor fi fundamentate pe rezultatele acestei 
campanii naționale să vină în sprijinul asigurării unei vieți decente tinerilor din sistemul de protecție specială și a mamelor 
minore ocrotite de stat, după împlinirea vârstei majoratului. 

Deputat  
Cristina Burciu 

*** 
 

Sprijin concludent acordat de stat tinerilor instituționalizați și mamelor minore 
 
Guvernul susținut de PNL a demarat o campanie națională de informare a tinerilor instituționalizați și a mamelor 

minore, în legătură cu drepturile și opțiunile pe care le au odată cu împlinirea vârstei de 18 ani. 
Noua legislație conferă mamelor minore o serie de drepturi de natură financiară, în scopul încurajării reinserției în 

procesul instructiv- educativ și a sprijinului necesar pentru asigurarea îngrijirii corespunzătoare a copiilor. 
În prezent, potrivit Legii învățământului preuniversitar, mamele minore beneficiază de o bursă lunară în valoare de 700 

de lei, cu condiția continuării studiilor la zi, care poate fi cumulată și cu altele, precum cele de merit și sociale. De asemenea, 
tinerele mame care au sub 18 ani au prioritate la înscrierea copiilor la creșă și grădiniță, precum și la transferul într-o școală 
unde și copilul beneficiază de îngrijire de specialitate. Alte avantaje oferite de stat mamelor minore sunt acordarea de 
consiliere școlară, consiliere psihologică, precum și posibilitatea de a amâna examenele, în cazul în care se suprapun cu 
perioada nașterii. 

La rândul lor, tinerii din sistemul de protecție specială sunt susținuți financiar și logistic după împlinirea vârstei de 18 
ani, până la împlinirea vârstei de 26 de ani, cu condiția obligatorie a continuării studiilor sau găsirii unui loc de muncă, prin 
acordarea de burse de merit și de  excelență. 

Astfel, dacă îşi continuă studiile o singură dată în fiecare formă de învăţământ de zi, protecția specială se menține, în 
condițiile legii, pe toată durata continuării studiilor, dar fără a se depăşi vârsta de 26 de ani. De asemenea, la părăsirea 
sistemului de protecţie specială, tinerii au dreptul la o indemnizaţie, acordată o singură dată, în cuantum de trei ori valoarea 
salariului de bază minim brut pe ţară garantat în plată, stabilit potrivit legii, caz în care ei nu mai pot reveni în sistem. 
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Consider benefică și binevenită campania națională de informare, deoarece, dincolo de ajutorul substanțial acordat 
grupului țintă, de a cunoaște cu exactitate ce presupune hotărârea de a-și lua viața în propriile mâini, poate determina crearea 
unui mecanism de verificare din partea statului a itinerariului viitor al acestor copii și tineri.  

În acest fel, ei vor putea fi feriți de pericolul intrării în anturaje dubioase și nefaste, precum cele ale consumatorilor de 
droguri și a diferitelor grupări interlope.        Deputat 

Elena Hărătău 
*** 

Problema drogurilor în România 
Dragi colegi,  
Nu este nici un secret faptul că problema consumului și traficului de droguri a ajuns și la noi în țară și ne pune în pericol 

copiii și pe cei dragi. Nu trebuie să tratăm subiectul ca pe unul tabu, ci să explorăm toate mijloacele prin care putem combate 
și preveni acest fenomen îngrijorător. Ne-am asumat și această misiune dificilă. Spun dificilă nu pentru că nu ar fi necesare 
reglementări legislative ce au în spate un proces laborios de cercetare - pentru această situație suntem întotdeauna pregătiți -, ci 
pentru că substanțele ilegale se pot strecura la noi în țară pe căi extrem de variate, atât din interiorul frontierelor, cât și din 
exterior. Această versatilitate presupune a fi cu un pas înaintea provocărilor și a adopta o abordare cât mai cuprinzătoare.  

 Dependențele nu țin cont de straturi sociale, condiții de trai, de vârstă sau profesie. Ele pot afecta fiecare individ în 
parte. Iar exploatarea dependenței, deci a vulnerabilității unui om, a ajuns să fie o afacere extrem de profitabilă.  

Numai săptămânile trecute au avut loc peste 50 de acţiuni operative demarate de Poliția Română și procurorii 
D.I.I.C.O.T. „pentru destructurarea unor grupări infracţionale organizate, specializate în trafic de droguri, trafic de persoane 
şi de minori, exploatarea persoanelor vulnerabile, pornografie infantilă, trafic de migranţi şi criminalitate informatică”, 
conform unui comunicat transmis de IGPR. Au fost puse în executare peste 260 de mandate de percheziție la domiciliu. Toate 
autoritățile sunt în alertă, întrucât cazul tânărului care, aflat la volan sub influența a trei substanțe interzise, a omorât, în 
localitatea 2 Mai, două persoane și a rănit alte trei ne-a arătat cât de serioasă a ajuns situația și cum rețelele de trafic de 
substanțe interzise s-au extins periculos de mult. Arestarea tânărului de 19 ani a condus, de fapt, și la descoperirea unor 
activități de trafic în care erau implicați mai mulți prieteni de-ai lui. De-a lungul timpului, autoritățile au făcut eforturi 
supraomenești pentru a ține problema sub control.  

Rolul nostru este să întărim mecanismele de cooperare între instituții la nivel național și internațional și să încurajăm un 
efort comun pentru a combate criminalitatea, cunoscând în special cum haosul decizional poate forma un mediu propice pentru 
activități ilegale. Astfel, la finalul lunii precedente, a avut loc o întrevedere între secretarul de stat pentru Afaceri Globale și 
Strategii Diplomatice Traian Hristea și reprezentanții Structurii de Gestionare a Frontierelor (Border Management Branch - 
BMB) din cadrul Biroului ONU pentru Droguri și Criminalitate (UNODC). Aceste discuții s-au purtat în contextul în care se 
fac demersuri pentru a diversifica cooperarea dintre România și UNODC, a gestiona consecințele pe care războiul din Ucraina 
le produce pentru țările din regiune, în domeniile aflate în preocuparea Biroului.  

Știm și am văzut cu ochii noștri cum războiul produce haosul necesar înfloririi criminalității organizate. UNODC se 
ocupă întocmai cu implementarea corespunzătoare a programelor ONU în ceea ce privește controlul drogurilor și prevenirea 
criminalității.  

Avem în față o luptă pe care trebuie să o purtăm cu toate armele, pentru ca vulnerabilitatea tinerilor și anumitor 
persoane să nu mai fie exploatată, iar viața lor și a celor din jur să nu mai fie puse în pericol. Abordăm situația prin ample 
acțiuni de punere sub control a oricăror situații suspecte, dar și prin întărirea parteneriatelor în cadrul forumurilor 
internaționale, pentru a dobândi suportul și expertiza necesare câștigării acestei lupte.  

Vă mulţumesc!      
Deputat 

Mugur Cozmanciu 
*** 

Respect și recunoștință pentru munca și devotamentul dascălilor 
 
Ziua Mondială a Educaţiei este marcată în fiecare an la 5 octombrie, atrăgând atenția că societatea românească are 

nevoie, mai mult ca oricând, de profesori capabili, profesioniști și bine pregătiți. 
Dascălii noștri reprezintă o resursă umană și profesională esențială pentru generarea progresului societății românești și a 

definirii unor comunități moderne, întemeiate pe valori solide, care să ajute generațiile tinere să devină competitive în viața de 
adult.  
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În acest context, Ziua Mondială a Educației este un bun prilej de a consolida statutul cadrelor didactice, ca proces 
esențial în definitivarea unei educații sustenabile, de un nivel calitativ superior, mai ales în această perioadă dificilă. 

A fi profesor este o artă, a fi profesor este o știință, iar misiunea lor este cu atât mai dificilă în această perioadă 
complicată.  

Profesorul este, prin definiţie, al doilea părinte al fiecărui copil. Este responsabil de modul în care copiii noştri sunt 
educaţi, învăţaţi şi crescuţi pentru a face faţă rigorilor vieţii de adult. Este un prieten al elevilor şi un sfătuitor de nădejde, la 
bine şi la greu! 

Ziua Internațională a Profesorilor este o ocazie deosebită de a adresa cele mai sincere urări de bine, sănătate și 
prosperitate educatorilor, învățătorilor și profesorilor din județul Teleorman.  

Vă mulțumesc pentru răbdarea și devotamentul de care dați dovadă, indiferent de starea vremii și a vremurilor, în 
educarea și formarea fiecărei generații, în scopul pregătirii unui viitor optimist, pe care ni-l dorim cu toții. 

La Mulți Ani dascălilor din județul Teleorman și din toata țara! 
 

Deputat 
Maria Stoian 

*** 
Susținerea tradițiilor și inovațiilor producătorilor locali: Un pas înainte pentru economia locală 

 
Stimate colege, stimați colegi, 
În contextul economic actual, susținerea producătorilor locali este esențială pentru menținerea tradițiilor culturale și 

pentru stimularea inovațiilor în cadrul comunităților locale. Recent, un eveniment important la care am avut plăcerea să 
particip a pus în lumină importanța acestui sprijin. "Forum de Bun și Bine" a adus laolaltă zeci de producători mici, dornici să 
împărtășească bunătățile lor cu comunitatea. 

Într-o lume din ce în ce mai globalizată, în care marile corporații domină piața, producătorii locali se luptă adesea să 
supraviețuiască. Acest lucru este valabil mai ales pentru cei care se dedau tradițiilor locale și inovațiilor, aducând produse 
unice pe piață. De aceea, evenimente precum "Forum de Bun și Bine" au o semnificație aparte. 

Sunt necesare astfel de evenimente în cadrul cărora producătorii locali să aibă ocazia să-și prezinte măiestria în fața 
publicului. De la produse tradiționale, cum ar fi meșteșugurile artizanale și gastronomia specifică zonei, până la inovații 
tehnologice și produse ecologice, asemenea evenimente oferă o imagine cuprinzătoare a diversității locale și tocmai de aceea 
ele ar trebui încurajate. 

Unul dintre aspectele notabile ale acestui forum a fost susținerea activă a tradițiilor. Dincolo de simplele afișări ale 
bunurilor de consum, producătorii au oferit publicului ocazia să afle mai multe despre povestea din spatele fiecărui produs. 
Aceste relatări personale au adăugat o valoare semnificativă cumpărăturilor și au consolidat legăturile dintre producători și 
consumatori. 

Un alt aspect important al evenimentelor de acest gen este comunitatea. "Forum de Bun și Bine" a adus împreună nu 
doar producători și consumatori, ci și oameni care împărtășesc aceeași pasiune pentru tradiție și inovație. Schimbul de idei și 
experiențe între participanți a creat o atmosferă de susținere și încurajare, esențială pentru viitorul producătorilor locali. 

În final, susținerea tradițiilor și inovațiilor producătorilor locali reprezintă o investiție în identitatea și viitorul unei 
comunități. Evenimente precum "Forum de Bun și Bine" reprezintă un pas important în această direcție, ajutând la promovarea 
produselor locale, la consolidarea legăturilor dintre producători și consumatori și la dezvoltarea economică a zonelor rurale. 

Încurajez comunitățile să continue să sprijine producătorii locali și să participe la evenimente similare, pentru a 
contribui la conservarea tradițiilor și la promovarea inovațiilor locale. Susținând producătorii locali, putem asigura un viitor 
mai prosper și mai bogat în cultură pentru toți. 

Vă mulțumesc!        Deputat 
George Cătălin Stângă 

*** 
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 Întrebări 
 

 
Adresată domnului Marcel-Ioan Boloș, ministrul Finanțelor 
 

Precizări privind obligaţiile fiscale ale societăților ce produc energie pentru consumul propriu 
Stimate domnule ministru, 
O societate comercială SRL investeşte în panouri fotovoltaice şi devine prosumator, producând energie electrică pentru 

consumul propriu, energie pe care o introduce direct în reţea în lipsa capacității de stocare. 
Întrucât există neclarităţi referitoare la obligaţiile fiscale ce intervin în situaţia în care o societate comercială investește 

în panouri fotovoltaice, producând energie pentru consumul propriu, aceasta fiind introdusă direct în rețea neavând capacitate 
de stocare, solicităm clarificări cu privire la obligaţiile fiscale pe care societatea, în calitate de prosumator, le are, mai exact 
dacă intervine obligaţia înregistrării în vectorul fiscal ca plătitor de accize, având în vedere prevederile Codului fiscal și 
definiţiile producătorului de energie electrică şi a prosumatorului din Legea energiei electrice şi gazelor naturale nr. 123/2012, 
cât și prevederile din Codul fiscal. 

Astfel, potrivit prevederilor art. 335 alin. (2) din Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal, cu modificările şi 
completările ulterioare, “accizele armonizate, denumite în continuare accize, sunt taxe speciale percepute direct sau indirect 
asupra consumului următoarelor produse: 

 a) alcool și băuturi alcoolice prevăzute la secțiunea a 4-a; 
 b) tutun prelucrat prevăzut la secțiunea a 5-a; 
 c) produse energetice și energie electrică prevăzute la secțiunile a 6-a și a 7-a.” 
 La art. 358 din Codul fiscal, cu modificările şi completările ulterioare se precizează: 
 "(1) În înțelesul prezentului capitol, energia electrică este produsul cu codul NC 2716. 
 (2) În scopul aplicării prevederilor art. 338 și 339, energia electrică este supusă accizelor și accizele devin exigibile la 

momentul furnizării energiei electrice, după caz, de producători, distribuitori sau redistribuitori către consumatorii finali din 
România. 

 (3) O entitate care produce energie electrică pentru uz propriu este considerată, în sensul aplicării alin. (2), atât 
producător, cât și consumator final. 

 (4) Prin excepție de la prevederile art. 338, nu se consideră ca fiind fapt generator de accize consumul de energie 
electrică utilizat pentru menținerea capacității de a produce, de a transporta și de a distribui energie electrică, în limitele 
stabilite de autoritatea de reglementare în domeniu. 

 (5) Operatorii economici autorizați în domeniul energiei electrice au obligația de a se înregistra la autoritatea 
competentă înainte de desfășurarea activității cu energie electrică, în condițiile prevăzute în normele metodologice. 

 (...)”  
Conform prevederilor Titlului VIII, cap. I, Secţiunea a 7-a, pct. 17. din H.G. nr. 1/2016 pentru aprobarea Normelor 

metodologice de aplicare a Legii nr. 227/2015 privind Codul fiscal: 
„17. (1) În sensul art. 358 alin. (2) din Codul fiscal, prin producător, distribuitor sau redistribuitor de energie electrică se 

înțelege operatorul economic autorizat de autoritatea competentă în domeniu să furnizeze energia electrică direct 
consumatorilor finali prevăzuți la art. 336 pct. 6 din Codul fiscal. 

 (2) În aplicarea art. 358 alin. (3) din Codul fiscal, în cazul operatorilor economici care produc energie electrică pentru 
consum propriu, accizele devin exigibile la momentul consumului. Operatorii economici aflați în această situație au obligația 
să întocmească o autofactură în scopuri de accize până pe data de 25 a lunii următoare celei în care a fost înregistrat consumul 
propriu. 

 (3) În sensul art. 358 alin. (4) din Codul fiscal, consumul de energie electrică utilizat pentru menținerea capacității de a 
produce, de a transporta și de a distribui energie electrică, care depășește limitele aprobate de Autoritatea Națională de 
Reglementare în Domeniul Energiei pentru fiecare operator economic sau, în lipsa acestora, normele proprii de consum 
tehnologic stabilite de operatorul economic, este considerat consum propriu pentru care se aplică prevederile alin. (2). 

 (4) Operatorii economici prevăzuţi la alin. (1) se înregistrează la autoritatea vamală teritorială competentă pentru 
autorizare. Înregistrarea se face pe baza unei cereri care se întocmeşte potrivit modelului prezentat în anexa nr. 5. 

 (5) În aplicarea art. 358 alin. (6) din Codul fiscal, în cazul energiei electrice provenite de la un distribuitor sau 
redistribuitor stabilit în alt stat membru, plata accizelor se efectuează de către un operator economic desemnat de acel 
distribuitor sau redistribuitor pentru a-l reprezenta în România. Desemnarea persoanei care reprezintă distribuitorul sau 
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redistribuitorul din alt stat membru se realizează potrivit prevederilor Codului de procedură fiscală. Operatorul economic 
desemnat are obligația de a se înregistra la autoritatea fiscală teritorială în calitatea sa de reprezentant al furnizorului extern și 
de a se înregistra ca plătitor de accize.” 

Potrivit prevederilor art. 344 din Codul fiscal: 
 „(1) Plătitorii de accize au obligația de a se înregistra la autoritatea competentă. 
 (2) Orice plătitor de accize poartă răspunderea pentru calcularea corectă și plata la termenul legal a accizelor către 

bugetul de stat și pentru depunerea la termenul legal a declarațiilor de accize la autoritatea competentă, conform prevederilor 
prezentului capitol.” 

Conform  art. 346 din Codul fiscal : 
 „(1) Orice plătitor de accize, cu excepția importatorului autorizat, are obligația de a depune lunar la autoritatea 

competentă o declarație de accize, indiferent dacă se datorează sau nu plata accizei pentru luna respectivă. 
 (2) Declarațiile de accize se depun la autoritatea competentă de către plătitorii de accize până pe data de 25 inclusiv a 

lunii următoare celei la care se referă declarația. 
 (3) Prin excepție de la prevederile alin. (1) și (2), orice persoană aflată în una dintre situațiile prevăzute la art. 340 alin. 

(1) lit. b) și c) și art. 340 alin. (4) - (7) are obligația de a depune o declarație de accize la autoritatea competentă în termen de 5 
zile calendaristice de la data eliberării pentru consum. 

 (4) Orice plătitor de accize are obligația de a depune anual la autoritatea competentă decontul privind accizele, 
conform dispozițiilor legale privind obligațiile de plată la bugetul de stat, până la data de 30 aprilie a anului următor celui de 
raportare.” 

În conformitate cu prevederile art. 399 alin. (1) lit. m) din Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal, cu modificarile si 
completarile ulterioare, “sunt scutite de la plata accizelor: 

 (…) 
 m) energia electrică produsă din surse regenerabile de energie; 
 (...)” 
Potrivit prevederilor din Secţiunea a 14-a, Subsecţiunea a 4-a, pct. 114 din normele de aplicare a Codului fiscal: 
 „(1) În situația prevăzută la art. 399 alin. (1) lit. m) din Codul fiscal, scutirea de la plata accizelor se acordă direct 

pentru energia electrică produsă din surse regenerabile de energie care este furnizată direct unui consumator final. 
 (2) În înțelesul art. 399 alin. (1) lit. m) din Codul fiscal, prin surse regenerabile de energie se înțelege surse precum: 

eoliană, solară, geotermală, a valurilor, a mareelor, energia hidro-, biomasă, gaz de fermentare a deșeurilor, gaz de fermentare 
a nămolurilor din instalațiile de epurare a apelor uzate, biogaz și altele asemenea. 

 (3) Scutirea prevăzută la alin. (1) se acordă în baza notificării transmise de producătorul de energie electrică la 
autoritatea vamală teritorială. Consumatorii casnici producători de energie electrică care beneficiază de scutirea prevăzută la 
alin. (1) nu au obligația de a notifica autoritatea vamală teritorială. 

 (4) Notificarea prevăzută la alin. (3) se întocmește potrivit modelului prevăzut în anexa nr. 23. 
 (...) 
 (7) Autoritățile vamale teritoriale țin evidența operatorilor economici care au transmis notificări, prin înscrierea 

acestora în registre speciale, și asigură publicarea pe pagina web a autorității vamale a listei cuprinzând acești operatori 
economici, listă care se actualizează lunar până la data de 15 a fiecărei luni. 

 (8) După înregistrarea notificării, o copie a acestei notificări cu numărul de înregistrare va fi păstrată de producătorul 
de energie electrică.” 

Pe de altă parte, conform prevederilor art. 3 pct. 92 şi 95 din Legea energiei electrice şi gazelor naturale nr. 123/2012, 
cu modificările şi completările ulterioare: 

„92. producător de energie electrică - persoana fizică sau juridică având ca specific activitatea de producere a energiei 
electrice, inclusiv în cogenerare; 

 95. prosumator - clientul final care îşi desfăşoară activităţile în spaţiul propriu deţinut cu orice titlu, aferent unui punct 
de delimitare cu reţeaua electrică, precizat prin certificatul de racordare şi care produce energie electrică din surse regenerabile 
pentru propriul consum, a cărui activitate specifică nu este producerea energiei electrice, care consumă şi care poate stoca şi 
vinde energie electrică produsă sau stocată furnizorului de energie electrică cu care acesta are încheiat contract de furnizare a 
energiei electrice şi/sau consumatorilor racordaţi la barele centralei electrice, inclusiv care poate deconta energia electrică 
produsă şi livrată cu energia electrică consumată din reţea pentru mai multe locuri de producere şi consum ale acestora, dacă 
pentru locurile de consum respective este acelaşi furnizor de energie electrică şi dacă sunt racordate la reţeaua electrică a 
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distribuitorului la care este racordat prosumatorul, cu condiţia ca, în cazul consumatorilor autonomi necasnici de energie, 
aceste activităţi să nu constituie activitatea lor comercială sau profesională primară.” 

De asemenea, potrivit art. 10 alin.(1) lit. a-b) din Legea nr. 123/2012 a energiei electrice şi a gazelor naturale, cu 
modificările şi completările ulterioare, producătorii de energie electrică au obligaţia înregistrării la autoritatea competentă în 
domeniul energiei electrice după cum urmează: 

 „a) dacă puterea electrică maximal debitată în reţea a capacităţilor respective depăşeşte 1 MW, este necesară obţinerea 
unei autorizaţii de înfiinţare; 

 b) dacă puterea electrică maximal debitată în reţea a capacităţilor respective este mai mică de 1 MW inclusiv, nu este 
necesară obţinerea unei autorizaţii de înfiinţare, dar sunt obligatorii notificarea autorităţii competente privind proiectul 
investiţional şi raportarea periodică a stadiului realizării acestuia, conform reglementărilor în vigoare.” 

Clarificările sunt necesare, deoarece Codul fiscal face precizări cu privire la obligația înregistrării ca plătitori de accize 
doar pentru producători nu și în cazul prosumatorilor, în condițiile în care Legea energiei și gazelor definește în mod distinct 
cele două noțiuni. 

Menționez faptul că solicit răspuns scris 
Vă rog să primiți, domnule ministru, expresia înaltei mele considerații! 

Deputat 
Bogdan-Iulian Huțucă 

*** 
Adresată domnului Angel Tîlvăr, ministrul Apărării Naționale 
 

Noul plan pentru dotarea Forțelor Navale 
Stimate domnule ministru,  
După o perioadă îndelungată de negocieri și după ce Naval Group s-a angajat să construiască patru corvete 

multifuncționale, dar și să modernizeze cele două fregate din flota românească, din nefericire, România a fost nevoită să 
anuleze contractul. Motivul principal a constat în nesemnarea acordului-cadru de către compania care a câștigat licitația. În 
plus, nu au putut fi identificate nici fondurile necesare demarării lucrărilor, potrivit MApN.  

Însă, țara noastră va participa la o inițiativă europeană de a dezvolta un nou tip de corvetă europeană, program demarat 
de Franța, Italia și Spania. Aflat în fază incipientă, programul Modular and Multirole Patrol Corvette (MMPC) ar avea 
contracte semnate după anul 2025, iar primele nave ar fi lansate abia după 2030. Nevoia dotării Forțelor Navale este una 
curentă, având în vedere contextul geopolitic instabil, iar MApN a vehiculat vestea unui alt tip de achiziție: două nave de 
patrulare (OPV) care ar fi construite la noi în țară.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Când anticipați că ar fi finalizată construcția celor două nave patrulare, în cel mai optimist scenariu? 
Având în vederea urgența situației, ar fi posibil ca programul MMPC să aibă contractele semnate mai devreme de 

perioada anticipată?  
Solicit răspuns în scris. 
Cu deosebită stimă,        Deputat 

Mugur Cozmanciuc 
*** 

Adresată domnei Luminița-Teodora Odobescu, ministrul Afacerilor Externe 
 

Măsuri luate de România în chestiunea Schengen 
Stimată doamnă ministru,  
Din păcate, cancelarul austriac Karl Nehammer își menține poziția împotriva aderării României și Bulgariei la spațiul 

Schengen și aduce în discuție aceleași motive, printre care se numără următoarea explicație: „extinderea poate fi pusă în 
aplicare doar atunci când protecţia frontierelor externe funcţionează”, informează Der Standard. 

În plus, Ministrul austriac al Afacerilor Europene, Karoline Edtstadler, a susținut că „vetoul austriac în privinţa 
Schengen nu este îndreptat împotriva României, ci împotriva unui sistem care nu mai funcţionează”.  

Guvernul român a amenințat că va da în judecată Austria la Curtea Europeană de Justiție și va cere despăgubiri pentru 
blocada Schengen. Mai mult decât atât, oficialii de la București confirmă faptul că vor interfera cu planurile Austriei de a 
ocupa anumite posturi, precum șefia OSCE. Similar, Guvernul își dorește să intervină și în cazul participării austriece la 
Parteneriatul pentru pace al NATO. În momentul de față, țara noastră dezbate dacă va merge mai departe cu detașarea 
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voluntară a doi ofițeri din cadrul Forțelor Armate austriece la sediul NATO, decizie ce ar trebui aprobată de toți cei 31 de aliați 
NATO, cu toate că această problemă nu ar fi legată de veto-ul Austriei împotriva aderării României la Schengen.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Care sunt șansele ca Austria să își schimbe poziția în urma acestor măsuri luate de țara noastră?  
Va lua România ]n considerare demersuri și în privința Olandei, întrucât aceasta s-ar opune aderării Bulgariei, fapt care 

ne limitează șansele de a adera anul viitor? 
Solicit răspuns în scris.           Deputat 
Cu deosebită stimă,         Mugur Cozmanciuc 

*** 
Adresată Domnului Ștefan-Radu Orea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului  
 

Încurajarea turismului sustenabil 
Stimate domnule ministru, 
Ca parte a eforturilor de combatere a schimbărilor climatice, Islanda are în vedere introducerea unei taxe turistice pentru 

a proteja natura de poluare, în contextul în care numărul turiștilor a crescut puternic în ultimii 10 ani. Este vorba de o majorare 
cu 400% înregistrată între 2010 și 2018. Pandemia a readus însă cifrele la valoarea anterioară, iar Islanda a ajuns la  1,7 
milioane de turiști în 2022, informează Euronews Travel. 

În legătură cu taxa de turism, prim-ministrul islandez Katrín Jakobsdóttir a afirmat cu încredere că este o modalitate de a 
ajuta la diminuarea impactului turismului asupra climei și mediului. „Cei mai mulți dintre oaspeții noștri care vin la noi 
vizitează natura virgină...”, a adăugat Jakobsdóttir. Cu toate că inițial, taxa nu va avea o valoare considerabilă, va fi resimțit 
impactul pozitiv asupra mediului.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Care este opinia dumneavoastră în legătură cu introducerea unei astfel de taxe la noi în țară? Vor exista efecte benefice 

și asupra economiei?  
Ar putea crește gradul de conștientizare a turiștilor față de importanța protejării mediului?  
Care ar putea fi valoarea unei astfel de taxe?   
Solicit răspuns în scris. 
Cu deosebită stimă,                Deputat 

Mugur Cozmanciuc 
*** 

Adresată domnului Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
 

Pericolul reprezentat de Fentanil 
Stimate domnule ministru, 
Comisarul european pentru afaceri interne, Ylva Johansson, a avertizat asupra pericolului reprezentat de un nou drog 

ajuns pe piață în Europa, în urma unei discuții cu secretarul de stat american Antony Blinken, informează ziarul Politico.  
Fentanilul este un drog sintetic de 100 de ori mai puternic decât morfina și de 30-50 de ori decât heroina, fiind destinat 

bolnavilor de cancer în stadii terminale, dar şi ameliorării durerilor în cazul intervenţiilor chirurgicale, arată studiile medicale. 
Secretarul de stat american a avertizat asupra pericolului reprezentat de drogurile sintetice cărora nu li se acordă atât de multă 
importanță pentru moment, dar care vor ajunge să afecteze Europa. Diferența este că în Europa, drogurile sintetice pot fi 
produse în numeroase laboratoare, spre deosebire de SUA, unde ele sunt introduse ilegal din alte țări.   

În ceea ce privește situația la noi în țară, a fost găsit fentanil în mașina tânărului care, sub influența drogurilor, a omorât 
doi oameni în stațiunea 2 Mai. Totodată, un caz recent vizează un farmacist care a încercat să vândă ilegal fentanil și 
oxicodonă, medicamentele fiind expirate.   

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsurile dumneavoastră:  
Ați luat la cunoștiință de existența unor grupuri de traficanți de droguri sintetice care operează la noi în țară?  
Care este rata de introducere a drogurilor în țară din partea migranților?  
Plănuiți să mobilizați forțe pentru a monitoriza contextele în care se comercializează droguri în perioada următoare?  
Solicit răspunsul scris. 
Cu deosebită stimă,       Deputat 

Mugur Cozmanciuc 
*** 
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Adresată Doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale 
 

Cum vor să atragă companiile noi angajați 
Stimată doamnă ministru, 
 Conform celui mai recent sondaj eJobs România, nouă din zece angajatori vor să își extindă echipa până la finalul 

anului, respectiv să facă noi angajări.  
 44,4% dintre companiile care au poziții deschise în prezent, nu anticipează însă că vor angaja mai mult de 5 persoane 

în următoarele luni. Undeva la 20,4% estimează între 6-10 angajări noi și 18,5% au în plan și până la 50 de angajări.  
 Întrebați despre atuu-urile care cred că îi vor face pe angajați să își dorească să aplice pentru un post în compania lor, 

50,3% au menționat salariile şi bonusurile. Alte elemente sunt comunicarea constantă, precum și flexibilitatea programului şi a 
managerilor. Beneficiile extrasalariale sunt și ele luate în considerare, de exemplu, posibilitatea de a lucra de acasă în anumite 
zile, componența echipei și a mediului de lucru, posibilitatea de a fi promovat și a crește în interiorul companiei și respectarea 
timpului liber.  

 Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Credeți că acest trend se va menține și după adoptarea măsurilor fiscal-bugetare?  
Pentru ce tip de angajați există cea mai mare cerere, din punct de vedere al experienței?  
Solicit răspunsul scris. 
Cu deosebită stimă,       Deputat 

Mugur Cozmanciuc 
*** 

Adresată domnului Sorin Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii  
 

Întârzieri în desfășurarea lucrărilor privind modernizarea liniei de cale ferată București  
Nord – Jilava-Giurgiu Nord- Giurgiu Nord Frontieră, Lot I:  

ˮRedeschiderea circulației feroviare pe pod peste râul Argeș, între Vidra și Comanaˮ 
 

În data de 4 decembrie 2020, CFR SA și compania Porr Construct au semnat contractul pentru ˮRedeschiderea 
circulației feroviare pe podul CF peste râul Argeș, între Vidra și Comanaˮ, Lotul I și “modernizarea liniei CF București Nord - 
Jilava - Giurgiu Nord - Giurgiu Nord Frontieră”. 

Podul de la Grădiștea s-a prăbușit în 2005 din cauza viiturilor, iar lucrările de reconstruire a acestuia au fost amânate 
mai bine de un deceniu. Lipsa acestui pod a lungit semnificativ distanța pe calea ferată dintre București și Giurgiu, trenurile 
fiind obligate să ocolească pe la Videle. Drumul este de 118 km și există doar două trenuri directe pe zi, care fac două, 
respectiv două ore și 40 de minute, având în vedere faptul că linia este neelectrificată de la Rădulești la Giurgiu. Acest proiect 
a fost deblocat, contractul de proiectare și execuție fiind semnat în anul 2020. 

În luna iunie a acestui an, într-un răspuns la o întrebare pe care v-am adresat-o, ați precizat că termenul pentru 
finalizarea lucrărilor este decembrie 2023. Însă, pe site-ul CFR SA a fost anunțat, recent, un alt termen: martie 2024. 

Prin urmare, în calitate de deputat ales în circumscriptia 19, Județul Giurgiu, vă adresez următoarele întrebări, la care vă 
solicit să răspundeți în scris: 

Care sunt motivele care au provocat amânarea termenului la care se estimează că lucrările vor fi finalizate? 
Care sunt măsurile pe care le-a luat sau le are în vedere Ministerul Transporturilor pentru a preîntâmpina o nouă 

întârziere? 
Vă rog să îmi comunicați răspunsul în scris.     Deputat 

Maria-Gabriela Horga 
*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 
 

Acordarea statutului staţiunilor balneare și balneoclimatice 
Stimate domnule ministru, 
România dispune de o Hotărâre a Guvernului privind acordarea statutului de staţiune balneară şi balneoclimatică pentru 

unele localităţi şi areale care dispun de factori naturali de cură.  
Actul normativ urmăreşte completarea reglementărilor existente în domeniul asistenţei medicale balneare şi de 

recuperare, reprezentată de totalitatea serviciilor medicale asigurate în staţiunile balneare, climatice sau balneoclimatice, prin 
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utilizarea factorilor naturali terapeutici şi/sau factori fizici produşi artificial, precum şi prin dietă, medicaţie, psihoterapie şi 
educaţie pentru sănătate.  

Vă întreb cu respect: 
1. Care sunt localităţile din România şi din judeţul Cluj ce îndeplinesc condiţiile necesare acordării statutului de staţiune 

balneoclimatică sau balneară? 
2. Câte astfel de stațiuni noi au fost certificate în ultimii ani? 
2.  Ce fel de afecţiuni se pot trata în aceste staţiuni? 
3. Care sunt condiţiile de eligibilitate pentru ca asiguraţii să beneficieze de tratamente gratuite? 
Solicit răspuns scris. 

Deputat 
Cristina Burciu 

*** 
Adresată domnului Florin-Ionuț Barbu, ministrul Agriculturii și Dezvoltării Rurale 
 

Facilităţile acordate producătorilor agricoli care se asociază 
Stimate domnule ministru, 
Asocierea producătorilor agricoli din țară a fost determinată de necesitatea unei mai bune reprezentativităţi, a 

simplificării distribuirii produselor pe piaţă, atât cea locală, cât şi regională, dar şi pentru a putea fi mai puternici în a-şi apăra 
interesele în raport cu autorităţile statului. 

Astfel, în ultimii ani au fost înfiinţate multiple asociații, care cuprind mii de fermieri, posesori ai unor importante 
suprafeţe de terenuri, culturi, magazine, dar şi spații de depozitare și desfacere.  

Aceşti producători au înţeles că forma asociativă este cea mai bună formulă de progres, în măsură să-i sprijine nu doar 
să-şi îndeplinească obiectivele economice, ci şi să acceseze mult mai facil fondurile europene aflate la dispoziția sectorului 
agricol în prezenta perioadă de referinţă.  

Vă întreb respectuos, pentru buna informare a fermierilor clujeni: 
1. Care sunt avantajele obţinute de asociațiile de producători agricoli? 
2. Cum ajută statul aceste asociaţii, atât din punctul de vedere al comercializării produselor, cât şi a acordării unor 

beneficii privind plata taxelor din pieţele agro-alimentare? 
3. Pot beneficia aceste asociaţii de scutiri sau alte reduceri în cazul în care îşi reinvestesc profitul? 
4. Care sunt măsurile fondurilor europene aflate la dispoziţia asociaţiilor şi ce criterii de eligibilitate trebuie să 

îndeplinească agricultorii? 
Solicit răspuns scris.                 Deputat 

Cristina Burciu 
*** 

Adresată domnului Dl. Adrian Câciu, ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene 
 

Finanțarea Spitalului de Boli Respiratorii din Iași prin Programul Sănătate (POS) 2021 – 2027 
 

Stimate domnule ministru, 
Consiliul Județean Iași a anunțat recent demararea unui proiect esențial pentru sănătatea publică din regiune: construcția 

Spitalului de Boli Respiratorii în zona Bucium. Acest proiect reprezintă o investiție majoră în infrastructura medicală a 
județului și are potențialul de a aduce beneficii semnificative pentru sănătatea locuitorilor din regiunea de Nord-Est. 

Viitorul Spital de Boli Respiratorii va fi edificat pe o suprafață de peste 42.000 de metri pătrați și va dispune de 350 de 
paturi, dintre care 320 pentru spitalizare continuă, 10 pentru spitalizare de zi și 20 pentru terapie intensivă. Valoarea estimată a 
contractului pentru proiectare și execuție se ridică la 458.493.636,94 lei, fără TVA. 

În contextul în care România se confruntă cu o creștere a cazurilor de boli respiratorii și având în vedere importanța 
acestui proiect pentru regiunea de Nord-Est, vă adresez următoarele întrebări: 

1. Când estimați că Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene va finaliza etapa de lansare a apelurilor de proiecte 
pentru Programul Sănătate (POS) 2021 – 2027? 

2. Ce măsuri intenționează Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene să adopte pentru a asigura finanțarea acestui 
proiect prin fonduri europene? 
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3. Există alte linii de finanțare sau programe europene care ar putea fi accesate pentru a susține implementarea și 
dezvoltarea acestui proiect? 

4. Cum va colabora Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene cu Consiliul Județean Iași pentru a accelera procesul 
de finanțare și implementare a proiectului? 

Este esențial ca acest spital să fie construit și dotat corespunzător, astfel încât să poată răspunde nevoilor actuale și 
viitoare ale pacienților din regiunea noastră. Prin urmare, vă rog să ne informați despre pașii pe care Ministerul Investițiilor și 
Proiectelor Europene îi va întreprinde în această direcție. 

Cu deosebită considerație,      Deputat  
Alexandru Muraru 

*** 
 

Adresată doamnei Natalia-Elena Intotero, ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse 
 

Situația mamelor minore 
Stimată doamnă ministru, 
România se află pe primul loc în Uniunea Europeană în ceea ce privește numărul mamelor minore. 
Având în vedere aspectele prezentate, vă rog să îmi răspundeți la următoarele întrebări: 
Câte mame minore au fost înregistrate în anul 2022 și de la începutul anului 2023 până în prezent, defalcat pe județe? 

Cum este acest număr raportat la anii precedenți? 
Câte dintre aceste mame minore au continuat cursurile școlare, defalcat pe județe? 
Câte centre destinate mamelor minore există în România, defalcat pe județe? 
Câte mame minore se află în prezent în grija statului și de ce servicii beneficiază ele? 
Solicit răspuns în scris. 
Vă mulţumesc!         Deputat  
Cu consideraţie,      Rodica-Luminița Barcari 

*** 
 
Adresată domnului Sorin-Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii  
 

Investițiile în infrastructura Portului Turnu Măgurele 
 Stimate domnule ministru,  
Ați afirmat că, alături de modernizarea DN52 Alexandria – Turnu Măgurele, un alt obiectiv important pentru Ministerul 

Transporturilor și Infrastructurii îl reprezintă refacerea și modernizarea infrastructurii rutiere și conexe a Portului Turnu 
Măgurele.  

Concret, ați declarat că „cheul acestui important port dunărean va fi refăcut, iar platformele portuare vor fi reabilitate, ca 
și drumul de acces în Port”.  

Alte lucrări pe care le-ați anunțat în Portul Turnu Măgurele sunt cele referitoare la alimentarea cu apă a navelor, 
alimentarea cu apă pentru combaterea incendiilor, precum și evacuarea apelor pluviale, prin rigole amplasate paralel cu cheul.  

Vă rog să îmi răspundeți: 1. În ce stadiu sunt în prezent lucrările de modernizare a infrastructurii aferente Portului Turnu 
Măgurele? 2. Care a fost alocarea din bugetul MTI pentru realizarea acestor obiective în acest an? 3. Care este creșterea 
preconizată a volumului de mărfuri, în urma realizării investițiilor din acest important port dunărean?  

Solicit răspuns scris.  
Deputat 

Maria Stoian 
*** 
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Adresată doamnei Natalia-Elena Intotero, ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse  
 

Drepturile copiilor ai căror părinţi sunt plecaţi la muncă în străinătate 
Stimată doamnă ministru, 
Sănătatea demografică a unei ţări stă în politica de susţinere a familiei şi a copiilor. Scăderea masivă a numărului de 

copii, atât ca urmare a naşterilor tot mai puţine, dar şi a plecărilor românilor în străinătate, poate genera pericolul prăbuşirii 
sistemul de asigurări sociale, pe termen lung sau chiar mediu.  

Puţini conaționali care lucrează legal în străinătate ştiu că pot primi, pentru copiii lor, alocaţii consistente din ţara în care 
sunt angajaţi. Din nefericire, România ocupă în continuare un loc codaș în lume în ceea ce priveşte raportul dintre alocaţia 
anuală primită de copii şi Produsul Intern Brut.  

Vă întreb respectuos: 1. Ministerul pe care îl conduceţi a inițiat o campanie de comunicare şi conştientizare privind 
drepturile copiilor cu unul sau ambii părinţi plecaţi la muncă în străinătate, conform Regulamentului Consiliului Europei nr. 
1408/1971 privind aplicarea regimurilor de securitate socială în raport cu lucrătorii salariați, cu lucrătorii care desfășoară 
activități independente și cu membrii familiilor acestora care se deplasează în cadrul comunității? 2. Câţi copii cu unul sau 
ambii părinţi plecaţi din ţară sunt în prezent în România și câţi dintre ei sunt în judeţul Teleorman? 3. Din date deținute de 
dumneavoastră, cine are grijă de creşterea şi educarea acestora?  

Solicit răspuns scris.  
Deputat 

Maria Stoian 
*** 

Adresată domnului Sorin-Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 
 

Situația infrastructurii rutiere în localitățile de frontieră din Galați 
Stimate domnule ministru,  
Vă aduc la cunoștință o preocupare serioasă din partea locuitorilor din județul Galați legată de starea degradată a 

infrastructurii rutiere din zonele de frontieră ale țării noastre. Fluxul constant și mare de camioane la punctele de frontieră a 
dus la o degradare accelerată a drumurilor și la blocaje serioase în localitățile din zonă. 

Este de notorietate că punctele de frontieră, în special cele situate la granița cu Ucraina sau Republica Moldova, se 
confruntă cu un trafic intens de vehicule de mare tonaj. În ultimele luni, acest fenomen s-a accentuat și mai mult, iar 
infrastructura rutieră din jurul acestor puncte de trecere a fost supusă unui stres continuu. 

Exemplul punctelor de frontieră din județul Galați este edificator. Comuna Oancea este localitate de frontieră cu 
Republica Moldova. Din momentul declanșării războiului din Ucraina, rolul localității a crescut, la fel și tranzitul prin aceasta. 
În acest moment, prin localitate există un trafic intens, fiind un număr însemnat de camioane care tranzitează punctul de 
frontieră. Acest lucru a afectat infrastructura rutieră. Locuitorii din Oancea se confruntă cu blocaje rutiere, cu un carosabil plin 
de denivelări și gropi. Suprasolicitarea infrastructurii rutiere se traduce prin apariția frecventă a gropilor în asfalt, fisurilor și a 
altor deteriorări semnificative ale carosabilului. 

Pe lângă degradarea accelerată a drumurilor, această situație afectează și calitatea vieții locuitorilor din zonă. Este 
evident că este necesară o intervenție imediată pentru a remedia această situație precară. 

Prin urmare, asigurându-vă de întreaga mea considerație, aș dori să îmi spuneți care sunt soluțiile pentru reabilitarea și 
întreținerea drumurilor afectate din zonele de frontieră, astfel încât viața de zi cu zi a românilor din aceste zone să nu aibă de 
suferit.  

Menționez că doresc răspunsul în scris. 
Vă mulțumesc!                 Deputat 

George-Cătălin Stângă 
*** 

 
 

 
 
 
 
 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 24 - 2023  
Săptămâna 2 – 6 octombrie 2023  

 

 

79 
 

 

Grupul parlamentar al Uniunii  
Democrate Maghiare din România 

  

 
 Întrebări 

 
Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

 
Directorul adjunct în calitate de membru al consiliului de administrație 

 
Mi-a fost atrasă atenția asupra unui blocaj de punere corectă în aplicare a Legii învățământului preuniversitar nr. 

198/2023 precum și a Ordinului ministrului educației nr. 6.223/2023 pentru aprobarea Metodologiei-cadru de organizare şi 
funcţionare a consiliilor de administraţie din unităţile de învăţământ preuniversitar în ceea ce privește prezența directorilor 
adjuncți în consiliul de administrație al unității de învățământ în care își exercită funcția. 

Prin interpretarea normelor legislative, unele inspectorate școlare susțin că directorul adjunct nu poate să facă parte din 
consiliul de administrație al unei unități de învățământ, cu excepția unităților de învățământ special. 

În primul rând, prevederile legislației în vigoare sunt clarificatoare, ținând cont de prevederile art.128 alin.(8), conform 
cărora „Cu excepţia directorului şi directorului adjunct, nu poate face parte din consiliul de administraţie personalul didactic 
de predare, de conducere, îndrumare şi control şi nici personalul didactic auxiliar şi administrativ care are şi calitatea de 
părinte al unui elev înmatriculat în respectiva unitate de învăţământ, respectiv persoana care a fost condamnată pentru o 
faptă penală săvârşită cu intenţie, până la intervenirea unei situaţii care înlătură consecinţele condamnării, sau cadrul 
didactic care are o sancţiune disciplinară neradiată.”  

Nu există incompatibilitate între calitatea de director adjunct și membru CA, așa cum se precizează și în art.6, alin.(4) 
din O.M.E.nr. 6223/2023. Acest aspect este întărit și de art.4, alin. (7), care prevede că „În unităţile de învăţământ 
preuniversitar de stat în a căror organigramă există funcţia de director adjunct, cu excepţia unităţilor de învăţământ special 
în care directorul adjunct este membru de drept al consiliului de administraţie, directorul propune candidatura directorului 
adjunct/directorilor adjuncţi consiliului profesoral cu ocazia alegerii cadrelor didactice membre ale consiliului de 
administraţie. Directorul adjunct devine membru al consiliului de administraţie doar dacă este ales de către consiliul 
profesoral.” Prin urmare, dacă există consens în cadrul instituției de învățământ și directorul adjunct este ales de către 
consiliul profesoral, nu există nici un impediment de a face parte din CA-ul unității de învățământ. 

În al doilea rând, consider că, atâta timp cât directorul adjunct înlocuiește directorul și îndeplinește atribuțiile delegate 
în lipsa acestuia este imperios necesar, dacă corpul profesoral susține, prezența acestuia ca și membru în organul deliberativ de 
conducere. 

Și nu în ultimul rând, atât Legea educației naționale nr. 1/2011, cât și noua lege al educației, Legea învățământului 
preuniversitar nr.198/2023 prevede că „În unităţile de învăţământ cu predare şi în limbile minorităţilor naţionale, unul dintre 
directori este un cadru didactic din rândul minorităţilor respective, cu respectarea criteriilor de competenţă profesională.” 
Interpretarea greșită ar priva de prezență în CA directorul adjunct provenit din rândul minorităților naționale. 

Față de cele prezentate, mai rămâne doar aplicarea acestora, fără interpretări distorsionate, de către instituțiile de 
învățământ respectiv inspectorate școlare. 

Întrebare: 
În speța supusă atenției dumneavoastră, doamnă ministru, pentru evitarea dubiilor în  

interpretare, precum și pentru a exclude orice echivoc, vă rog să aveți amabilitatea să transmiteți un punct de vedere clar, concis 
către toate Inspectoratele școlare județene/ISMB, care să solicite respectarea strictă a Legii învățământului preuniversitar 
nr.198/2023, cu privire la posibilitatea prezenței directorilor adjuncți, în calitate de membru al consiliului de administrație. 

Vă mulțumesc. 
Solicit răspuns în scris.         Deputat 

Szabó Ödön 
*** 
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Adresată domnului Adrian Câciu, ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene 
 

Acordarea unui sprijin financiar conform OUG nr. 166/2022 
 

Stimate domnule ministru, am fost contactat la biroul meu parlamentar teritorial de către doamna Irina Sandor, 
domiciliată în Oradea, jud. Bihor, str. Prof. Ioan Cantacuzino Nr.11, Ap.3, care întâmpină următoarea problemă:  

La sfârșitul lunii septembrie anul curent, a primit o scrisoare de la Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene, prin 
care a fost înștiințată de faptul că a fost exclusă din lista beneficiarilor eligibili pentru acordarea sprijinului financiar conform 
prevederilor Ordonanţei de urgenţă nr. 166 din 8 decembrie 2022 privind unele măsuri pentru acordarea unui sprijin 
categoriilor de persoane vulnerabile pentru compensarea preţului la energie, suportat parțial din fonduri externe 
nerambursabile, deoarece venitul ei a depășit pragul de 2000 lei/persoană. 

Persoana în cauză s-a adresat următoarelor instituții -  Poșta Română, ANAF, AJOFM, iar în urma verificărilor de către 
acestea reiese faptul că nu beneficiază de nici un alt venit suplimentar pe lângă pensia în valoare de 1723 lei. 

Întrebare: Domnule ministru, de ce doamna Irina SÁNDOR nu mai beneficiază de drepturile acordate prin OUG 
nr.166/2022, dat fiind faptul că nu a survenit nici o schimbare în ceea ce privește venitul ei? 

Vă rog să verificați speța prezentată mai sus și să faceți demersurile ca doamna SÁNDOR să-și primească în continuare 
drepturile cuvenite. 

Solicit răspuns în scris. 
Deputat 

Ödön Szabó 
*** 
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Grupul parlamentar al Uniunii Salvați România 

 
 Declarații 

România eșuată - partea a opta.  Sportul național al Romăniei 
 
 Pentru cei care ați auzit acest titlu și v-ați gândit la oina am să vă dezamăgesc. Nu voi vorbi astăzi despre oină, sport 

care este recunoscut drept strămoșul modernului baseball american. Din păcate, sportul național al politicienilor din arcul 
guvernamental PSDNL este mima. Da, acel joc în care un participant incearcă, fără a scoate niciun sunet să mimeze 
coechipierilor un cuvânt, o carte sau un film. Ca să nu nedreptățim pe nimeni, nici AUR ori UDMR nu se dau în lâturi de la 
acest sport național: mimarea interesului față de binele și bunăstarea Românilor. Acesti aliați destoinici ai PSD, oricând le e 
greu boierilor, le întind o mână de ajutor, bineînțeles, contra cost și avantaje. Mi-l amintesc cu nostalgie pe domnul Hunor, la 
Congresul USR, cum mima perfect, magistral, cu accente de stand up comedy, intrarea în opoziție. În opoziție dar cu secretarii 
de stat bine merci, la locurile lor. 

 În fapt, la singura probă reala, au clacat lamentabil, refuzând să semneze moțiunea de cenzură.  Alții care mimează 
perfect opoziția la PSD. sunt colegii noștri de la Vocea Rusiei, care latră zilnic dar nu mușcă niciodată mâna boierului care le-a 
promis că le va duce candidatul la prezidențiale în turul doi, Au reușit perfect să ne întoarcă puțin (sau PUTIN) în timp, în anul 
mileniului, când sperietoarea Vadim a alungat voturile către vulpoiul Ion Iliescu. Așa se dorește și acum, mimarea opoziției la 
PSD, cu sprijinul larg al boierilor, pentru ca ei, deținațorii de adevăruri universale despre oculta mondială, încălzirea globală și 
cipurile din vaccin, autorii celor mai inteligente întrebari, depre linii albe pe cer și tuneluri dacice, să pară că reprezintă 
opoziția.  Ne-ați prostit în 2000, acum nu vă va mai merge!  

 Nu pot să închei fără să îmi aduc prinosul de recunoștință față de jucătorul numărul 1 al țării, omul vorbelor, dar nu al 
faptelor, Premierul sărac și cinstit, Marcel Ciolacu. Marcelică al nostru a copiat proiectul USR privind scoaterea păcănelelor 
din orașe, dar doar se face că îl susține, în vorbe, în timp ce oficial trimite documente la Parlament prin care se opune. Acest 
Messi al vorbelor mieroase, corigent, ca toți ciracii lui la tot ce înseamnă studii pe bune și fapte reale, fură ideile și proiectele 
USR doar pentru a-și servi spălătorii buni la toate, numiți de prieteni Ariel, din industria jocurilor de noroc, unde bagi bani 
negri și iei  pe partea cealaltă valize întregi de bani albi. Bineînțeles, contra cost.  

 Îi cer, alături de toți colegii din USR, lui Marcel Ciolacu să nu mai protejeze industria jocurilor de noroc. Să se 
gândească măcar o secundă la uriașa problemă socială și familiile distruse de păcănele și pariuri. Să se oprească din mimarea 
calpă a interesului față de Români și România și să conștientizeze că această dependență nu e cu nimic diferită de alcool sau 
droguri. 

Deputat 
Radu Tudor Ciornei 

*** 
 

Sărbătorim educația prin lipsa ei 
Stimaţi colegi, 
Beneficiarul primar al educaţiei din România este, la nivel preuniversitar, elevul. În jurul său este construit, declarativ, 

sistemul de învăţământ. Aflăm acest lucru încă de la primele articole ale legii învăţământului preuniversitar. Şi atât! Aici se 
opresc lucrurile, la declaraţii de principiu. 

Imediat după ce ne asigură că interesul superior al elevului primează, sistemul de învăţământ poartă de grijă oricui, 
numai copiilor nu. În primul rând, politica infestează educaţia. În centrul sistemului de învăţământ este partidul. De la minister 
până la cel mai mic cătun, funcţiile de conducere, îndrumare şi control sunt ocupate partizan. Orice tentativă de a impune 
criterii de incompatibilitate politică a fost respinsă de PSD şi de PNL. 

Consecinţa imediată a rotaţiei inerente la conducere este că directorii nu mai urmăresc performanţa. Ei ştiu că vor fi 
oricum judecaţi după tabăra din care fac parte, nu după alte realizări. 

Apoi, sistemul asigură cadrele didactice că nu va exista nicio schimbare prea mare de la un an la altul. Nici în planurile 
cadru, nici în numărul de ore, nici în norma didactică, nici măcar în subiectele de la titularizare. Industria meditaţiilor, care are 
în centrul ei cadrul didactic, prosperă. 
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Sacrificaţi sunt tocmai cei declaraţi beneficiari primari - copiii. În noua lege a învăţământului preuniversitar “școala 
după şcoală” şi învăţarea remedială sunt la capitolul şi altele.  

Masa caldă este numită acum masă sănătoasă ca să aibă loc legal şi sandwichurile reci, livrate de firme alese pe 
sprânceană. Un milion de copiii ar fi trebuit conform legii să primească o masă începând cu acest an şcolar. Abia ce s-a dat 
ordonanţă de urgenţă pentru un număr de 450 de şcoli. 

Ce s-a schimbat, însă, este examenul de admitere în liceu. Va fi nevoie de şi mai multe meditaţii. Părinţii trebuie să 
scoată mai mulţi bani din buzunare în sistemul “gratuit” de învăţământ ca să cumpere nu excelenţă, ci decenţă. 

Reprezentativ pentru educaţia din România este modul în care este sărbătorită ziua ei. Mâine, pe 5 octombrie, este Ziua 
Educaţiei. Beneficiarul primar e trimis acasă. Contractul colectiv de muncă pe sector şi ordinul de ministru privind organizarea 
anului şcolar au stabilit că de ziua educaţiei… nu se fac cursuri. 

În nicio altă zi de sărbătoare, nu se întâmplă ca părinţii să nu aibă liber concomitent cu copiii. Trebuie deci să găsească 
soluţii pentru supravegherea copiilor chiar de ziua educaţiei.  

E grăitor pentru nivelul de nepăsare faţă de cei pe care legea îi aşază în centrul sistemului de învăţământ. 
Vă mulţumesc,      

Deputat 
Andrei Miftode 

*** 
 

Transportul elevilor: România Educată recomandă autostopul 
 

A început școala de aproape o lună și drumul spre școală e gratuit doar pe hârtie în discursurile PNL-PSD. România 
Educată vă invită să faceți autostopul.  

Azi, 70.000 de elevi nu au mijloc de transport pentru a merge la școală.  
200.000 de elevi fac naveta zilnic, dar nu beneficiază de gratuitatea prevăzută de lege. Părinții au plătit singuri 

abonamentele copiilor și nu știu dacă vor putea recupera banii, pentru că, evident, statul pune totul în lege, dar nu și în 
practică.  

Transportul școlar este pe avarie. În multe orașe și sate, microbuzele există pe lista de așteptare de ani buni, timp în care, 
copiii fac naveta cu necunoscuți din trafic, la ocazie și pot fi oricând în pericol. 

Voi sunteți cu limuzina la scară, copiii cu “Ia-mă, nene!”, pentru că în acest Guvern, singurul obiectiv care vă animă 
este legat de pensiile speciale. Ministerul Educației nu a făcut niciodată o cercetare de teren, pentru a vedea cum se descurcă 
elevii care fac naveta. 

Realitatea din teren este o ecuație cu multe necunoscute pentru Ligia Deca, inclusiv: acolo unde există transport școlar, 
copiii circulă cu microbuze ajunse rable, mașinile sunt fără licență, prea puține, iar șoferii sunt prinși băuți. Personal, am făcut 
anul trecut o sesizare la Poliție, la Covasna, unde un șofer înghesuia copiii într-un autobuz de groază și conducea amețit de 
alcool.  

În zonele sărace, unde copiii n-au bani nici măcar de-o cursă cu taxi, statul alocă o sumă jignitoare, care ajunge o zi. În 
anul 2019, când au fost răpite și ucise cele două adolescente de la Caracal, s-a constatat că există o mare problemă cu 
transportul care lipsește pentru copiii care studiază. Și totuși, în 2023, încă nu avem soluții.  

Experții din Misterul Educației întocmesc documente cu cifre și statistici, dar ar trebui să se urce în căruță, să meargă o 
zi în localitățile izolate, să vadă dacă Educația e cu adevărat gratuită, susținută și să vină cu impresii la cald despre 10-20 de 
km parcurși cu obstacole, fără nimic asigurat. Decât să mai meargă acești copii pe jos, mai bine plecați voi acasă.  
 

Deputat 
Filip Havârneanu 

*** 
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Declarație politică 
Stimate domnule/doamnă președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
Declarația mea politică de astăzi poartă titlul: 

Guvernul PNL – PSD a adus bugetul țării „pe drojdie” și vrea să acopere găurile pe spinarea românilor 
Români, pregătiți-vă să fiți din nou furați! Guvernul PNL – PSD a adus bugetul țării „pe drojdie” și vrea să acopere 

găurile pe spinarea voastră. Nu taie pensiile speciale nesimțite, nu desființează sinecurile, nu taie cu adevărat cheltuielile 
instituțiilor publice și nu reduce numărul de bugetari de lux. În schimb, Guvernul PNL -PSD crește taxele și bagă adânc mâna 
în buzunarul vostru, cei care munciți din greu pentru a ține în spate tot sistemul bugetar. 

Microîntreprinderile, în care lucrează peste 1,4 milioane de români, vor plăti de 3 ori mai mult la stat. 
Cei peste 1,1 milioane de angajați din IT, construcții, agricultură și industria alimentară vor rămâne, la sfârșit de lună, cu 

mai puțini bani în buzunar. 
Cu toții însă vom plăti mai mult pentru mâncare și pentru servicii deoarece vor crește taxele, accizele și TVA-ul. 
Măsurile propuse de Guvernul PNL -PSD sunt un adevărat atentat la economia României și vor distruge mediul privat. 

În timp ce sărăcește românii și micii întreprinzători, coaliția sărăciei PNL – PSD continuă să protejeze specialii cu pensiile lor 
nesimțite, bugetarii de lux și baronii locali. 

Românii se pregătesc să strângă cureaua, însă în instituțiile publice e dezmăț: se fac angajări pe grabă sau se risipesc 
ultimii bani din „drojdia” rămasă pe fundul bugetului de stat. 

Spre exemplu, Autoritatea Aeronautică Civilă a cumpărat deja cel mai nou iPhone, la doar o săptămână de la lansare. 
Un telefon costă 6.000 de lei, adică venitul lunar a șase pensionari români. 

Poate s-au gândit să fotografieze mai bine dronele rusești, care cad nestingherite pe teritoriul României. 
De fapt taxele mai mari sunt doar niște biruri fanariote menite să acopere privilegiile lor, salariile lor de lux, bunurile de 

lux sau jafurile din bugetele locale și naționale. 
Domnul Marcel Ciolacu se șterge, în aceste zile, cu bocancii pe Constituția Românii și pe legile țării. Vrea să mărească 

taxele fără o consultare serioasă și fără dezbatere. Avocatul Poporului tace mâlc cu privire la abuzurile pe care le fac PSD și 
PNL. 

Noi nu vrem să închidem ochii! USR va face toate demersurile pe care le are la îndemână din opoziție pentru ca 
cetățenii români să nu plătească de luna viitoare bani mai mulți unui guvern incapabil și incompetent, plin de corupți și de hoți. 
Nu îi lăsăm să jecmănească românii pentru că au adus țara „pe drojdie” și nu mai au ce fura! 

Vă mulțumesc! 
Deputat 

Beniamin Todosiu 
*** 
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 Întrebări 
 
Adresată domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

    În atenția Agenției Naționale pentru Protecția Mediului (ANPM)     
 

Situația stațiilor de măsurare a calității aerului gestionate de Ministerul Mediului, Apelor și Pădurilor 
Stimate domnule ministru, 
Potrivit unui studiu internațional realizat de  Institutul de Politici Energetice de la Universitatea din Chicago (EPIC) și 

citat de Euronews1, poluarea aerului reprezintă o amenințare mai mare pentru sănătatea lumii decât fumatul, alcoolul, apa 
murdară sau chiar malnutriția copiilor. Cel mai mare pericol pentru sănătatea oamenilor la nivel global îl reprezintă poluarea 
cu particule rezultate în urma incendiilor, activităților industriale și vehiculelor motorizate. Acestea mai sunt și cancerigene, 
crescând riscul de boli pulmonare, boli de inimă și accidente vasculare cerebrale. „98,4 % din Europa încă nu respectă noile 
orientări ale OMS de 5 μg/m3”, se arată în raport, iar locuitorii din Europa de Est trăiesc în medie cu 7,2 luni mai puțin decât 
cei din vestul Europei din cauza aerului mai poluat. 

De altfel, în România nu funcționează aproape jumătate din rețeaua care măsoară gradul de toxicitate din aer. Portalul 
PressOne.ro scrie2 că dintre cele 180 de stații de măsurare, 82 (45,5%) nu au activitate. Cele mai multe se află în sudul și sud-
estul țării. În cazul Bucureștiului, unde nivelul poluării e de până la 5 ori peste nivelul acceptat, 8 din 30 de stații nu au date 
disponibile. În timpul scrierii acestei întrebări, platforma Ministerului Mediului, Apelor și Pădurilor clasifica nivelul aerului 
din București drept „Bun” și „Acceptabil”.3 Și asta în condițiile în care, potrivit datelor furnizate de Institutul Național de 
Sănătate Publică (INSP), România se clasează pe locul 84 la nivel european în ceea ce privește numărul de decese premature 
cauzate de poluare; iar din cauza valorilor ridicate de poluare în România mor anual aproximativ 30.000 de oameni, potrivit 
Agenției Europene a Mediului.5 

De asemenea, continuarea acestei situații va determina Comisia Europeană să declanșeze proceduri de infringement în 
baza Articolului 258 din Tratatul privind Funcționarea Uniunii Europene (TFUE), fapt confirmat în cadrul răspunsului trimis 
de Comisie la petiția nr. 1025/2022 depusă de Paul Pancea cu referire la calitatea aerului și poluarea din România.6 

Având în vedere interesul public față de această problemă, vă rog domnule ministru să răspundeți la următoarele 
întrebări: 

● De ce aproape jumătate dintre stațiile de monitorizare a calității aerului din România, gestionate de Agenția Națională 
pentru Protecția Mediului, nu funcționează? Ce acțiuni se întreprind pentru a remedia această situație? 

● Care sunt principalele surse de poluare a aerului în România și ce măsuri se iau pentru a reduce impactul acestora? 
Există intenția de a impune limite mai stricte pentru emisiile de particule PM2,5 și PM10? 

● Cum comentează Ministerul afirmația că România nu se aliniază în totalitate cu normele europene în ceea ce privește 
monitorizarea și raportarea calității aerului? Ce pași sunt planificați pentru a îmbunătăți acest aspect? 

● Care sunt inițiativele și programele pentru reînnoirea parcului auto în România și cum contribuie acestea la reducerea 
poluării aerului? Există planuri pentru stimularea utilizării vehiculelor electrice în transportul public? 

● Care sunt măsurile concrete pe care Ministerul intenționează să le ia pentru a reduce nivelurile ridicate de poluare a 
aerului în România, în special în orașe precum București? 

Vă rog să dispuneți ca răspunsul dumneavoastră să îmi fie trimis și în format electronic, la adresa: 
iulian.lorincz@cdep.ro 

Cu deosebită considerație și respect,  Deputat 
Ștefan-Iulian Lőrincz 

                                      
1

 https://www.euronews.com/green/2023/08/29/air-pollution-is-deadlier-than-smoking-new-study-finds  

2
 https://pressone.ro/romania-poluata-jumatate-din-reteaua-care-masoara-calitatea-aerului-e-nefunctionala/  

3
 https://www.calitateaer.ro/public/home-page/index.html  

4
 https://insp.gov.ro/2023/08/01/impreuna-pentru-un-aer-mai-curat/  

5
 https://www.eea.europa.eu/themes/air/country-fact-sheets/2021-country-fact-sheets/romania  

6
 https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/PETI-CM-752732_EN.docx  
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Adresată domnului Ion-Marcel Ciolacu, prim-ministrul României 
      În atenția Secretariatului General al Guvernului 
      Departamentului pentru Românii de Pretutindeni 

 
Date statistice cu privire la programele derulate de Departamentul pentru Românii de Pretutindeni în 2023 
 

Stimate domnule prim-ministru, 
Departamentul pentru Românii de Pretutindeni (DRP) are ca rol principal promovarea și susținerea inițiativelor menite 

să sprijine dezvoltarea limbii, culturii și civilizației românești în rândul comunităților românești din străinătate. Cu toate 
acestea, există preocupări legate de modul în care acest departament gestionează finanțarea programelor, proiectelor și 
acțiunilor destinate românilor de pretutindeni.  

Procesul de selecție pare să fie opac, iar criteriile utilizate nu par să fie adaptate la nevoile reale ale comunităților 
românești din jurul României și din Diaspora. În plus, nu sunt stabilite proceduri de monitorizare care să prevină potențiale 
nereguli sau abateri în gestionarea fondurilor destinate acestui scop important. 

Având în vedere interesul public față de această problemă, vă rog domnule prim-ministru să răspundeți la următoarele 
întrebări: 

• Care este numărul total de cereri de finanțare depuse de solicitanți la Departamentul pentru Românii de Pretutindeni în 
perioada ianuarie 2023-prezent? (date defalcate per țări, domenii și sume aprobate) 

• Care este numărul total de proiecte finanțate de Departamentul pentru Românii de Pretutindeni în perioada ianuarie 
2023-prezent? (date defalcate per țări, domenii și sume aprobate) 

• Care este numărul total de cereri de finanțare depuse la Departamentul pentru Românii de Pretutindeni și care au fost 
respinse sau declarate neeligibile/incomplete în perioada ianuarie 2023-prezent? (date defalcate per țări, domenii și sume 
aprobate) 

• Care este metodologia aplicată în procesul de selecție a proiectelor la nivelul Departamentului pentru Românii de 
Pretutindeni? 

• Care este mecanismul actual de raportare și evaluare a implementării proiectelor finanțate la nivelul Departamentului 
pentru Românii de Pretutindeni? 

Menționez că orice alte informații suplimentare tangente cu acest subiect sunt binevenite. 
Vă rog să dispuneți ca răspunsul dumneavoastră să îmi fie trimis și în format electronic, la adresa: 

iulian.lorincz@cdep.ro 
Cu deosebită considerație și respect,      Deputat 

Ștefan-Iulian Lőrincz 
*** 

 

Adresată domnului Ion-Marcel Ciolacu, prim-ministrul României 
      În atenția Secretariatului General al Guvernului 
      Departamentului pentru Relația cu Republica Moldova 

 

Date statistice cu privire la programele derulate  
de Departamentul pentru Relația cu Republica Moldova în perioada 2021-prezent 

 

Stimate domnule prim-ministru, 
Departamentul pentru Relația cu Republica Moldova (DRRM) are drept obiectiv central susținerea și promovarea 

legăturilor culturale, lingvistice, religioase și istorice care leagă România de Republica Moldova. Acest departament se 
angajează activ în consolidarea comunității de interese comune dintre cele două țări și se străduiește să întărească legăturile 
dintre ele. Totodată, are ca scop protejarea și promovarea identității etnice, culturale, lingvistice și religioase a cetățenilor din 
Republica Moldova. 

În acest sens, DRRM acordă anual finanțări nerambursabile pentru programele sau acțiunile ce vizează sprijinirea 
activității românilor de pretutindeni și a organizațiilor reprezentative ale acestora în Republica Moldova. 

Totuși, procesul de selecție pare să fie în continuare opac, iar criteriile utilizate nu par să fie adaptate la nevoile reale ale 
comunității de români din Republica Moldova. În plus, nu sunt stabilite proceduri de monitorizare care să prevină potențiale 
nereguli sau abateri în gestionarea fondurilor destinate acestor obiective. 
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Având în vedere interesul public față de această problemă, vă rog domnule prim-ministru să răspundeți la următoarele 
întrebări: 

●  Care este numărul total de cereri de finanțare depuse de solicitanți la Departamentul pentru Relația cu Republica 
Moldova în perioada ianuarie 2021-prezent? (date defalcate per domenii și sume aprobate) 

●  Care este numărul total de proiecte finanțate de Departamentul pentru Relația cu Republica Moldova în perioada 
ianuarie 2021-prezent? (date defalcate per domenii și sume aprobate) 

●  Care este numărul total de cereri de finanțare depuse la Departamentul pentru Românii de Pretutindeni și care au fost 
respinse sau declarate neeligibile/incomplete în perioada ianuarie 2021-prezent? (date defalcate per domenii și sume aprobate) 

●  Care este metodologia aplicată în procesul de selecție a proiectelor la nivelul Departamentului pentru Relația cu 
Republica Moldova? 

●  Care este mecanismul actual de raportare și evaluare a implementării proiectelor finanțate la nivelul Departamentului 
pentru Relația cu Republica Moldova? 

Menționez că orice alte informații suplimentare tangente cu acest subiect sunt binevenite. 
Vă rog să dispuneți ca răspunsul dumneavoastră să îmi fie trimis și în format electronic, la adresa: 

iulian.lorincz@cdep.ro 
Cu deosebită considerație și respect,     Deputat 

Ștefan-Iulian Lőrincz 
*** 

 
Adresată domnului Sorin Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 

 

Situația privind politicile de dezvoltare a sectorului feroviar din România 
 

Stimate domnule ministru, 
În calitate de deputat ales în Circumscripția nr. 43 pentru cetățenii români cu domiciliul în afara țării și membru al 

Comisiei pentru transporturi și infrastructură din cadrul Camerei Deputaților, doresc să vă adresez câteva întrebări importante 
cu privire la politica și dezvoltarea sectorului feroviar din România.  

Transportul feroviar reprezintă un element esențial al infrastructurii naționale și are un impact semnificativ asupra 
mobilității populației, dezvoltării economice și protecției mediului înconjurător. Prin urmare, este de interes primordial atât 
pentru Parlament, cât și pentru cetățenii noștri să înțeleagă direcțiile de acțiune, prioritățile și măsurile luate de Ministerul 
Transporturilor pentru a îmbunătăți acest sector vital. 

Având în vedere interesul public față de această problematică, vă rog domnule ministru să răspundeți la următoarele 
întrebări: 

• Care sunt măsurile concrete luate de Ministerul Transporturilor și Infrastructurii pentru a îmbunătăți siguranța și 
eficiența rețelei feroviare naționale? 

• Ce inițiative se desfășoară în prezent pentru modernizarea și extinderea infrastructurii feroviare, cu accent pe 
dezvoltarea legăturilor între orașe și regiunile din întreaga țară? 

• Cum intenționează Ministerul Transporturilor și Infrastructurii să promoveze transportul feroviar ca alternativă 
ecologică și sustenabilă la transportul rutier și aerian? 

• Care sunt obiectivele și prioritățile strategice ale Ministerului Transporturilor și Infrastructurii pentru următorii ani în 
ceea ce privește infrastructura și serviciile feroviare? 

• Cum contribuie Ministerul Transporturilor și Infrastructurii la interconectarea rețelei feroviare a României cu cele din 
țările vecine și la promovarea transportului internațional de marfă și persoane pe calea ferată? 

• Ce măsuri intenționează Ministerul să ia în următorul an pentru a aborda problema lipsei de finanțare strategică și 
coerentă a căii ferate și pentru a asigura dezvoltarea durabilă a infrastructurii feroviare? 

Menționez că orice alte informații suplimentare tangente cu acest subiect sunt binevenite. 
Vă rog să dispuneți ca răspunsul dumneavoastră să îmi fie trimis și în format electronic, la adresa: 

iulian.lorincz@cdep.ro 
Cu deosebită considerație și respect,       

Deputat 
Ștefan-Iulian Lőrincz 

*** 
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Adresată domnului Sorin Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 
 

Raport de progres pentru construcția autostrăzii A8 
 

Discuțiile despre A8, Iași - Târgu Mureș, au început în aprilie 2011 când guvernul de atunci anunțase că este în căutare 
de investitori. Au trecut 12 ani, timp în care nu s-au început lucrările pentru Autostrada Unirii. La mijlocul lunii septembrie 
2023 a avut loc o reuniune a autorităților locale, a reprezentanților CNAIR, asociațiile pro-autostradă și cei ai proiectantului 
A8 în care s-au luat decizii care amânat din nou termenele de finalizare pentru studiile de fezabilitate și proiectele tehnice, 
pentru anul 2024.  

O monitorizare în timp real a societății civile arată că doar 10% din traseul A8 se află în execuție, diferența de 90% fiind 
parțial în licitare și doar planificată.  

În acest context vă rog să-mi spuneți care este stadiul de execuție / implementare a lucrărilor pentru fiecare lot din A8, 
menționând întârzierile înregistrate până în prezent și noile termene de finalizare: 

1. Târgu Mureș - Miercurea Nirajului - în licitare, finanțare asigurată prin PNRR 
○  Când va fi anunțat constructorul care a câștigat licitația pentru acest tronson? 
○  Care este data estimată pentru deschiderea acestui lot circulației? Care este întârzierea actuală față de calendarul 

asumat prin PNRR? 
2. Miercurea Nirajului - Leghin  - finanțare asigurată prin Programul de transport 
○  Ministerul a anunțat recent că au fost aprobați indicatorii tehnico-economici pentru acest sector. Câte companii s-au 

înscris la licitație? 
○  Se păstrează termenul avansat inițial: luna octombrie pentru anunțarea câștigătorului? 

3. Leghin - Târgu Neamț - termen de finalizare 2026 - finanțare asigurată prin PNRR 
○  Care este stadiul actual de proiectare, va fi respectat termenul de 6 luni? 
○  Există întârzieri în ceea ce privește lansarea în execuție și încadrarea în termenul de 24 de luni? 

4. Târgu Neamț - Iași - Lețcani - Ungheni - în pregătire faza proiectare (SF, PT) 
○  Pe site-ul Centrului de Studii Tehnice Rutiere și Informatică se menționează că finalizarea lucrărilor de proiectare este 

septembrie 2024 însă stadiul fizic este de doar 5% iar cel financiar de 13%. În ce măsură vor fi respectate aceste termene și 
când este preconizată începerea lucrărilor de construcție?  

5. Care sunt întârzierile actuale pentru fiecare tronson A8? 
6. Care este poziția Ministerului Transporturilor și a CNAIR privind solicitarea mediului de afaceri și a Camerei de 

Comerț și Industrie a municipiului Iași de a include mai multe noduri rutiere pe traseul secțiunii Târgu Neamț - Iași - Ungheni 
și menținerea bretelei de legătură cu Aeroportul Internațional Iași și viitorul Spital de Urgență Regional.  

7. Care este data estimată de Ministerul Transporturilor pentru finalizarea integrală A8 și deschiderea traficului rutier? 
Vă rog să îmi comunicați răspunsul pe email. 
Vă mulțumesc. 
Cu stimă,         Deputat  

Monica-Elena Berescu 
*** 

Adresată domnului Sorin Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 
 

Numărul de trenuri electrice noi alocate pentru regionala CFR Iași  
și planurile de investiții în infrastructura feroviară 

 

Comisia Europeană a anunțat acordarea a peste 52 de milioane de euro din Fondul de European de Dezvoltare 
Regională pentru achiziția a 37 de trenuri electrice pentru rutele interregionale din România.  

Vă rog să răspundeți la următoarele întrebări:  
1. Pe ce rute vor fi folosite noile trenuri electrice? 
2. Pe ce criterii se va face alocarea noilor trenuri electrice pentru regionalele CFR? 
3. Când estimați că va fi încheiat procesul de achiziție a celor 37 de garnituri electrice? 
4. Câte trenuri electrice vor fi alocate pentru regionala CFR Iași? 
5. Ce investiții sunt planificate în prezent pentru dezvoltarea și modernizarea infrastructurii feroviare, a clădirilor și a 

serviciilor oferite de către regionala CFR Iași?  
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Vă rog să indicați: 
● valoarea acestora defalcată a investițiilor 
● tipul lucrărilor planificate / estimate 
● sursele de finanțare aprobate din bugetul statului, fonduri europene sau granturi, împrumuturi accesate de guvern sau 

minister în acest scop 
● termenele de finalizare pentru fiecare investiție  
Vă rog să îmi comunicați răspunsul pe email. 
Cu stimă,      Deputat 
       Monica-Elena Berescu 

*** 
Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății  

 

Finanțare pentru Spitalul Clinic de Pneumoftiziologie Iași prin Programul Sănătate:  
apelul de proiecte „Investiții în infrastructuri spitalicești noi: spitale județene, spitale județene  

de urgență, spitale monospecialitate” 
 

Conducerea Spitalului Clinic de Pneumoftiziologie Iași mi-a înaintat un memoriu prin care subliniază necesitatea și 
oportunitatea relocarea acestui spital pe alt amplasament și construcția unei clădiri noi, care să înlocuiască cele 4 corpuri vechi 
de peste 100 de ani, în care funcționează instituția medicală în prezent; acestea fiind catalogate ca monumente istorice sau 
clădiri cu clasa de risc seismic RSII și RSIII.  

În anul 2022 au fost realizate documentațiile tehnico-economice necesare pentru obținerea Autorizației de Construire 
pentru obiectivul de investiții: ”Construirea și Dotarea Spitalului Clinic Integrat de Boli Respiratorii Iași, cu amplasamentul în 
Șoseaua Bucium nr. 106, Iași” unde sunt disponibili 42.977 metri pătrați; spațiu suficient pentru a integra și corpul de clădire 
actual. Conform Studiului de Fezabilitate efectuat, valoarea proiectului de construcție este de aproximativ 148 milioane de 
euro și permite gruparea tuturor serviciilor medicale oferite de către Spitalul Clinic de Pneumoftiziologie Iași într-o singură 
unitate spitalicească.  

În acest context, vă rog să răspundeți la următoarele întrebări: 
1. În ce măsură sau condiții poate fi asigurată finanțarea construcției unui spital nou, integrat, de boli respiratorii în Iași 

prin Programul Operațional de Sănătate? 
2. Ministerul Sănătății susține realizarea acestui obiectiv investițional și a alocat finanțarea necesară pentru începerea 

lucrărilor? 
3. Ce fel de sprijin oferă în prezent Ministerul Sănătății pentru unitățile medicale care vor să atragă finanțările disponibile 

prin Programul Operațional Sănătate? 
4. Care este poziția Ministerul Sănătății privind oportunitatea construcției unui Spital Clinic Integrat de Boli Respiratorii 

la Iași?  
Vă rog să îmi comunicați răspunsul în scris, în format electronic. 
Cu stimă,         Deputat  

Monica-Elena Berescu 
*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății  
 

Numărul de cazuri de trombofilie depistate în timpul sarcinii în perioada 2018 - 2023 în România 
Conform informațiilor prezentate în spațiul public de către medicii specialiști, în Români nu există în prezent date 

statistice privind cazurile de trombofilie identificate în cazul femeilor însărcinate.  Tot specialiștii menționează că 
echipamentele medicale necesare pentru depistarea cazurilor de trombofilie au devenit disponibile în țara noastră în urmă cu 
aproximativ 5 ani. 

În acest context, vă rog să răspundeți la următoarele întrebări: 
1. Câte cazuri de trombofilie în sarcină au fost raportate în ultimii 5 ani către Ministerul Sănătății? 
2. Care este numărul de sarcini pierdute în ultimii 5 ani din cauza trombofiliei? 
3. În câte județe sunt disponibile echipamente pentru depistarea cazurilor de trombofilie în sarcină în sistemul medical 

public? 
4. Ce strategie are în prezent Ministerul Sănătății în privința acestei patologii?  
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Vă rog să îmi comunicați răspunsul în scris, în format electronic. 
Cu stimă,         Deputat  

Monica-Elena Berescu 
*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației   
  

Bursele elevilor premiați la Gimnaziada de vară U15 
Stimată doamnă ministru, 
La nivelul sportului școlar și universitar, competiția de referință la nivel internațional este Gimnaziada. Competiția este 

organizată sub egida Federației Internaționale a Sportului Școlar, făcând parte din calendarul competițional al federației. 
Conform informațiilor publice pe site-ul Federației Sportului Școlar și Universitar, federația națională de resort, Gimnaziada 
este a 3-a cea mai mare competiție sportivă din lume, după Jocurile Olimpice și Universiada, cu peste 10.000 de elevi 
participanți provenind din peste 100 de țări. Elevii români au participat în august 2023 la Gimnaziada de Vară U15, organizată 
și desfășurată la Rio de Janeiro, Brazilia. Loturile României au obținut rezultate remarcabile la multiple discipline sportive, 
printre care 3 medalii de aur, 12 medalii de argint și 6 medalii de bronz.  

Pentru aceste rezultate remarcabile, în mod firesc, elevii ar trebui răsplătiți, asemenea oricăror alți români care obțin 
medalii la competiții internaționale, fie ele sportive, academice sau de altă natură. Cadrul legal național, în concret prevederile 
art. 108, alin. (11), lit.a), oferă elevilor care au obținut premii la competițiile sportive școlare recunoscute de Ministerul 
Educației dreptul de a primi bursă de excelență olimpică I. Gimnaziada de Vară este o competiție de prestigiu internațional, 
care face parte atât din calendarul Federației Internaționale a Sportului Școlar cât și din cel al Federației Sportului Școlar și 
Universitar din România. Parte din loturile României la această competiție au participat cu sprijinul financiar al Ministerului, 
iar FSSU chiar a comunicat public rezultatele obținute de sportivii români. Însă, Gimnaziada de Vară U15 din Rio de Janeiro 
nu este recunoscută de către Ministerul Educației, nefiind menționată în anexa la Ordinul Ministrului Educației nr. 
3027/12.01.2023 privind aprobarea competițiilor ce se vor organiza și desfășura în România, la nivel internațional, național și 
regional, în anul școlar 2022-2023. Prin urmare, elevii români premianți la această competiție nu sunt eligibili pentru obținerea 
bursei de excelență olimpică. Ministerul recunoaște însă, prin acest ordin, alte competiții sportive școlare internaționale care se 
desfășoară doar la nivel european și sunt organizate doar pentru câteva discipline sportive, în comparație cu Gimnaziada de 
Vară. 

Este important ca elevii care obțin premii la olimpiadele sportive școlare să fie recompensați prin burse pentru mai 
multe motive. În primul rând, această recunoaștere financiară îi motivează să-și continue eforturile și să-și dezvolte abilitățile 
sportive. Prin oferirea de burse, tinerii sunt încurajați să se implice în activități sportive și să-și dedice timpul și energia pentru 
a deveni mai buni în domeniul lor. Acest lucru poate contribui la formarea unor viitori sportivi de performanță și poate 
promova un stil de viață sănătos și activ în rândul elevilor. În plus, sprijinul financiar este necesar pentru susținerea eforturilor 
privind pregătirea specifică sportivă în vederea participării la competiții. Pregătirea sportivă presupune mai multe cheltuieli 
specifice, precum echipamentul sportiv, alimentația de efort sau logistica de antrenament. 

Pe lângă aceste aspecte, bursele pentru rezultate sportive la olimpiade școlare pot contribui la dezvoltarea unei culturi a 
excelenței și a competiției sănătoase în școli, promovând valori precum disciplina, perseverența și fair-play-ul. Acest tip de 
recunoaștere îi poate inspira și pe alți elevi să-și urmeze pasiunile și să-și depună eforturile pentru a obține rezultate 
remarcabile, fie în domeniul sportiv, fie în alte aspecte ale vieții lor. 

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 
următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. Care sunt criteriile aplicate în selectarea competițiilor sportive școlare internaționale recunoscute de către Ministerul 
Educației? 

2. Care este cuantumul bursei de excelență olimpică I pentru anul școlar 2022-2023? Dar pentru anul școlar 2023-2024? 
3. Care este bugetul alocat de către Ministerul Educației pentru bursele de excelență olimpică I, pentru anul școlar 2022-

2023? Dar pentru anul școlar 2023-2024? 
4. Care este numărul de beneficiari al acestui tip de bursă în anul școlar 2022-2023? 
5. Când au fost virate bursele aferente anului școlar 2022-2023? 
6. Are în vedere Ministerul să adauge Gimnaziada de Vară în lista competițiilor sportive școlare internaționale 

recunoscute? 
7. Există alte posibilități de recompensare, din surse publice, a elevilor premianți la Gimnaziada de Vară 2023 din Rio de 

Janeiro? 
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Vă rog sa îmi comunicați răspunsul în scris și verbal. 
Cu deferență,         Deputat 

Brian Cristian 
*** 

 
Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 
 

De ce vrea Ministerul Sănătății să mute Institutul Clinic de Urologie și Transplant Renal  
într-un spațiu ce nu poate fi autorizat de DSP Cluj? 

 
Domnule Rafila, pe furiș, așa cum ați acordat bani de consultanță pentru Organizația Mondială a Sănătății, ați pus la 

cale mutarea Institutului Clinic de Urologie și Transplant Renal dintr-un pod neautorizat, în alt spațiu al Spitalului Clinic 
Județean de Urgență Cluj, denumit Medicală 2, care nu  are circuite conforme și nici autorizație pentru siguranță la incendiu. 

Vă rog să-mi răspundeți în regim de urgență la următoarele întrebări: 
1. V-ați înțeles cu doamna rector Anca Buzoianu pentru desființarea Institutului Clinic de Urologie și Transplant Renal 

din Cluj-Napoca și transformarea unității sanitare în secție a Spitalului Clininc Județean de Urgență Cluj? 
2. Ați fost informat de către DSP Cluj și Inspecția Sanitară de Stat că Institutul Clinic de Urologie și Transplant Renal 

funcționează într-un corp de clădire numit Medicală 2 din componența Spitalului Clininc Județean de Urgență Cluj care nu are 
autorizație de funcționare eliberată legal de către DSP Cluj, după norme legale și este fără autorizație de siguranță la incendiu? 

Parlamentul României 
Camera Deputaţilor Grup parlamentar USR A/USR/551/04.10.2023 
3. De ce refuzați să susțineți finanțarea proiectului Centrului de Transplant Multi Organ introdus de către USR în PNRR 

și care este la un stadiu matur prin eforturile Consiliului Județean Cluj? 
4. Cum credeți că se va putea autoriza activitatea de transplant la etajul 3 al secției Medicală 2 dacă nu sunt îndeplinite 

condițiile legale de funcționare? 
Vă rog să îmi transmiteţi răspunsul dvs în scris. 
Mulțumesc,           Deputat 

Emanuel Dumitru Ungureanu 
*** 

 

Adresată domnului Marcel-Ion Ciolacu, prim-ministrul României 
 

De ce sunt întârzieri atât de mari la plata medicamentelor pentru farmaciile care sunt în contractul cu Casele de 
Asigurări alimentate de la bugetul de stat?  

 
Domnule prim-ministru, de ce sunt întârzieri atât de mari la plata medicamentelor pentru farmaciile care sunt în 

contractul cu CNAS?  
Domnule Ciolacu, știți că aceste întârzieri aduc în pragul falimentului mai ales farmaciile mici, independente, de unde 

se aprovizionează cu medicamente pacienții cu boli cronice din zone izolate ale României?  
Domnule Ciolacu, este de notorietate faptul că atât dumneavoastră cât și domnul Sorin Grindeanu, gestionați prin 

intermediul unor apropiați, membri de familie, lanțuri farmaceutice.  
Vă rog să-mi răspundeți, domnule prim-ministru, dacă farmaciile gestionate de familia dumneavoastră și a domnului 

Grindeanu au aceleași întârzieri de 90 de zile la plată în relația cu Casa Naţională de Asigurări de Sănătate, cu Casa de 
Asigurări a SRI sau alte Case de Asigurări susținute de bugetul de stat?  

Vă rog să îmi transmiteţi răspunsul dvs în scris.  
Mulțumesc,        Deputat 

Emanuel Dumitru Ungureanu 
*** 
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Adresată domnului Adrian Ioan Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației  
Întârzieri în plata constructorilor 

Stimate domnule ministru,  
Există din ce în ce mai multe semnale că ministerul pe care îl conduceți a întârziat plata către constructori pentru lucrări 

finanțate prin PNDL, prin programul Anghel Saligny sau prin lucrări contractate prin CNI.  
Constructorii acuză că de mai multe luni facturile nu au fost achitate, existând posibilitatea ca aceștia să intre în colaps 

financiar.  
Astfel, vă rog să răspundeți la următoarele întrebări:  
1. Care este valoarea totală a facturilor trimise la plată până în prezent și sunt întârziate?  
2. Când estimați că vor fi plătite facturile restante?  
3. Care sunt motivele pentru care s-a întârziat nepermis de mult în plata facturilor?  
Aștept răspunsul dumneavoastră în scris.  
Cu respect,         Deputat 

Mihai Cătălin Botez 
*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației  
 

Cabinetele medicale din unitatile de invatamant-judetul Suceava 
Doamna ministru,  
Care este numarul cabinetelor medicale care isi desfasoara activitatea in cadrul unitatilor de invatamant in judetul 

Suceava, raportul fata de numarul total de unitati de invatamant si care este strategia pentru acoperirea deficitului?  
Vă rog să îmi transmiteți răspunsul dumneavoastră in scris si, de asemenea, am rugamintea sa imi trimiteti o copie a 

raspunsului la adresa de e-mail radu.ciornei@cdep.ro  
Deputat 

Radu Tudor Ciornei 
*** 

Adresată domnului Sorin-Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor si Infrastructurii  
 

Situatia autostrazilor 
Domnule ministru,  
Aproape fiecare zi care trece, consolideaza pozitia nefericita a judetului Suceava in topul judetelor cu cele mai multe 

victime in accidente rutiere.  
Lipsa autostrazilor a izolat din punct de vedere economic Moldova cu toata implicatiile in calitatea vietii oamenilor.  
Avand in vedere ultimele declaratii, care sunt datele concrete si asumate vizavi de finalizarea autostrazilor A7 si 

A8?Care sunt eventualii factori de intarziere si cum ii veti gestiona?  
Vă rog să îmi transmiteți răspunsul dumneavoastră in scris si, de asemenea, am rugamintea sa imi trimiteti o copie a 

raspunsului la adresa de e-mail radu.ciornei@cdep.ro  
Deputat 

Radu Tudor Ciornei 
*** 

Adresată domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Padurilor  
 

Tăierea pădurilor în România 
Domnule ministru,  
Avand in vedere jaful continuu si demonstrat facut in ultimii 30 de ani prin taierea ilegala a padurilor, neregulile 

semnalate vizavi de implementarea corecta a Regulamentului European al lemnului, limitele aplicatiei SUMAL, care este 
planul concret pentru gestionarea cele trei puncte mentionate?  

Vă rog să îmi transmiteți răspunsul dumneavoastră in scris si, de asemenea, am rugamintea sa imi trimiteti o copie a 
raspunsului la adresa de e-mail radu.ciornei@cdep.ro  

Deputat 
Radu Tudor Ciornei 

*** 
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Adresată doamnei Natalia-Elena Intotero, ministul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse  
 

Viitorul copiilor din sistemul de protecție socială 
Doamna ministru, 
Copii aflați în sistemul de protecție socială a statului alcătuiesc o categorie vulnerabilă de cetățeni, care necesită oferirea 

unui sprijin corespunzător atât din partea instituțiilor responsabile, cât și din partea societății în care trăiesc. Unul dintre 
obiectivele principale ale sistemului de protecție socială este cel de a contribui la creșterea și dezvoltarea armonioasă a acestor 
tineri. Obiectivul devine parte integrantă a scopului general și anume: reintegrarea acestor copii în societate. 

Reintegrarea în societate a unui astfel de tânăr devine un proces, cu etape complexe, care include aspecte precum 
cazarea tânărului, asigurarea continuării studiilor obligatorii, posibilitatea de a comunica cu familia biologică, realizarea unui 
plan indivizualizat referitor la viitorul acestuia și monitorizarea în urma părăsirii sistemului social. Chiar dacă primii pași sunt 
de regulă realizați în conformitate cu Legea nr. 272/2004 privind protecția și promovarea drepturilor copiilor, monitorizarea 
tinerilor în urma ieșirii din sistem este adeseori inexistentă. Conform modificărilor aduse prin Legea nr.191/2022, tinerii pot 
alege să rămână în sistem, dacă își continuă studiile, până la vârsta de 26 de ani, iar dacă nu le continuă, pot alege să rămână 
încă 2 ani de zile, după împlinirea vârstei de 18 ani. Cu toate că la ieșirea din sistem beneficiază de un sprijin financiar din 
partea statului, în majoritatea cazurilor, responsabilitatea instituțiilor se încheie în acel punct, viitorul tânărului ajungând să 
depindă de alți factori externi, pentru care acesta nu este pregătit. Din nefericire, acea sumă de bani nu garantează faptul că 
tânărul va reuși să se reintegreze în societatea care l-a dezavantajat încă de la început, motiv pentru care monitorizarea 
cazurilor tinerilor care ies din sistemul de protecție socială devine o necesitate. 

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 
următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. Care este numărul de copii aflați în plasament în județul Maramureș? Vă rog să îmi oferiți datele defalcat pe categorii 
de vârstă și pe tipuri de locuințe în care sunt încadrați . 

2. Care este numărul tinerilor care umează să părăsească sistemul de protecție socială în județul Maramureș, în anul 
2023? Vă rog să îmi oferiți datele defalcat pe categoriile vârstă 18, respectiv 26 de ani. 

3. Au fost colectate și înregistrate date exacte referitoare la implementarea planurilor individualizate pentru fiecare copil 
aflat în sistemul de protecție socială din județul Maramureș? Dacă da, vă rog să le prezentați. 

4. Care sunt măsurile prin care Direcția Generală de Asistență Socială și Protecția Copilului Maramureș oferă sprijin 
pentru găsirea unei locuințe și a unui loc de muncă, tinerilor care urmează să părăsească sistemul de protecție socială? 

5. Care sunt modalitățile prin care tinerii, care pot alege să părăsească sistemul de protecție socială la vârsta de 18 ani, 
sunt încurjați să își continue studiile? 

6. Există programe speciale pentru reintegrarea acestor tineri în societate la momentul părăsirii sistemului? Cât de 
eficiente sunt acestea?  

7. Există un sistem prin care Direcția Generală de Asistență Socială și Protecția Copilului Maramureș  monitorizează 
situația tinerilor care au părăsit sistemul de protecție socială la vârsta de 18, respectiv 26 de ani? În cazul unui răspuns 
favorabil, vă rog să îmi oferiți date referitoare la numărul tinerilor care sunt angajați și au o locuință stabilă.  

8. Care sunt măsurile prin care ministerul contribuie la sprijinirea tinerilor în urma părăsirii sistemului de protecție 
socială?. 

Vă rog să îmi oferiți răspunsul dumneavoastră verbal și în scris. 
Cu aleasă considerație,       Deputat 

Brian Cristian 
*** 

Adresată domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor  
 

Colectarea selectivă a deșeurilor în instituțiile publice 
Domnule ministru, 
Reciclarea reprezintă una dintre cele mai fundamentale și efective modalități prin care putem contribui la protecția 

mediului înconjurător și la conservarea resurselor naturale ale planetei. Deși este o practică cu beneficii evidente și tot mai 
răspândită în întreaga lume, rolul esențial al reciclării nu ar trebui să fie limitat doar la sfera adulților. Cu toții avem datoria de 
a educa și de a forma viitoarea generație în spiritul responsabilității față de mediul înconjurător, iar școlile joacă un rol esențial 
în această misiune. 
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Legii nr. 132/2010 privind colectarea selectivă a deșeurilor în instituțiile publice reprezintă un pas semnificativ în 
direcția îmbunătățirii gestionării deșeurilor. La nivelul unităților de învățământ sunt însușite atribuțiile privind achiziționarea și 
dotarea unităților școlare cu recipiente pentru colectarea selectivă a deșeurilor de la nivelul conducerii unităților de învățământ 
către autoritățile locale. Această schimbare este una necesară și benefică din mai multe motive. 

Colectarea selectivă a deșeurilor în școli este esențială pentru educarea elevilor în ceea ce privește responsabilitatea față 
de mediu. Elevii trebuie să înțeleagă importanța reciclării și a reducerea deșeurilor, deoarece aceste practici au un impact direct 
asupra mediului înconjurător și asupra vieții noastre de zi cu zi. Prin promovarea colectării selective în școli, se formează 
viitorii cetățeni conștienți și responsabili. 

În 2019, România raporta faptul că 13% dintre deșeurile colectate erau reciclate. Aceasta înseamnă că o mică parte din 
totalul deșeurilor generate în țară au fost prelucrate în materiale noi, în timp ce majoritatea deșeurilor au fost trimise la depozit 
sau incinerate. Aceasta cifră, plasând România pe penultimul loc în Europa în ceea ce privește reciclarea. 

Cu toate acestea, în 2021, cifra a scăzut la 11,3%, indicând o tendință îngrijorătoare de scădere a ratei de reciclare în 
România. Acest lucru sugerează că, în ciuda eforturilor de a promova reciclarea și de a spori conștientizarea cu privire la 
importanța acesteia, România nu a reușit să mențină sau să îmbunătățească ratele de reciclare în acei doi ani.  

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 
următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. În prezent, care este procentul de reciclare a deșeurilor în școlile din județul Maramureș, România, și există date 
specifice pentru fiecare unitate administrativ-teritorială (UAT) din acest județ? 

2. Ce tipuri de materiale reciclabile sunt colectate în școli (hârtie, sticlă, plastic, metale etc.)? 
3. La momentul actual, există date precise cu privire la numărul de școli din România care au implementat colectarea 

selectivă a deșeurilor? Dacă da, vă rugăm să le prezentați. 
4. Cum sunt gestionate deșeurile colectate în școlile din Maramureș și în România în general, după ce sunt adunate în 

containerele de reciclare? Există informații disponibile pentru fiecare unitate administrativ-teritorială (UAT) din județul 
Maramureș și pentru întreaga țară? 

5. Sunt disponibile fonduri sau resurse pentru a sprijini proiectele de reciclare în școli? Care sunt acestea?. 
Vă rog sa îmi comunicați răspunsul în scris și verbal. 
Cu aleasă considerație,         

Deputat 
Brian Cristian 

*** 
Adresată domnului Marian Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
 

Informații referitoare la sistemele de supraveghere a frontierelor 
 

Subsemnatul, Viorel Băltărețu, deputat în Parlamentul României, în temeiul art. 34 lit. d) din Legea 96/2006 privind 
Statutul Deputaţilor și al Senatorilor și art. 200 din Regulamentul Camerei Deputaților, formulez prezenta întrebare: 

Având în vedere: 
(1) Recentele incidente cu drone de la granița României cu Ucraina din luna septembrie, în care, conform informațiilor 

disponibile, drone rusești au căzut și au explodat pe teritoriul românesc în timpul unor atacuri aeriene asupra portului Izmail 
(2) Sistemele electronice de supraveghere a granițelor, sisteme implementate în proiectele de securizare a frontierelor 

pentru atingerea obiectivelor pentru accedere în spațiul Schengen: 
(a) Sistemul de Supraveghere şi Control la Marea Neagră - SCOMAR 
(b) Sistemul Complex de Observare la Dunăre - SCOD 
(c) Sistemul Optronic de Recunoaștere cu Instalări pe Catarg - SORIC 
Vă solicit următoarele: 
1. Care este starea sistemelor de supraveghere a granițelor menționate mai sus, SCOMAR, SCOD și SORIC? Sunt 

acestea funcționale în prezent la capacitatea lor maximă operațională? 
2. Este asigurată supravegherea frontierei de stat de pe raza județului Tulcea cu astfel de sisteme electronice care includ 

și camere cu termoviziune fixe? 
3. Avand in vedere faptul ca dronele sau fragmentele rezultate în urma distrugerii lor au o emisivitate termică ridicată, 

va rog să ne comunicați dacă sistemele electronice utilizate în zona respectivă de frontieră, au depistat dronele sau fragmentele 
de drone căzute pe teritoriul României? 
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Vă rog să îmi transmiteți răspunsul la întrebare în scris la adresa de email viorel.baltaretu@cdep.ro, în termenul de 15 
zile prevăzut la art. 201 alin (1) din Regulamentul Camerei Deputaților. 

  
Deputat 

Viorel Băltărețu 
*** 

Adresată domnului Adrian-Ioan Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației 
      În atenția Agenției Naționale pentru Locuințe (ANL) 

 

Informații statistice cu privire la locuințele administrate de ANL 
 

Subsemnatul, Viorel Băltărețu, deputat în Parlamentul României, în temeiul art. 34 lit. d) din Legea 96/2006 privind 
Statutul Deputaţilor și al Senatorilor și art. 200 din Regulamentul Camerei Deputaților, formulez prezenta întrebare: 

Având în vedere prevederile din Legea nr. 152/1998 privind înființarea Agenției Naționale pentru Locuințe, cu 
modificările și completările ulterioare, vă solicit să îmi transmiteți următoarele informații în legătură cu locuințele construite 
de ANL la nivel național: 

1. Câte locuințe dețineați la data de 1 ianuarie 2010 și care este suprafața totală în metri pătrați a acestora? 
2. Câte locuințe (și care este echivalentul acestora în metri pătrați), s-au construit de către ANL în perioada ianuarie 

2010 - septembrie 2023, defalcat pe fiecare an? 
3. Câte locuințe (și care este echivalentul acestora în metri pătrați), au fost cumpărate și reabilitate de către ANL în 

perioada ianuarie 2010 - septembrie 2023, defalcat pe fiecare an? 
4. În medie, care a fost numărul beneficiarilor unici ai unui contract de închiriere asupra unui imobil înainte ca acesta să 

fie vândut, în perioada ianuarie 2010 - septembrie 2023, defalcate pe fiecare an? 
5. În medie, care a fost numărul de contracte de prelungire a inchirierii care se încheie cu fiecare beneficiar asupra unui 

imobil înainte ca acesta să fie vândut, în perioada ianuarie 2010- septembrie 2023, defalcat pe fiecare an? 
6. Câte dintre locuințele construite și/ sau reabilitate în perioada ianuarie 2010 – septembrie 2023, defalcat pe fiecare an, 

reprezintă: a) locuinţe pentru tineri, destinate închirierii; b) locuinţe sociale şi de necessitate; c) locuinţe de serviciu; d) 
locuinţe distruse ori grav avariate, situate în zonele afectate de calamităţi natural; e) locuinţe cu chirie prin atragerea capitalului 
privat, inclusiv prin concesiune de lucrări publice, în condiţiile legii; f) locuinţe proprietate publică a statului sau a unităţilor 
administrativ-teritoriale; g) intervenţii la construcţii existente, în aplicarea măsurilor stabilite prin programe guvernamentale. 

7. Câte locuințe se construiesc sau se reabilitează în prezent de către ANL? 
8. Câte dintre locuințele în construcție sau reabilitare în prezent reprezintă: a) locuinţe pentru tineri, destinate închirierii; 

b) locuinţe sociale şi de necessitate; c) locuinţe de serviciu; d) locuinţe distruse ori grav avariate, situate în zonele afectate de 
calamităţi natural; e) locuinţe cu chirie prin atragerea capitalului privat, inclusiv prin concesiune de lucrări publice, în 
condiţiile legii; f) locuinţe proprietate publică a statului sau a unităţilor administrativ-teritoriale; g) intervenţii la construcţii 
existente, în aplicarea măsurilor stabilite prin programe guvernamentale. 

9. Câte locuințe în proprietatea ANL au fost închiriate în perioada ianuarie 2010 – septembrie 2023, defalcat pe fiecare 
an, la nivel național? 

10. Câte locuințe în proprietatea ANL au fost vândute, la nivel național, în perioada ianuarie 2010 - septembrie 2023, 
defalcat pe fiecare an? 

11. Care au fost cheltuielile totale de administrare, întreţinere şi reparaţii din perioada ianuarie 2010 - septembrie 2023, 
defalcat pe fiecare an? 

12. Care a fost prețul mediu la care s-a construit pe mp în perioada ianuarie 2010 – septembrie 2023, defalcat pe fiecare 
an? 

13. Care a fost prețul mediu de vânzare a unei locuințe pe mp în perioada ianuarie 2010 - septembrie 2023, defalcat pe 
fiecare an? 

14. Câte locuințe urmează să fie construite în perioada octombrie 2023 - decembrie 2028 de către ANL? 
Vă rog să îmi transmiteți răspunsul la solicitare, la adresa de e-mail viorel.baltaretu@cdep.ro, în termenul de 15 zile 

prevăzut la art. 201 alin (1) din Regulamentul Camerei Deputaților. 
Deputat 

Viorel Băltărețu 
*** 
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 Interpelări 
 
 
Adresată: doamnei Alina-Ștefania Gorghiu, ministrul Justiției 
De către: doamna Diana Anda Buzoianu, deputat  
Obiectul interpelării: Informații publice referitor la statistici privind infracțiunile sexuale 

 
Stimată doamnă ministru, 
Prin raportare la prevederile art. 112 alin. (1) din Constituția României, precum și la prevederile art. 205 din 

Regulamentul Camerei 
Deputaților, 
Vă aduc la cunoștință următoarele aspecte: 
În ultimii ani în România, a existat o creștere a săvârșirii de fapte penale circumscrise infracțiunilor sexuale prevăzute în 

Codul Penal, 
Capitolul VII – Infracțiuni contra libertății și integrității sexuale. 
Or, nu de multe ori, în astfel de cauze penale, ulterior apariției în spațiu public a informațiilor care ridică suspiciuni 

privind săvârșirea unei astfel de fapte penale, organele de urmărire penală emit soluții de clasare sau de renunțare la urmărirea 
penală, care ridică o serie de nelămuriri privind modul de soluționare a acțiunii penale care determină lipsa tragerii la 
răspundere a agresorilor. 

Din această perspectivă, vă solicit respectuos, să îmi comunicați următoarele informații de interes public: 
1. În anii 2020, 2021 și 2022, raportat la statisticile Ministerului Justiției, câte dosare penale au fost deschise având ca 

obiect infracțiunile sexuale prevăzute la art. 218 – 223 C.pen.? Pentru câte dintre acestea organele de urmărire penală au emis 
soluții de clasare și în ce temei juridic: 

2. În anii 2020, 2021 și 2022 pentru cauzele care au avut ca obiect infracțiunile sexuale prevăzute la art. 218 – 223 
C.pen., pentru câte dintre acestea a fost dispusă soluția de renunțare la urmărirea penală? 

3. . În anii 2020, 2021 și 2022 pentru cauzele care au avut ca obiect infracțiunile sexuale prevăzute la art. 218 – 223 C. 
pen, care au fost trimise în judecată, pentru câte dintre acestea instanțele de judecată au pronunțat hotărâri definitive de 
achitare, respectiv de încetare a procesului penal? 

4. În anii 2020, 2021 și 2022 pentru cauzele care au avut ca obiect infracțiunile sexuale prevăzute la art. 218 – 223 
C.pen., care au fost trimise în judecată, pentru câte dintre acestea instanțele de judecată au pronunțat hotărâri definitive de 
condamnare, cu aplicarea sancțiunii închisorii? Pentru câte din aceste cazuri s-a dispus suspendarea executării pedepsei? 

În așteptarea răspunsului dumneavoastră scris, inclusiv la adresa de e-mail buzoianudiana@gmail.com, vă asigur de 
întreaga mea considerație pentru sprijinul acordat. 

Cu stimă, 
*** 

Adresată: doamnei ministru Ligia Deca, ministrul Educaţiei 
De la: domnul Marius-Andrei Miftode, deputat  
Obiectul interpelării: Situația juridică a actelor normative subsecvente din domeniul învățământului preuniversitar, în 
contextul intrării în vigoare a Legii învățământului preuniversitar nr. 198/2023, cu modificările și completările ulterioare 

 
Stimată doamnă ministru, 
Prin raportare la prevederile art. 112 alin. (1) din Constituția României, precum și la prevederile art. 205 din 

Regulamentul Camerei Deputaților, 
Vă aduc la cunoștință următoarele aspecte: 
La data de 03.09.2023, ulterior debutului anului școlar 2023-2024, a intrat în vigoare noua Lege a învățământului 

preuniversitar nr. 198/2023 (în continuare Legea nr. 198/2023). Odată cu intrarea în vigoare a noului act normativ, sistemul de 
învățământ preuniversitar, în general, precum și organizarea și funcționarea unităților de învățământ preuniversitar, în special, 
au suferit o serie de ample schimbări care se impun a fi de aplicate de îndată. Mai mult, odată cu intrarea în vigoare a Legii nr. 
198/2023, parte semnificativă din Legea educației naționale nr. 1/2011 a fost abrogată expres.  
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Cu toate acestea, raportat la dispozițiile tranzitorii și finale ale Legii nr. 198/2023, în speță prevederile art. 248 - 250, nu 
conțin nicio dispoziție tranzitorie privind situația juridică a reglementărilor subsecvente (acte administrative cu caracter 
normativ) care, de multe ori, intră într-o vădită contradicție cu noua Lege nr. 198/2023. 

Or, prevederile art. 64 alin. (4) ale Legii nr. 24/2000 privind normele de tehnică legislativă pentru elaborarea actelor 
normative, republicată, stipulează următoarele: 

(4) Dacă o normă de nivel inferior, cu acelaşi obiect, nu a fost abrogată expres de actul normativ de nivel superior, 
această obligaţie îi revine autorităţii care a emis prima actul. 

În cazul de față, la data de 03.09.2023 Ministerul Educației, în calitate de autoritate responsabilă, avea obligația de a 
abroga expres toate ordinele de ministru care sunt contrare opticii legislative a noilor prevederi ale Legii nr. 198/2023. 

Cu titlu exemplificativ, multe dintre prevederile Ordinului ministrului educației nr. 4183/2022 pentru aprobarea 
Regulamentului-cadru de organizare şi funcţionare a unităţilor de învăţământ preuniversitar intră în contradicție cu 
reglementările Legii nr. 198/2023 (spre exemplu, dispozițiile privind compunerea consiliilor de administrație ale unităților de 
învățământ). 

În acest context, unitățile de învățământ se află în situația incertă de a nu cunoaște cum anume să își organizeze 
activitatea, având in vedere multiplele contradicții între vechile reglementări subsecvente și noua Lege nr. 198/2023.  

Mai mult, prin Ordinul ministrului educației  nr. 6072/2023 privind aprobarea unor măsuri tranzitorii aplicabile la 
nivelul sistemului naţional de învăţământ preuniversitar şi superior, se prevede la art. 1 alin. (4) faptul că: 

(4) Până la elaborarea metodologiilor, regulamentelor şi a altor acte normative necesare pentru punerea în aplicare a 
Legii nr. 199/2023 se aplică dispoziţiile privind organizarea, funcţionarea sistemului de învăţământ superior şi desfăşurarea 
procesului de învăţământ aflate sau intrate în vigoare la data de 1 septembrie 2023. 

Fără a analiza pe fond legalitatea unei astfel de prevederi, se ridică întrebarea legitimă a multor unități de învățământ 
referitoare la modul de aplicare a prevederilor actelor normative subsecvente, în contextul prevalenței dispozițiilor cu obiect de 
reglementare diferit cuprinse în Legea nr. 198/2023. 

Din această perspectivă, vă solicit să îmi comunicați următoarele informații: 
1. Care este motivul pentru care Ministerul Educației nu a abrogat expres toate actele normative subsecvente care 

contravin dispozițiilor imperative ale Legii nr. 198/2023? 
2. Care este motivul pentru care, deși Legea nr. 198/2023 a intrat în vigoare la după 2 luni după momentul promulgării, 

Ministerul Educației nu a elaborat noile acte normative subsecvente în acord cu optica noilor reglementări primare?  
3. La acest moment, care ar trebui să fie modul în care unitățile de învățământ ar trebui să aplice prevederile necesare 

organizării și funcționarii acestora în noul an școlar, având în vedere situația prezentată și ținând cont de faptul că acestea sunt 
puse în situația de a modifica toate reglementările interne în acord cu noua Lege nr. 198/2023? 

Vă rog să îmi transmiteți un răspuns scris. 
Cu aleasă considerație,  

*** 
 




